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1. Nejdůležitější události v životě města 
 
Pandemie covid 

V roce 2021 bylo z důvodů opatření spojených s onemocnění Covid-19 uskutečněno 
celkem 26 jednání Bezpečnostní rady obce s rozšířenou působností Dobruška. Z kraje roku 
jednání probíhala prostřednictvím on-line spojení, a to s ohledem na vysokou míru onemocnění. 
V této době se začínalo rozjíždět očkování, které se od samého počátku potýkalo s problémy 
při přihlašování. Proto město Dobruška nabídlo zejména seniorům pomoc s přihlašováním do 
systému registrace. Tuto pomoc ale využila jen hrstka spoluobčanů a je pravdou, že se ani moc 
nedařilo registrace uskutečňovat. Později se však podařilo problémy vyřešit a očkování se 
mohlo naplno rozjet. K hladkému průběhu pomohlo zřízené očkovací centrum v Rychnově nad 
Kněžnou. Ke konci roku 2020 byl městem Dobruška také zajištěn objekt pro osoby bez přístřeší, 
kde by bylo možno umístit tyto osoby v karanténě, ale objekt nakonec zůstal nevyužit.  

Město Dobruška v průběhu celého roku pro své zaměstnance zajišťovalo ochranné 
prostředky, jako jsou respirátory, dezinfekce a také probíhala dezinfekce prostor pomocí 
ozonizérů; vše za účelem zajištění kontinuity služeb pro občany. Za tímto účelem také probíhala 
dezinfekce veřejných prostor, která probíhala ve spolupráci technických služeb a JSDH města 
Dobruška.  

Policie ČR a městská policie Dobruška v této době zaznamenala několik porušení v té 
době platných opatření, kdy většinu z nich řešila na místě buď domluvou, či blokovou pokutou, 
a pokud to nebylo možné, tak je oznamovala na Městský úřad Dobruška - krizové řízení, a to 
proto, že v té době byl stále v platnosti vyhlášený nouzový stav.   

Testování zaměstnanců města bylo zajišťováno prostřednictvím firmy EDUMED, s.r.o., 
a pro občany bylo později zajištěno testování bez registrace. Toto testování probíhalo v objektu 
města. 

V průběhu celého roku krizové řízení zajišťovalo rozvoz respirátorů a poté i testů 
v rámci mateřských, základních a středních škol v rámci celého Dobrušska. 

S příchodem jara se situace pomalu uklidňovala a život se vracel alespoň z části do 
normálu.  To vydrželo do podzimu, kdy počty nakažených opět začaly stoupat a ke konci roku 
byl opět vyhlášen nouzový stav. V této době již v České republice převládala varianta Omikron. 

Na Dobrušsku nebyly počty nakažených ani na konci roku nijak dramatické, a tak jsme 
konec roku prožili v relativním klidu. Bohužel se toto změnilo začátkem roku 2022, kdy počty 
nakažených v rámci Dobrušska překročily maxima z roku 2021.  
 
Parlamentní volby 
  V tomto roce se konaly volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky. 
V Dobrušce se jich zúčastnilo 70,09 % oprávněných voličů, tj. 3 677 z celkového počtu 5 246 
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osob. Až na jediný byly všechny odevzdané hlasy platné. Hlasovalo se tradičně ve dvanácti 
volebních okrscích. 
 Nejvíce hlasů získala koalice SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09, a to 1 183 (32, 41 
%). Za nimi následovalo hnutí ANO 2011 (949, tj. 26 %), 486 hlasů (13,31 %) obdrželi PIRÁTI 
A STAROSTOVÉ, Svoboda a přímá demokracie (SPD) 299 hlasů (8,19 %), 190 hlasů (5,2 %) 
dostala Česká strana sociálně demokratická, 177 hlasů (4,85 %) PŘÍSAHA Roberta Šlachty a 
157 hlasů (4,3 %) připadlo Komunistické straně Čech a Moravy. Ostatní volební strany 
obdržely méně než 100 hlasů. 
 Z dobrušských občanů se poslancem Parlamentu České republiky stal již ve svém 
druhém volebním období Petr Sadovský kandidující za hnutí ANO 2011. 
   
Vývoj počtu obyvatel města  

Ani rok 2021 nepřinesl obrat v sestupném trendu počtu obyvatel města. Na konci roku 
žilo v Dobrušce 6 514 obyvatel. V tomto roce se přistěhovalo 144 lidí, ale odstěhovalo 183 
osob. Narodilo se 66 malých občánků, zemřelo 69 lidí. Celkem tedy ubylo 42 obyvatel. 
V předproduktivním věku zde žije 1 029, v produktivním 3 097 a poproduktivním věku je 1 557 
obyvatel města. Z celkového počtu je 3 173 mužů a 3 340 žen. Průměrný věk činí 43,72 roku. 
Počet obyvatel v jednotlivých částech města je následující. V Běstvinách žije 74 osob, 
v Dobrušce 5 322, v Domašíně 207, Chábory mají 71 obyvatel, Křovice 214, Mělčany 86, 
Pulice 394 a Spáleniště 146. 
 
Ocenění pro Dobrušku 

Ve srovnávacím výzkumu Město pro byznys v rámci Královéhradeckého kraje zvítězil 
Hradec Králové, který tak obhájil loňské prvenství. Druhou příčku obsadila Nová Paka a třetí 
skončila Dobruška.   

V podnikatelském rozvoji bronzové Dobrušky se snoubí její mladá populace, vysoký 
meziroční nárůst počtu ekonomických subjektů a vysoce konkurenční prostředí na pracovním 
trhu. Místní radnice vynakládá nejnižší finanční prostředky na dluhovou službu, o to více může 
podpořit rozvoj bydlení a kulturu. Nadprůměrného výsledku dosáhla také v testu elektronické 
komunikace, který ověřuje rychlost a kvalitu odpovědí na fiktivní podnikatelské dotazy. 

Srovnávací výzkum Město pro byznys již třináctým rokem hodnotí podnikatelský 
potenciál měst a obcí v České republice. Detailnímu zkoumání jsou podrobena všechna města 
a obce s rozšířenou působností. Analytici agentury Datank, která za výzkumem stojí po datové 
stránce, dělí své hodnocení do dvou hlavních kategorií, podnikatelské prostředí a přístup 
veřejné správy. V rámci výzkumu jsou shrnuty všechny důležité informace a statistická data, 
která dále rozvíjejí diskuzi o vývoji podnikatelského prostředí v ČR. Pořadí se vyhodnocuje za 
jednotlivé kraje a také za celou republiku. Vyhlašovatelem výzkumu je týdeník Ekonom, 
partnerem Stavební skupina EUROVIA CS a Svaz měst a obcí ČR. 

Dobruška obsadila druhé místo v krajském kole soutěže o nejlepší internetové stránky 
(weby) měst a obcí Zlatý erb pro letošní rok. V kategorii měst zvítězilo Nové Město nad Metují, 
obcím kraluje Vlkov. Cena za nejlepší elektronickou službu zamířila do Hradce Králové. Zlatý 
erb: Dobruška na stříbrném stupni. Ceny vítězům 23. ročníku soutěže předal v sídle krajského 
úřadu hejtman Martin Červíček. Za Dobrušku se slavnostního setkání zúčastnili starosta Petr 
Lžíčař, tajemník úřadu Jan Šťastný a správce webu Martin Řehák. V Královéhradeckém kraji 
se do soutěže zapojilo 33 webových stránek či elektronických služeb. 
 
Cena Česká hlava Jiřímu Potůčkovi 

Česká hlava každoročně oceňuje nejlepší patenty a objevy českých vědců. Letos ocenění 
obdržel prof. Vladimír Kučera z Českého institutu informatiky, robotiky a kybernetiky Českého 
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vysokého učení technického v Praze, a sice za celoživotní přínos k rozvoji teorie automatického 
řízení v celosvětovém měřítku. 

 Vedle laureáta hlavní národní ceny byl rovněž oceněn za svůj revoluční přínos v oblasti 
optimalizované farmakoterapie Ing. Jiří Potůček, CSc., rodák z Domašína – Habřiny. Odborník 
na modelování biologických systémů dostal cenu společnosti ABB v kategorii Invence za 
telemedicínskou platformu pro lékaře. Ti skrze ni mohou pacienty „navštěvovat“ v domácím 
prostředí a monitorovat na dálku. Původní projekt byl poprvé spuštěn před několika lety v 
Brazílii, uplatnění bude mít také v Egyptě a v budoucnu by měla být pokročilá verze systému 
využitelná i v Česku.  
 
Ocenění dobrušských občanů 

Město Hradec Králové uspořádalo ve středu 30. června slavnostní předávání 
významných ocenění. Laureátem ceny Primus inter pares se stal erudovaný historik a památkář 
PhDr. Zdeněk Zahradník z Katedry pomocných věd historických a archivnictví Filosofické 
fakulty Univerzity Hradec Králové. Ocenění Primus inter pares město Hradec Králové uděluje 
za výjimečné, dlouhodobé výsledky v oblasti kultury, vědy, výchovy či sportu. Zdeněk 
Zahradník významně působil v oblasti muzejnictví. Do muzejnictví vstoupil v roce 1982, aby 
se za dvanáct let stal významným ředitelem královéhradeckého Muzea východních Čech.  

Až do roku 2010 vdechl život nejen do té doby zaprášené instituci, ale i slavné Kotěrově 
budově na nábřeží, z níž učinil další hradecké kulturní a společenské centrum. Zavedl tradiční 
Muzejní adventní trh, stál u zrodu Muzejních nocí a díky němu do Hradce spadlo několik cen 
Gloria musaealis v Národní soutěži muzeí a galerií. Bez něj by ani pomníky prusko-rakouské 
války 1866 neměly dnešní lesk.  

Stál také u unikátní dvojdílné Encyklopedie města Hradce Králové v nakladatelství 
Garamon i u dalších regionálních publikací. V rámci projektu Brána moudrosti otevřená – 
Barokní kulturní dědictví klášterů Broumov a Rajhrad se autorsky spolupodílel na vzniku filmu 
i ceněné publikace. V současné době je i vedoucím Biskupské knihovny Biskupství 
královéhradeckého. Výrazná je i jeho externí pedagogická činnost v Historickém ústavu a na 
Katedře pomocných věd historických a archivnictví Filozofické fakulty Univerzity Hradec 
Králové.  

Jméno Zdeňka Zahradníka je neodmyslitelně spjato s kulturou a muzejnictvím v našem 
městě. Dlouhodobě velmi účinně napomáhá rozvoji aktivit Vlastivědného muzea v Dobrušce. 
Jeho odborná a publicistická činnost je zčásti věnována poznávání a popularizaci dobrušské 
historie. V poslední době se podílel na zpracování rozsáhlé reprezentativní publikace Dobruška 
– příběh města a na loňské výpravné výstavě Sedm zastavení sedmi staletí u příležitosti 700 let 
od první písemné zprávy o Dobrušce. Je známý rovněž jako vedoucí ochotnického divadelního 
souboru Divadélko na štaflích, výborný herec, režisér a autor divadelních představení. 

V reprezentačních prostorách dobrušské radnice byla ve čtvrtek 3. června udělena Cena 
Poorličí za přínos poznání. Ocenění za dlouholetou muzejní, kulturní, publikační činnost v 
regionu Orlických hor a jejich podhůří převzal Jiří Mach z rukou bývalého hejtmana Jiřího 
Štěpána, historiků Bohumíra Dragouna a Vladimíra Sodomky a vedoucí vlastivědného muzea 
Pavly Skalické. 

V rámci Svátku seniorů, který se uskutečnil 16. září na Pivovarském náměstí v Hradci 
Králové, představitelé kraje již po jedenácté ocenili jednotlivce, města i organizace za činnosti 
v oblasti sociálních služeb. Mezi oceněnými byla rovněž Simona Dolková. Bývalá vedoucí 
odboru sociálních věcí a zdravotnictví městského úřadu v Dobrušce převzala cenu sociálních 
služeb Královéhradeckého kraje v kategorii Osobnost v oblasti sociální práce a v sociálních 
službách.  

 
2. Hlavní celoměstské akce 
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Ocenění zásluh o rozvoj města 

V obřadní síni renesanční radnice se ve čtvrtek 3. června uskutečnilo komorní setkání, 
na kterém starosta Petr Lžíčař předal bronzové medaile Za zásluhy o rozvoj města Dobrušky 
Vlastě Bajerové za oblast sportu a Pavlu Svobodovi za oblast kultury. Zastupitelé města 
rozhodli o udělení medailí už vloni v září, ale kvůli koronavirové pandemii se slavnostní akt 
mohl uskutečnit až nyní. Třetím laureátem je plukovník Jan Marša, bývalý ředitel vojenského 
úřadu v Dobrušce, jenž převzal stříbrnou medaili z rukou starosty již v lednu před svým 
odjezdem na zahraniční misi. 

Vlasta Bajerová v roce 1993 založila úspěšný Sportovní klub moderní gymnastiky 
Dobruška. Je trenérkou III. třídy a předsedá nejen dobrušskému klubu, ale i krajskému svazu 
moderní gymnastiky. Na počátku činnosti se klub zaměřil především na „rekreační“ 
gymnastiku. Od roku 2002 se přidala i závodní činnost na vyšší výkonnostní úrovni. Od roku 
2003 dobrušské gymnastky pravidelně soutěží na přeborech východočeské oblasti, kde 
získávají medailová umístění. Dobrušský oddíl má dnes širokou základnu, trénuje v něm na 
šedesát děvčat a gymnastky pravidelně získávají ocenění v rámci oblastních soutěží. Oddíl 
moderní gymnastiky v Dobrušce zapustil dobré kořeny a vzájemná spolupráce trenérek, rodičů 
a děvčat je předpokladem k dalším úspěchům.  

Pavel Svoboda je úspěšný varhaník, držitel několika ocenění z mezinárodních soutěží a 
současný ředitel Komorní filharmonie Pardubice. Hudbě se začal věnovat na dobrušské ZUŠ. 
Následně studoval hru na varhany na Konzervatoři Pardubice a na Hudební fakultě Akademie 
múzických umění v Praze a současně na Universität der Künste v Berlíně. Před jedenácti lety 
založil úspěšný hudební projekt Festival F. L. Věka. Díky jeho iniciativě vznikl také spolek 
PROVARHANY a podařilo se zachránit několik vzácných nástrojů v regionu.  

Slavnostní večer města Dobrušky, který se uskutečnil ve středu 13. října ve velkém sále 
Společenského centra – Kina 70, byl tradiční příležitostí k ocenění výjimečných osobností 
našeho města. V průběhu večera byly předány medaile Za zásluhy o rozvoj města Dobrušky 
jednotlivcům, kteří činí život našeho města lepším. Ocenění z rukou starosty Petra Lžíčaře a 
místostarostů Miroslava Sixty a Petra Sadovského převzali Božena Laštovičková, Renata 
Moravcová, Jaroslava Šafářová, Vladimír Voborník a Vladimír Zrzavý. Zlatou medaili Za 
zásluhy o rozvoj města Dobrušky získal v letošním roce Miloň Čepelka. Převzal ji však už na 
zářijové filmové klapce. Na tradičním slavnostním večeru jsme si skvělého autora, herce a 
člověka připomněli slavnou skladbou Dobrodružství s bohem Panem, kterou otextoval. Letošní 
galavečer elegantním způsobem uváděla spisovatelka a rozhlasová moderátorka Zuzana 
Maléřová, která zpestřila program osobními vzpomínkami na divadelního a filmového herce 
Radka Brzobohatého, čestného občana našeho města. K příjemné slavnostní atmosféře přispěla 
velkou měrou zpěvačka a herečka Alžběta Bohdanová, kterou na kytaru doprovodil hudebník 
a skladatel Vratislav Zochr.  

Bronzovou medaili Za zásluhy o rozvoj města Dobrušky v oblasti sportu a tělovýchovy 
převzala Božena Laštovičková. Je dlouholetá hráčka, trenérka i funkcionářka oddílu národní 
házené T. J. Sokol Dobruška. Stříbrnou medaili dostala Renata Moravcová za práci 
s nevidomými, Jaroslav Šafářová za práci s mládeží, Vladimír Voborník za rozvoj dobrušského 
školství a Vladimír Zrzavý za zásluhy o rozvoj města v oblasti veřejného života, kultury a 
sportu. 
 
Kameny zmizelých 

Při příležitosti 80. výročí zesílení perzekuce Židů byly v sobotu 19. června na 
prostranství před domem čp. 186 v Novoměstské ulici slavnostně odhaleny čtyři Kameny 
zmizelých – dlažební kostky s mosazným povrchem umísťované do chodníku před domy, kde 
žily oběti nacistické totality.  
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První čtveřice Kamenů zmizelých v Dobrušce připomíná Martu Adlerovou, Karla 
Adlera, Hanu Adlerovou a Ing. Arnošta Tausika (Tomského), kteří zde žili do osudného roku 
1942, kdy byli deportování a následně zavražděni. Jejich jména přečetli studenti místní 
průmyslovky a se svojí pedagožkou uctili památku Židů rudými růžemi, mezi nimiž se vyjímala 
jedna růžová pro pětiletou Hanu. Nelze se divit, že i přes panující tropické vedro pociťovali 
mnozí z účastníků působivého pietního aktu mrazení v zádech.  

Mezi početnými přítomnými nechyběli vzácní hosté, Alexandr Tomský, politolog, 
nakladatel a překladatel a Jan Tomský, žijící v Německu, s dalšími příbuznými obětí holacaustu. 
Vedení města reprezentovali starosta Petr Lžíčař spolu s místostarostou Miroslavem Sixtou. 
Zúčastnili se i zástupci dobrušských škol.  

„Je úžasné, že se nezapomnělo na lidi, kteří vlastně nemají vlastní hrob a že neviditelný 
hrob dostal viditelnou podobu právě tady. Chtěl bych za to velmi poděkovat. Doufám, že příští 
generace, které tu vyrostou, nezapomenou na to, co se stalo,“ poděkoval Alexandr Tomský 
všem, co se zasloužili o trvalou připomínku na čtyři židovské obyvatele Dobrušky. Projekt 
instalace Kamenů zmizelých v Dobrušce bude pokračovat v příštích letech. Vždyť běsnění 
nacistů nepřežily čtyři desítky zdejších Židů!  
 
Slavnostní shromáždění u příležitosti 70. výročí vojenské geografie v Dobrušce  

Ve Společenském centru – Kině 70 se ve čtvrtek 30. září uskutečnilo slavnostní 
shromáždění u příležitosti 70. výročí vojenské geografie v Dobrušce. Oslavy pořádal ředitel 
Vojenského geografického a hydrometeorologického úřadu generála Josefa Churavého 
(VGHMÚř) plukovník gšt. Vladimír Répal. Akce se zúčastnilo několik desítek bývalých a 
téměř 200 současných příslušníků Vojenského topografického ústavu a Vojenského 
geografického a hydrometeorologického úřadu. Mezi hosty shromáždění byli rovněž 
představitelé resortu ministerstva obrany. Delegaci vedli ředitel Sekce zpravodajského 
zabezpečení AČR MO (SZZ MO) plukovník gšt. Pavel Skála, poradkyně náčelníka 
Generálního štábu brigádní generálka Lenka Šmerdová a náčelník Geografické služby AČR 
plukovník gšt. Jan Marša. Shromáždění se zúčastnili také starosta města Dobrušky Petr Lžíčař 
a místostarosta Miroslav Sixta.  

Moderování slavnostního shromáždění se ujal ředitel VGHMÚř plukovník gšt. Vladimír 
Répal. Jako čestní hosté se shromáždění zúčastnili bývalí náčelníci VTOPÚ a VGHMÚř 
plukovníci Vladimír Šilhavý, Rudolf Filip a Karel Brázdil. Dále byli přítomni ředitel 
Topografického ústavu Armády Slovenské republiky plukovník Maroš Miškolci a představitel 
geografické služby armády Polské republiky plukovník Arkadiusz Piotrowski. Po přinesení 
státní vlajky čestnou jednotkou Posádkového velitelství Praha a slavnostních fanfárách 
Smetanovy Libuše zahájil ředitel VGHMÚř plukovník Répal slavnostní shromáždění. Hlavní 
referát přednesl plukovník Marša, který vystihl nejvýznamnější odborné a rozvojové mezníky 
v sedmdesátileté historii VTOPÚ a VGHMÚř. S pozdravnými projevy dále vystoupili 
plukovník Skála, generálka Lenka Šmerdová a starosta města Lžíčař. Dále přítomné pozdravili 
krátkým vystoupením zahraniční hosté plukovník Miškolci a plukovník Piotrowski.  

Po skončení slavnostního shromáždění zahájil ředitel VGHMÚř výstavu dokumentující 
sedmdesátiletou činnost pracovníků VTOPÚ a VGHMÚř.  
  
Mezinárodní hudební festival F. L. Věka  

Festival F. L. Věka se v tomto roce mimořádně uskutečnil během srpna a září, částečně 
i jako náhrada za zrušené koncerty na podzim loňského roku. Jako již tradičně šlo o přehlídku 
špičkových sólistů a komorních hráčů v podhůří Orlických hor. Nově se jeden z koncertů 
uskutečnil v krásných prostorách evangelického kostela v Bohuslavicích 

Zahajovací koncert se konal 5. srpna ve Společenském domě v Solnici a jeho 
protagonisty byli Felix Slováček jr. – dirigent, klarinet a zpěv, Anna Slováčková – zpěv a 
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Komorní filharmonie Pardubice. V sobotu 14. srpna se v kostele sv. Prokopa v Přepychách 
představila sopranistka Karolína Cingrošová Žmolíková, mezzosopranistka Anita Jirovská, na 
varhany hrála Kateřina Málková. V neděli 15. srpna hostil evangelický kostel v Bohuslavicích 
houslového virtuosa Jaroslava Svěceného a akordeonistu Ladislava Horáka.  O týden později 
se v kostele sv. Máří Magdalény v Deštném v Orlických horách představilo Stamicovo kvarteto.  
Další neděli koncertovali v kostele Svatého Ducha v Dobrušce Martin Hroch na cembalo a Iva 
Kramperová na housle.  

V sobotu 4. září zaplnily opočenský zámek tóny lesního rohu v podání Kateřiny 
Javůrkové a klavíru Adama Skoumala. 11. září se v Husově sboru v Dobrušce rozezněly 
varhany, na které hrál Adam Suk, a housle v podání Martina Zdvihala. V neděli 19. září 
koncertoval v dobrušské firmě Servisbal klarinetista Irvin Venyš.   

Závěrečný koncert 11. ročníku v neděli 26. září byl v kostele sv. Václava v Dobrušce 
věnován tvorbě a památce zdejšího rodáka Augustina Šenkýře (1736-1796). Jeho skladby 
interpretoval orchestr L'Armonia Terrena a L'Armonia Vocale s dirigentem Zdeňkem Klaudou. 

Přes nemalé potíže způsobené zejména nejistotou v pandemické situaci se i tento ročník 
Mezinárodního hudebního festivalu F. L. Věka zdařil a těšil se velké přízni všech návštěvníků, 
kteří měli možnost vyslechnout špičkové interprety mimořádné umělecké úrovně. 
 
Cena festivalu F. L. Věka 

Poněkud netradičně byla udělena v pořadí již jedenáctá Cena Festivalu F. L. Věka za 
přínos regionu v oblasti kultury. Stalo se tak ve čtvrtek 27. května, tedy ještě před zahájením 
letošního ročníku této hudební přehlídky. Jedenáctým laureátem je Miloň Čepelka, známý herec 
a spoluzakladatel Divadla Járy Cimrmana, významný básník, prozaik, textař, zpěvák, 
scenárista, moderátor, cimrmanolog a mimořádně laskavý a neúnavný člověk. Slavnostní akt 
se symbolicky odehrál v rodném domku obrozence a nejznámější dobrušské osobnosti, F. Vl. 
Heka, v rámci natáčení dokumentu režiséra Patrika Ulricha a kameramana Františka Svěráka, 
který byl dárkem k 85. narozeninám Miloně Čepelky. Cenu předal umělecký ředitel hudebního 
festivalu Pavel Svoboda spolu se starostou Dobrušky Petrem Lžíčařem a starostkou Opočna 
Šárkou Škrabalovou.  

Miloň Čepelka se narodil 23. září 1936 v Pohoří, po dobrušském gymnáziu vystudoval 
Vysokou školu pedagogickou v Praze. Ztvárnil celou řadu divadelních a filmových rolí. Je 
autorem televizních a rozhlasových her, pohádek, zábavných literárních pořadů, několika 
básnických sbírek, novel a povídek. Moderuje Knižní hitparádu na Country radiu, pořad 
Dechovka, to je moje pro Český rozhlas České Budějovice a Region Jihlava, pořad Písničky s 
Miloněm na Radiu Dechovka. Dlouhodobě podporuje kulturní akce a hudební festivaly v 
regionu, v posledních letech také přehlídku Dobrušská filmová klapka. Spolupracuje s 
náchodským autorským šansonovým seskupením 6 NaChodníku.  

Do poslední chvíle utajené udělení Ceny Festivalu F. L. Věka během natáčení pro něj 
bylo velkým překvapením. Když vstřebal neskrývané dojetí, poznamenal: „Nejsem typ na 
oslavy, ale vnitřně těší takové ocenění člověka o to víc.“ K tomu, že ze svého rodného kraje 
vlastně nikdy neodešel, pak řekl: „Jak to jen trochu šlo, už jsem byl zpátky. Koneckonců jsem 
se tu narodil, pak jsem tu vyrostl. V Dobrušce jsem se základně vzdělal, maturoval jsem tu, 
tady jsem prvně konferoval koncert – a to jsem chtěl vždycky dělat. Na to nezapomenu. Je toho 
hodně, co jsem tu zažil, a vzpomínky jsou vesměs příjemné.“  

 
Dobrušská kovárna znovu ožila 

V dobrušské staré kovárně se opět rozpálila výheň a rozezvučelo kladivo na kovadlině. 
Rada města rozhodla o zapůjčení kovářské dílny uměleckému kováři Ondřeji Požárovi. 
Historický objekt z počátku 19. století na první pohled zaujme netradičním průčelím s 
podloubím, které tvoří tři sloupy. V roce 2000 byla kovárna prohlášena kulturní památkou. Před 
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čtyřmi lety ji město koupilo od Josefa Hájka, jehož otec vedle kostela vyráběl předměty denní 
potřeby: kladiva, sekery, motyky a také koval podkovy koní.  

Město Dobruška původně plánovalo spojit kovárnu se sousedním domem dětí a mládeže 
spojovacím krčkem. Vznikla ambiciózní studie propojující oba objekty. V kovárně měly 
fungovat výtvarné dílny pro děti. Interiér měl zároveň sloužit jako výstavní prostor. „Z 
originálního projektu, od něhož jsme si hodně slibovali, sešlo. Přístavba domu dětí a mládeže a 
její spojení s kovárnou byly finančně náročné a podmínky udělené dotace byly obtížně 
splnitelné. Město koupilo velkou administrativní budovu sloužící v minulosti jako studijní 
středisko od Univerzity Karlovy. Do „univerzity“, postavené na sklonku padesátých let 
minulého století pro okresní národní výbor, se přestěhuje většina městských úředníků. Po nich 
se uvolní kanceláře v budovách na náměstí a v jeho sousedství.  

Zásluhou uměleckého kováře Ondřeje Požára z Lična se původní kovadlina, která v 
budově zůstala, ocitne opět v permanenci. Svůj řemeslný fortel s dobovými nástroji hodlá v 
dohledné době předvést také široké veřejnosti. S kovářstvím je úzce spjato podkovářství, 
řemeslo, které se zabývá výrobou a připevňováním podkov koním. Ondřej Požár slibuje, že by 
se v Dobrušce mohli koně opět kovat. Co všechno se v dobrušské kovárně vrátí do původního 
stavu? „Chci se pokusit někdejší podobě co nejvíce přiblížit. Výheň zůstane tam, kde byla 
kdysi. Měli tady také buchar. Složitě se shání, ale mně se to podařilo, takže jej tady instaluji," 
říká Ondřej Požár, jenž Dobrušťáky přesvědčil o své zručnosti a kreativitě vloni. Na návsi v 
Mělčanech byla slavnostně odhalena originální železná plastika Nejsvětější Trojice z Požárovy 
dílny. Následně na Mělčanském kopci nahradila kříž, který tam kdysi stával.  

Ondřej Požár v létě opětovně vdechl život kovárně, jejíž nenápadné architektonické 
prvky si v minulosti vysloužily dokonce pozornost umělců. Motiv dobrušské dílny s 
nezaměnitelnými sloupy v průčelí se objevil na řadě obrazů či pohlednic. Výtvarnice Jarmila 
Haldová v osobitém papírovém betlému z Podorlicka namísto do chléva uložila malého Ježíška 
právě do výhní vyhřáté dobrušské kovárny. 
 
3. Hospodářský život, sociální a správní záležitosti 
 
Rozpočet a nejdůležitější stavební a investiční akce ve městě  

Rozpočet města Dobrušky na rok 2021 schválilo zastupitelstvo města na svém zasedání 
dne   16. prosince 2020. Schválený rozpočet příjmů činil 201.433.542 Kč, schválený rozpočet 
výdajů činil 246.950.042 Kč. Rozpočet byl tedy schválen jako schodkový. Vyšší výdaje byly 
pokryty úsporou finančních prostředků z minulých let ve výši 45.516.500 Kč. 

Během roku 2021 byl rozpočet upravován rozpočtovými opatřeními, kterých bylo 
celkem 21. Konečná výše upraveného rozpočtu k 31.12.2021 činila u příjmů 249.058.540,08 
Kč a u výdajů 315.775.040,08 Kč. Po úpravách byl rozpočet opět schodkový se ztrátou 
66.716.500 Kč.  

Upravený rozpočet příjmů v roce 2021 byl splněn na 100 %. Skutečnost 
vyinkasovaných příjmů v roce 2021 činila celkem 249.055.249,76 Kč. Upravený rozpočet 
výdajů v roce 2021 byl splněn na 71,39 %. Skutečné výdaje byly vykázány celkem ve výši 
225.421.263,46 Kč. Hospodaření města Dobrušky za rok 2021 skončilo přebytkem ve výši 
23.633.986,30 Kč. 

Hospodaření bylo ovlivněno nerealizováním nebo nedočerpáním některých investičních 
akcí, z nichž největšími jsou, sportovní hala v Pulické ulici (17 mil. Kč), komunikace a 
cyklostezka (18 mil. Kč), rekonstrukce městského úřadu čp. 777 (23 mil. Kč) aj. Také běžné 
výdaje nebyly dočerpány z důvodu uzavření úřadu a organizačních složek v době nouzového 
stavu. Většina kulturních a sportovních akcí nemohla být uskutečněna. 

Největší investiční výdaje v roce 2021 byly za akce:  
- výstavba 17 bytových jednotek v ul. Fr. Kupky (23,7 mil. Kč), 
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- výstavba sportovní haly (25,8 mil. Kč), 
- rekonstrukce ul. Domašínská včetně vodovodu (6,7 mil. Kč), 
- 3D technologie a projektor v kině (2,3 mil. Kč), 
- učebna fyziky v ZŠ Fr. Kupky (1,3 mil. Kč), 
- sprinterská dráha z ZŠ Fr. Kupky (1,6 mil. Kč), 
- sekačka svahová pro TS (0,86 mil. Kč), 
- vklad do založeného zapsaného ústavu (2,9 mil. Kč). 

Vyšší neinvestiční výdaje v roce 2021 byly za vybavení učebny fyziky v ZŠ Fr. Kupky 
ve výši 458.000 Kč, sanaci vodovodní škody v ZŠ Fr. Kupky ve výši 1.317.000 Kč, opravy 
bytů ve výši 983.000 Kč a opravu vodovodů v Dobrušce ve výši 1.296.000 Kč.   

Kapitálové výdaje nebyly dočerpány ve výši 69,4 mil. Kč. Běžné výdaje nebyly 
dočerpány ve výši 23 mil. Kč.  
 
Nezaměstnanost 
 Nízká míra nezaměstnanosti je již po řadu let trvalým jevem i přes hospodářské 
problémy, které vyvstaly v souvislosti s pandemií covid-19. V celém rychnovském okrese bylo 
nejvíce nezaměstnaných v měsíci lednu, a to 1 091, což představuje 2,06 %. Na Dobrušsku bylo 
nejvíce nezaměstnaných v březnu (186, tj. 2,26 %). V dalších měsících se nezaměstnanost 
postupně ještě snižovala, takže v prosinci bylo na Úřadu práce evidováno v rámci okresu 933 
osob (1,72 %). Na Dobrušsku bylo v závěru roku evidováno 146 nezaměstnaných (1,80 %). 
Z tohoto počtu představovaly ženy něco málo přes polovinu registrovaných nezaměstnaných, 
absolventi škol se podíleli o něco více než 4 %. Tradičně více uchazečů o zaměstnání je ve 
vyšších věkových skupinách, tedy nad 55 let. 
 V celém rychnovském okrese bylo v závěru roku nabízeno 2 116 volných pracovních 
míst, tedy nabídka v podstatě dvojnásobně převyšuje počet nezaměstnaných. Vysoká poptávka 
po pracovní síle je stále v průmyslové zóně Lipovka-Kvasiny, přestože se počet nabízených 
míst oproti předchozím obdobím výrazně snížil. Přetrvává zájem o zaměstnávání zahraničních 
pracovníků, především z Ukrajiny. 
 K nejžádanějším profesím, pro něž jsou volná pracovní místa, patří především 
pracovníci montáže a výroby (510), profese v stavebnictví (255), strojírenství (175) a obsluha 
strojů v potravinářství (160). Velký zájem je i o řidiče (200), pracovníky v zemědělství (105) a 
v administrativě, obchodu a financích (100). 
 
 
 
 
Technické služby 

K zajištění činností technických služeb bylo v roce 2021 zaměstnáno celkem 25 
pracovníků v trvalém pracovním poměru. Pracovní činnost na dohodu o provedení práce 
vykonávalo 5 osob.  

Drobné opravy chodníků a komunikací byly prováděny vlastními pracovníky. Opravy 
výtluků byly prováděny studenou a teplou asfaltovou směsí v ulicích města Dobrušky a 
spádových obcích. Významné akce prováděné dodavatelsky: oprava propadlých překopů ulice 
V Zahradách, náklady činily 83 tis. Kč; opravy překopů a kanalizačních vpustí v Dobrušce za 
340 tis. Kč; opravy povrchu v ul. Čsl. armády Solnická, K. Michla a Kostelní za celkových 
nákladů 315 tis. Kč; oprava povrchu cest v obci Domašín za 120 tis. Kč; opravy cest v 
Domašíně, Spáleništi, Cháborách za 70 tis. Kč; opravy chodníků ul. Spojovací, Domašínská, 
Kostelní za 117 tis. Kč; demolice zdi ul. Domašínská, oprava dlažby u školy Fr. Kupky za 98 
tis. Kč; zpevnění svahu a oprava cesty v Cháborách za 77 tis. Kč; výměna vrat výměníku u 
školy Fr. Kupky za 72 tis. Kč. 
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V roce 2021 byly prováděny úpravy dopravního značení ve spolupráci s Městskou 
policií a požadavky Odboru výstavby města Dobrušky. Vodorovné dopravní značení si 
vyžádalo náklady 33 tis. Kč. Parkovací automaty byly pravidelně kontrolovány, prováděna 
jejich údržba, servis a výběr hotovosti. Provozování parkovacího automatu v roce 2021 přineslo 
tržby ve výši 873 tis. Kč.  

Odpadkové koše ve městě byly vyváženy 2x týdně, náměstí F. L. Věka 3x týdně, v 
přilehlých obcích 2x týdně. Průběžně byly staré koše opravovány nebo vyměněny za nové. 
Strojní čištění komunikací ve městě i v místních částech bylo prováděno samosběrným čistícím 
strojem BUCHER. Zimní údržba místních komunikací a veřejných prostranství byla prováděná 
na chodnících stroji CARRARO a HOLDER. Údržba cest je prováděna vozidly BU 100, RWM 
a dvěma traktory s radlicí a posypem a vozidlem MULTICAR. Nakládka posypového materiálu 
je prováděna strojem UNC. Úklid sněhu je prováděn dvěma nakládacími stroji a kontejnerovým 
vozidlem FUSO a MAN.  

Sečení travnatých ploch bylo prováděno od měsíce dubna až do konce listopadu 2021. 
Na sečení a úpravě travnatých ploch bylo zaměstnáno 10 zaměstnanců. V roce 2021 byl 
prováděn ořez stromů dle plánu údržby zeleně. Kácení stromů je prováděno na základě povolení 
Odboru životního prostředí města Dobrušky. V roce 2021 byl proveden ozdravný prořez topolů 
na Holobřízku. Náklady činily 23 tis. Kč.  

V průběhu roku jsou průběžně prováděny opravy a revize veřejného osvětlení vlastními 
pracovníky. Byly provedeny defektoskopické zkoušky, nátěry stožárů a výměny výbojkových 
svítidel za LED. Náklady na údržbu veřejného osvětlení činily 1 386 tis. Kč. Dále byly 
prováděny revize veřejného osvětlení a opravy elektroinstalace na domech v majetku města.  

Na hřbitovech je prováděn pravidelný úklid, odvoz odpadu, sečení trávy a údržba 
památných hrobů. Dále jsou zajišťovány opravy osvětlení hřbitova a kostela a byly prováděny 
opravy vodovodní sítě.  

V roce 2021 byly prováděny opravy a údržba v bytových domech vlastními silami. Práce 
většího rozsahu byly prováděny dodavatelsky a náklady byly ve výši 350 tis. Kč. Největší 
oprava byla provedena v domě č.p. 671, kde byla provedena rekonstrukce bytu.  

Provozování veřejného WC bylo v roce 2021 omezeno z důvodu vládních opatření a 
tržby činily 10 tis. Kč. Na kompostárně je shromažďován rostlinný materiál z veřejné zeleně 
(tráva, listí, větve) od března do konce listopadu Následně je materiál drcen, tříděn a 
kompostován. V roce 2021 bylo vyprodukováno 1 280 t kompostu, který byl poskytnut 
občanům města Dobruška. Lesní hospodářství: dle plánu bylo vytěženo a zpracováno 807 m3 
dřevní hmoty. První zalesnění provedeno na 1,84 ha o celkovém počtu 12 150 kusů sazenic 
lesních dřevin. Celkový příjem z prodeje dřevní hmoty činil 672 tis. Kč.  

V průběhu roku docházelo k pronájmu plošiny, vozidel a strojů. Pronájem techniky 
přinesl příjmy ve výši 136 tis. Kč. Významným počinem bylo provedení generální opravy 
vozidla AVIA s vysokozdvižnou plošinou. Vozidlo bylo nezpůsobilé provozu, nesplňovalo 
technické podmínky a bylo určeno k vyřazení z provozu. Náklady na opravu činily 54 000 Kč. 
V roce 2021 došlo k nákupu nové dálkově řízené svahové sekačky SPIDER, která slouží k 
sečení velkých ploch, příkopů a svahů. Náklady na pořízení činily 857 tis. Kč. 

Během roku se pracovníci technických služeb podíleli na technickém zabezpečení 
kulturních a společenských akcí pořádaných městem, které však byly značně omezeny z důvodu 
vládních protipandemických opatření.  
 
Pečovatelská služba 

Důležitým cílem pečovatelské služby je umožnit setrvání uživatelů služby v jejich 
přirozeném prostředí. Ze 70 uživatelů služby je 12 příjemci Pnp 3. stupně, 22 klientů má  Pnp 
2. stupně, 37 klientů 1. stupně. U těchto skupin uživatelů je podle stupně snížená, nebo již 
výrazně snížená schopnost pečovat o svou osobu. Setrvání těchto uživatelů v domácím 
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prostředí je umožněno poskytnutím více úkonů, zajištěním většího spotřebovaného času při 
poskytování úkonů a také spoluprací s dalšími poskytovateli sociálních a zdravotních služeb. 
Vzhledem k tomu, že výborně funguje spolupráce s těmito subjekty, je možno zajistit 
uživatelům komplexní péči a tím jim umožnit zůstat v domácím prostředí, a tak se službě 
podařilo tento cíl naplnit. 

Dalším cílem je umožnit uživatelům navštěvovat lékaře, absolvovat rehabilitace, mít 
možnost jednat na úřadech, účastnit se kulturního a společenského života ve městě. Tento cíl je 
naplňován převážně poskytováním úkonu ze základních činností, kterou je doprovod uživatele. 
Doprovod je nejčastěji prováděn služebním vozem na místo určení a následným doprovodem 
uživatele do budovy, na jednání, do kanceláře. Tuto službu využívá 11 klientů ze 70, kterým 
byla v loňském roce poskytována služba, to znamená, že víc jak 10 % uživatelů umožňujeme 
využívat místní instituce poskytující služby veřejnosti. V loňském roce byl tento doprovod 
uskutečněn celkem 143x. Uživatelům služby je také zajištěn doprovod služebním vozem na 
různé kulturní a společenské akce pořádané městem Dobruškou, nebo i soukromými subjekty. 
V loňském roce se tento úkon omezil z důvodu epidemie Covid-19 pouze na doprovody 
k lékařům, na úřady, na nákupy. Kulturní akce se téměř nekonaly a klienti v zájmu ochrany 
svého zdraví a na základě vládních opatření nevycházeli.  

Společnost ŠKODA AUTO zapůjčila i v tomto roce v rámci podnikového projektu 
ŠKODA POMÁHÁ pečovatelské službě Dobruška nový vůz značky Škoda Karoq pro potřeby 
této sociální služby. Cílem této aktivity je podpora mobility sociálních služeb a zlepšení kvality 
života zvýšením dostupnosti služeb. Slavnostní předání proběhlo v květnu 2021 za přítomnosti 
představitelů dotčených sociálních organizací, zástupců ŠKODA AUTO a médií. Nový 
služební vůz zvýšil dostupnost a kvalitu poskytované služby. 

V rámci dalšího vzdělávání byl vytvořen plán vzdělání. Z důvodu vládních opatření 
v souvislosti s epidemií COVID-19 nebylo možné všechny tyto kurzy absolvovat prezenčně, 
většina kurzů probíhala on-line v prostorech společenské místnosti pečovatelské služby.  

Další možností, kdy se mohou uživatelé pečovatelské služby vzájemně setkávat, jsou 
akce pořádané ve společenské místnosti. Pečovatelská služba již v loni navázala spolupráci 
s MŠ ve Valu u Dobrušky. V letošním roce proběhly dvě úspěšné akce. V létě byli klienti 
pečovatelské služby pozváni na zahradní slavnost, která se uskutečnila v zahradě mateřské 
školy. Děti si připravily divadelní představení, pozván byl i písničkář, který si s dětmi i seniory 
zazpíval známé písničky. Další akce se uskutečnila pro změnu ve společenské místnosti 
Pečovatelské služby, děti si přivezly spoustu přírodních materiálů a společně s klienty vytvářely 
podzimní dekorace. Před Vánocemi připravil DDM v Dobrušce klientům pečovatelské služby 
milé překvapení zhotovením vánočních přáníček. Přáníčka zhotovily v rámci spolupráce i děti 
z MŠ ve Valu a byla předána klientům před vánočními svátky. Všechny tyto aktivity klienty 
pečovatelské služby velmi potěšily.  

 
 

Městská policie 
Do působnosti Městské policie Dobruška patří v rámci katastru města Dobrušky obce: 

Pulice, Mělčany, Chábory, Spáleniště, Domašín, Křovice a Běstviny. V roce 2021 byl 
personální stav u Městské policie Dobruška stabilizován. Ve výkonu jsou dvě ženy a čtyři muži. 
Všichni strážníci vlastní příslušná osvědčení a v souladu s právními předpisy je organizována 
jejich fyzická příprava a proškolování.  

Městskou policii Dobruška řídí dle zák. č. 553/1991 Sb., o obecní policii v platném 
znění starosta. Dne 5.11.2018 byl na zasedání zastupitelstva města Dobrušky pověřen řízením 
Městské policie Dobruška dle § 3 zák. č. 553/1991 Sb., o obecní policii v platném znění opět 
místostarosta lic. Petr Sadovský, MBA. Vrchním strážníkem je stále Bc. Adolf Soumar.  
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Stále pokračují veřejnoprávní smlouvy s městem Opočno a obcemi České Meziříčí, 
Králova Lhota, Přepychy, Rohenice, Pohoří, Olešnice v Orl. horách, Val a Provoz Na základě 
veřejnoprávních smluv vykonávají strážníci svou činnost v těchto lokalitách v plném rozsahu 
jejich pravomocí. Ze strany starostů k této činnosti nebylo připomínek. Naopak působení 
Městské policie Dobruška bylo hodnoceno velice kladně. Občané těchto obcí stejně jako v 
předešlých letech volají hlídku Městské policie Dobruška k řešení přestupků a obrací se na ni i 
s žádostí o radu nebo pomoc. V roce 2021 byla snaha ze strany vedení Městské policie Dobruška 
o rozšíření působnosti o další obce, zejména proto, aby byl sjednocen operativní prostor s Policií 
ČR z důvodu výpomoci a asistence při vytíženosti hlídek Policie ČR. Ze strany dalších obcí 
nebyla prozatím žádná zpětná vazba.  

Plánování služeb se řídí podle pracovního kalendáře, bezpečnostní situace v okolních 
městech a obcích, nebo na žádost při konání kulturních a společenských akcí. Strážníci Městské 
policie Dobruška vykonávali službu ve dvanáctihodinových denních i nočních směnách. Z 
důvodu nemoci COVID-19 bylo nutné upravit směny, a proto byli strážníci rozděleni do skupin, 
aby nedocházelo k setkávání a v případě výpadku některého z nich mohla být směna 
zabezpečena náhradou. Další opatření bylo přijato v letních měsících, kdy byla služba v 
pracovním týdnu zabezpečena až do 22:30 hod. na místo 19:30 hod., a to z důvodu kontroly 
uzavření restauračních zahrádek. 

Při každodenní činnosti spolupracovali strážníci se složkami integrovaného 
záchranného systému, a to především s Policií České republiky, Hasičským záchranným 
sborem, zdravotnickou záchrannou službou a nově také s hygienickou stanicí a místními lékaři 
z důvodu nemoci COVID-19. Spolupráce probíhala také se sborem dobrovolných hasičů a 
různými spolky přilehlých obcí. Při zásazích těchto jednotek integrovaného záchranného 
systému zabezpečují strážníci uzávěry silničního provozu, zákaz vstupu do určených míst, 
kontaktují dotčené majitele majetku zasažených objektů po ukončení zásahu a plní další 
nezbytné úkony dle pokynu velitele zásahu. Spolupráce se záchrannou zdravotní službou 
spočívá v ověřování některých případů žádostí o příjezd záchranné služby a v dalších případech 
je požadována přítomnost strážníků při ošetřování agresivních pacientů nebo pacientů, kteří 
jsou pod vlivem alkoholu. Strážníci Městské policie Dobruška jsou zařazeni do programu „First 
responder“, kdy může dispečerský software ZZS KHK prostřednictvím speciální mobilní 
aplikace vyslat hlídku k případům život ohrožujících stavů, především náhlé zástavy krevního 
oběhu. Strážníci jsou vyškoleni instruktory ZZS KHK k neodkladné první pomoci a použití 
AED (automatizovaný externí defibrilátor). Mohou poskytnout kvalifikovanou pomoc před 
dojezdem zdravotnické záchranné služby, čímž se výrazně zvyšuje procento záchrany pacienta. 
Strážníci také velice úzce spolupracovali i s ostatními odbory při MěÚ Dobruška a dalšími 
organizacemi. Obzvláště s pracovnicemi OSPOD, pracovníky odboru dopravy a správy 
vnitřních věcí a pracovníky technických služeb, jak tomu bylo v předešlých letech. 

Městská policie řešila celkem 1859 přestupků, za něž byly uloženy pokuty ve výši 
126 200,- Kč. Z celkového počtu bylo 125 přestupků předáno k řešení správním orgánům. 
Policie rovněž odchytila 21 toulavých a opuštěných zvířat. Městská policie Dobruška provozuje 
celkem 5 kamer v nepřetržitém provozu. Cílem systému je monitorování veřejného prostranství 
s cílem zvýšení bezpečnosti občanů a jejich majetku a odhalování trestných činů a přestupků. 
Je také prováděna vizuální kontrola rizikových oblastí v záběru kamer a vizuální monitorování 
bezpečnosti a plynulosti dopravy ve městě. 
 
Nedostatek zubních lékařů 

Naše město stále více sužuje nedostatek zubních lékařů. V uplynulých dvou dekádách 
se v Dobrušce kvůli odchodu do penze a ve dvou případech po náhlých úmrtích definitivně 
uzavřelo šest stomatologických ordinací – MUDr. Vladimír Wisinger, MUDr. Eva Lehká, 
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MUDr. Bořivoj Lehký, MUDr. Růžena Benešová, MUDr. Alena Šmídová. Jako poslední před 
letošní zimou ukončila svoji dlouholetou praxi MUDr. Eva Nentvichová.  

Stále více občanů města je nuceno za svým stomatologem dojíždět, přičemž ho hledá 
velmi komplikovaně. Zvyšující se věk nejen zubních lékařů je již delší dobu celorepublikovým 
problémem. Neutěšenou situaci v okrajových regionech, menších městech a obcích navíc 
komplikuje neochota mladých lékařů začínat praxi právě zde. Na venkov se bohužel nehrnou. 
Příčinou je podle odborníků skutečnost, že mnozí absolventi se po ukončení studia nevracejí do 
domovských regionů, ale zůstávají ve městech, ve kterých studovali, nebo odchází do zahraničí. 

Dobrušská radnice už několik let pro příchozího stomatologa drží volný byt 3+1. Pro 
eventuálního nového zubaře se objevila další zajímavá nabídka. Paní doktorka Eva Nentvichová 
je ochotná za výhodných podmínek poskytnout ordinaci, v níž ještě před pár měsíci pečovala o 
chrup svých pacientů. Absence zubních lékařů v Dobrušce je alarmující. Bohužel se s tímto 
problémem nepotýká pouze naše město.  
 
4. Kulturní dění  
 
Nová publikace o historii dobrušského divadla 
 Péčí města Dobrušky byly vydána nová publikace shrnující jednu z nejdůležitějších 
oblastí dobrušského kulturního života, ochotnického (a nejen ochotnického) divadla. 

Kniha je shrnutím dvou staletí historie zdejšího amatérského divadla. Začíná tím, co 
vzniku ochotnického divadelnictví ve městě předcházelo, líčí jeho počátky a popisuje všechny 
peripetie, jimiž procházelo, až do současnosti. Šest obsáhlých kapitol rozděluje divadelnickou 
historii na jednotlivé etapy, v nichž je zobrazen vývoj místních divadelních spolků, ať již těch, 
které přetrvaly více než století (zejména F. A. Šubert), nebo těch, které se na divadelních 
prknech objevily jen na krátkou chvíli. Čtenáři jsou představeny i osobnosti, které dobrušské 
divadelnictví spoluvytvářely a nechybí ani kapitoly o divadle dětském či loutkovém. Kniha je 
doprovázena i mnoha dokumentárními fotografiemi. Autorskému kolektivu (Josef Frýda, 
Václav Hlavsa, Pavla Skalická a Zdeněk Zahradník) pod vedením Jiřího Macha se podařilo 
vytvořit podrobnou monografii, která je první publikací svého druhu v regionu. Jde o knihu 
určenou širokému okruhu čtenářů, všem, kdo se o minulost dobrušského ochotnického divadla 
zajímají.  

Křest knihy se uskutečnil 8. listopadu ve velkém sále Společenského centra-Kina 70. 
Pro tuto příležitost připravily zdejší ochotnické soubory zajímavý program, v němž se 
představili členové souboru F. A. Šubert, Divadélka na štaflích, dramatického odboru ZUŠ i 
loutkáři Světa loutek. Divadlem naplněný večer završil křest publikace Letopisy divadla 
ochotnického v Dobrušce. Ještě než „vybuchla“ láhev sektu, předvedl kolektiv autorů, že se dá 
do divadelní podoby upravit nejen hudba slavného skladatele, ale i zrod knihy. Kmotry knihy 
byli spisovatel a scénárista Petr Markov a režisérka Pavlína Moskalyková-Solo. 
  
Dobrušské televizní vysílání  
 Vysílání dobrušské městské televize v roce 2021 zabezpečoval opět Jan Dušek. V roce 
2021 byla pro vysílání natočena zhruba stovka reportáží. Z těch nejzajímavějších se dají uvést 
reportáž o dendrochronologickém průzkumu na rodném domku F. Vl. Heka-F. L. Věka, z těch 
nejsledovanějších zase reportáž o výstavbě marketu LIDL. Kromě reportáží vznikla i celá řada 
rozhovorů na aktuální témata. Mezi nimi rozhovor s novým farářem Hofmanem, novou 
ředitelkou Domu dětí a mládeže Čečetkovou nebo s ochotníkem Zdeňkem Zahradníkem. Z 
kulturních reportáží je třeba zmínit premiéru filmového dokumentu Štace Miloně Čepelky, 
koncert Ondřeje Havelky a Melody Makers nebo svatováclavský koncert Davida Kollera. 
 
Divadelní spolek F. A. Šubert 
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Výroční valná hromada divadelních ochotníků se z pandemických důvodů nemohla 
uskutečnit, proto byli členové spolku seznámeni s výroční zprávou za rok 2020 a s výsledkem 
hospodaření formou emailů. K představením, která se mohla v roce 2021 sehrát, patřila 
Sborovna (režie Zdeněk Šíma) a Orlíčci v rybníku (režie Jiří Raichl). Sborovna se hrála celkem 
šetkrát, a to v Jasenné, v Pohoří, v Lukavici, v Borohrádku, v Šonově a v Dobrušce. Orlíčky se 
podařilo sehrát pouze dvakrát, a to 10. září v Pohoří a 11. září ve Lhotě-Netřebě. Několik členů 
spolku se také zúčastnilo tradičního průvodu družiny sv. Václava a dne 8. listopadu se členové 
zapojili do programu slavnostního křtu knihy o dobrušském ochotnickém divadle. V režii 
Zdeňka Šímy se začala nacvičovat hra Aleny Herman Strýček Harry a v režii Jiřího Raichla 
komedie Oscara Wildea Jak je důležité míti Filipa. 
 
Kulturní zařízení města Dobrušky 

I v roce 2021 pokračovala mimořádná opatření Vlády ČR a Ministerstva zdravotnictví 
v souvislosti s pandemií covid-19, která v počátku roku omezovala vůbec samotné konání 
kulturních akcí a později v druhé části roku 2021 určovala pravidla, za kterých se jednotlivé 
akce mohly konat. Toto velmi dopadlo na pořádání kulturních akcí. Když už se akce mohly 
pořádat, stále byly omezeny jednotlivými opatřeními, která např. omezovala vstup na akce pro 
určité skupiny osob, a toto se samozřejmě podepsalo v návštěvnosti kulturních akcí nejen 
pořádaných organizační složkou.  

Přes nepřízeň v podobě pandemie se podařilo uspořádat ve druhé polovině roku 
množství akcí pro širokou veřejnost. Mezi ty nejvýznamnější v jednotlivých střediscích patří: 
Společenské centrum Kino 70 
Odložená divadelní představení v podání pražských divadel, Dobrušská filmová klapka, 
slavnostní večer města Dobrušky, koncert Ondřeje Havelky a jeho Melody Makers, křest knihy 
Letopisy divadla ochotnického v Dobrušce, koncert 4 tenoři, vánoční koncert Opočenky, 
představení Hrobka s vyhlídkou v podání žáků ZUŠ. 
Kulturní dům 
Dobrušské letní muzicírování, odložené taneční pro studenty, Svatováclavské slavnosti, 
koncerty Jan Hrubý – Tria, Marcela Zmožka a Václava Koubka. 
Knihovna 
Kromě běžných knihovnických činností konání výstav, přednášek, besed, pravidelné akce pro 
děti, tematické dny, obnovení prezenčních přednášek v rámci konzultačního střediska VU3V. 
Muzeum a synagoga 
Kromě stálých expozic uspořádalo muzeum řadu tematických výstav – např. Československé 
legie ve Francii a Výstava Věra Jičínská doma v Dobrušce, Legiovlak, oslavy 150. výročí 
narození Fr. Kupky a akce k otevření nové expozice Dům Františka Kupky, besedy, přednášky, 
loutková divadla na dvorku u domku F. L. Věka. 
 
 
Informační centrum 
Celoročně přispívalo ke propagaci města jak směrem k turistům, tak k místním občanům. 
Zajišťovalo propagaci akcí a předprodeje vstupenek na akce pořádané organizační složkou. 
 
Společenské centrum–Kino 70 

Společenské centrum-Kino 70 zajišťovalo v uplynulém roce 2021 dle zřizovací listiny 
pro občany města a jeho širokého okolí následující služby: 

Provozování audiovizuálních projekcí (promítání všech dostupných filmů dle možnosti 
distribuce v ČR; byly uzavřeny smlouvy s osmnácti distribučními partnery pro potřeby běžného 
promítání a dle stanoveného hracího profilu kina), dále pak promítání tzv. ART filmů, KF Praha 
(letní kino, dopolední promítání nejen pro seniory a promítání v rámci celorepublikového 
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semináře „Dobrušská klapka“; organizování ostatních kulturních akcí města a jejich 
fotodokumentaci; poskytování služeb v oblasti pronájmu (zapůjčení) prostor kina a jeho 
zařízení včetně kvalifikované obsluhy; poskytování služeb v oblasti reklamy a reklamního 
promítání (Visia Olomouc), včetně místních firem dle zájmu a zajištění provozu loutkové scény 
„Svět loutek“ v sokolovně v Dobrušce. 

Bylo odehráno 211 filmových představení, které navštívilo 5.288 diváků. V rámci 
organizátorské, pořadatelské činnosti bylo uspořádáno množství nepravidelných kulturních 
akcí, divadelních představení, schůzí a výročních oslav. Během prázdnin bylo v omezeném 
provozu realizováno „Letní kino“ v areálu městského venkovního koupaliště. Bylo odehráno 
12 filmových představení. 

Dále byly v průběhu roku 2021 zajištěny další akce, jak komerčního, tak nekomerčního 
rázu. Jednalo se např. o vystoupení žáků ZUŠ, VU3V (pořádá místní knihovna), pravidelné 
bohoslužby Církve bratrské Bystré, další ročník akce filmový seminář "Dobrušská filmová 
klapka" s výstavou v Dobrušském pivovaře a v malém sále SC – Kina 70, dále pak velice 
oblíbené dopolední promítání „nejen“ pro seniory. V tomto širokém výčtu akcí nejsou uvedena 
zasedání a školení MZ, jednání o záležitostech města, schůze komisí, další výstavy v malém 
sále, zkoušky divadelních i hudebních souborů apod.  

Ve spolupráci s ostatními kulturními zařízeními byly realizovány další přednášky, 
besedy, vernisáže a výstavy. Malý sál a klubovna byly využívány také pro komerční účely 
(pronájmy) a na zasedání kulturní komise, popř. zkoušky ochotnických souborů apod. 

Také v roce 2021 byl provoz zařízení velice poznamenán druhým rokem trvání 
pandemie COVID-19, a to se pochopitelně odrazilo na ekonomických výsledcích SC-Kina 70. 
Především první pololetí silně postižené různými omezeními a uzávěrami jsme se snažili využít 
k provedení potřebných revizí technických zařízení, malování prostor kina, drobných úprav a 
na vyzkoušení nového technického (projektor laser BARCO) a softwarového vybavení našeho 
provozu. 

Bohužel výše uvedená omezující opatření měla dále za následek nejprve postupný 
útlum, a nakonec úplné uzavření provozu Kinokavárny.  
 
Cena Český lev pro film s dobrušskou stopou 

V pražském Rudolfinu se první březnovou sobotu uskutečnilo slavnostní vyhlášení 
výsledků 28. ročníku Českých lvů. Nejlepším filmem roku 2020 se stal dramatický snímek 
režisérky Agnieszky Holland Šarlatán. Film přibližující příběh výjimečného muže – léčitele 
Jana Mikoláška – proměnil celkem pěti nominací.  

Vedle hlavní ceny za nejlepší film si polská umělkyně odnesla Českého lva i za svou 
režijní práci. Cenu za nejlepší výkon v hlavní mužské herecké kategorii převzal Ivan Trojan, za 
zvuk Radim Hladík jr. a za kameru Martin Štrba.  

Jan Mikolášek se narodil 7. dubna 1887 v noci z Velkého pátku na Bílou sobotu v 
Rokycanech, jako sedmé dítě zahradníka Mikoláška. Vyučil se zahradníkem a po smrti otce se 
vydává do světa na zkušenou. Nejdříve do Haliče a potom do Rakouska. Po skončení války v 
roce 1918 začíná v Rokycanech obchodovat s květinami. Tady se počíná jeho léčitelská dráha 
léčení bylinami, které zůstal ostatně věrný celý svůj život, po jehož část pobýval i v našem 
městě. 

Hned druhý den po vyhlášení Českých lvů byl v souvislosti s vítězným filmem Šarlatán 
na ČT Art uveden příspěvek o působení lidového léčitele Jana Mikoláška (7. dubna 1887–29. 
prosince 1973) v Dobrušce. V reportáži Po stopách skutečného „šarlatána“ zavzpomínali na 
muže nadaného obzvláštní schopností pamětník Jan Čančara z Křovic a historik Josef Ptáček.  
 
Virtuální univerzita třetího věku 
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V roce 2021 pokračovala městská knihovna ve spolupráci s Českou zemědělskou 
univerzitou v Praze na projektu Virtuální Univerzity třetího Věku. Vzhledem k vývoji 
epidemiologické situace proběhla výuka letního semestru pouze formou samostudia, v zimním 
semestru si mohli studenti zvolit mezi prezenční formou studia nebo formou samostudia 
z prostředí domova.  

V letním semestru studovalo v konzultačním středisku v Dobrušce celkem 50 studentů, 
témata na výběr byla dvě: Mistři evropského barokního malířství (27 studentů, tutorka Mgr. 
Alena Arijčuková) a Barokní architektura v Čechách (23 studentů, tutorka Mgr. Lenka 
Bendzová).  

Následující zimní semestr absolvovalo 61 studentů, kteří byli rozděleni do dvou skupin 
a studovali dvě různá témata – Obklopeni textilem (33 studentů, tutorka Ing. Jana Hedvičáková) 
a Pozoruhodný svět hub (28 studentů, tutorka Mgr. Lenka Bendzová). 
 
Městská knihovna 

Služby veřejné knihovny byly v roce 2021 ovlivněny epidemií COVID, provoz knihovny 
byl z toho důvodu velmi omezen, ve dnech od 1. ledna do 9. dubna dokonce přerušen. Výpůjční 
služby probíhaly bezkontaktní formou na základě předem sdělených objednávek. Toto omezení 
se samozřejmě projevilo v počtu čtenářů, zorganizovaných akcí a množství výpůjček. Obvyklá 
uzavírka knihovny proběhla v období vánočních svátků z důvodu čerpání dovolených. Městská 
knihovna byla také uzavřena v týdnu od 22. do 26. listopadu z důvodu výměny části oken a 
dveří.  

Za celý rok využilo služeb městské knihovny celkem 12 066 uživatelů (tj. návštěvníci 
půjčoven, uživatelé internetu a návštěvníci kulturních a vzdělávacích akcí). 

Hodně využívanými zdroji informací byly webové stránky (umístěné na adrese 
http://knihovna.mestodobruska.cz), facebookový a instagramový profil městské knihovny. Ty 
poskytovaly široké veřejnosti aktuální informace o provozu a službách knihovny. Počet 
návštěvníků webových stránek byl 6 398 - o 1 806 méně než loni (způsobeno omezením 
činnosti knihovny). Čtenáři hojně využívali elektronické informační služby, pokládali dotazy 
knihovníkům především prostřednictvím e-mailu či telefonicky.  

V průběhu roku bylo vyřízeno celkem 62 čtenářských požadavků na vypůjčení knih 
z jiných knihoven (o 42 více než v předchozím roce) a 45 požadavků na zapůjčení vlastních 
publikací jiným knihovnám.  

Fond Městské knihovny Dobruška čítal ke dni 31. 12. 2021 celkem 31 438 knihovních 
jednotek a 63 titulů periodik (včetně 5 titulů denního tisku). 

Na nákup knihovního fondu bylo vynaloženo 258 567,06 Kč.  Přírůstky činily 947 
svazků. Úbytek způsobený vyřazením zastaralých, zničených a ztracených publikací byl 89 
svazků. 

Ke dni 31. prosince 2021 bylo v městské knihovně zaregistrováno 942 čtenářů, z toho 
bylo 259 čtenářů do patnácti let (tj. zhruba 1/3 z celkového počtu čtenářů). Jedná se o nárůst o 
283 z celkového počtu registrovaných čtenářů oproti předchozímu roku. 

Půjčovny navštívilo 10 628 osob, zájemců o přístup k veřejnému internetu bylo pouze 
20, důvodem bylo téměř celoroční uzavření internetové stanice. Bylo uskutečněno 38 451 (loni 
34 725) výpůjček, z toho 17 156 prolongací.  

Městská knihovna Dobruška slouží jako středisková. Do její spádové oblasti patří 
19 knihoven. Síť obsluhovaných knihoven je beze změny a tvoří ji tyto obce: Bačetín, Bílý 
Újezd, Bohdašín, Bystré, Byzhradec, Deštné v Orlických horách, Dobré, Dobřany, Hlinné, 
Hroška, Chlístov, Janov, Kamenice, Kounov, Ohnišov, Podbřezí, Rovné, Sedloňov a Val. 

V průběhu roku 2021 poskytla knihovnice v rámci poradenské a konzultační činnosti pro 
neprofesionální knihovníky 7 osobních konzultací a 26 telefonických nebo mailových 
konzultací.  

http://knihovna.mestodobruska.cz)
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V rámci výměnných fondů bylo během roku 2021 vypůjčeno více než 28 souborů 
obsahujících 1 686 svazků knih. V oblasti regionálních služeb pro obvod Dobruška nedošlo 
k žádným personálním změnám. 

V roce 2021 zorganizovala městská knihovna celkem 89 akcí, z toho 44 kulturních, 35 
vzdělávacích a 10 ostatních, kde knihovna nebyla hlavním pořadatelem. Celkový počet 
návštěvníků uvedených akcí byl 1 418. 

Vzhledem k výraznému omezení své činnosti kvůli nepříznivé epidemiologické situaci 
mohla knihovna pořádat akce pouze v některých měsících. Skladbu těchto akcí tvořily 
především výstavy, exkurze a infomační lekce pro žáky mateřských, základních a středních 
škol z Dobrušky i blízkého okolí, přednášky, nebo akce pro děti různého věku. 
Ve foyer knihovny bylo během roku nainstalováno celkem sedm výstav - výstava fotografií 
Luboše Doležala (květen), výstava fotografií Vojtěcha Mansfelda „Urbex – krása v rozkladu“ 
(červen), výstava dřevořezeb Josefa Noska „Mlýny na Zlatém potoce“ (červenec), výstava 
k výročí 150 let od narození Františka Kupky - prezentace dětských prací z výtvarné soutěže 
na téma „František Kupka – malíř světa“ (srpen, září), výstava fotografií Iva Malého „Potok 
zvaný Zlatý“ (říjen), výstava výtvarných prací žáků ZUŠ Dobruška „Láska vesmírná“ 
(listopad), výstava prací výtvarné skupiny GAMA (prosinec).  
V průběhu roku 2021 uspořádala městská knihovna ve spolupráci s vlastivědným muzeem 
pouze jednu cestopisnou přednášku - Madeira - ostrov jara a divoké Portugalsko - cestování 
s handicapem aneb Nic Není Nemožné!!! (J. Greschl).     
         V měsíci září se v knihovně konal křest publikace Padesát let Veřejné lyžařské školy 
Dobruška. 

Městská knihovna se jako tradičně zapojila do celostátní akce Březen – měsíc čtenářů 
vyhlášené Svazem knihovníků a informačních pracovníků (SKIP) ČR. V rámci této akce došlo 
k ocenění nejlepších čtenářů roku 2020 v obou odděleních.  

Během roku 2021 pokračoval projekt Bookstart - S knížkou do života. Projekt je určen 
nejmenším dětem a jejich rodičům a má sloužit k podpoře čtenářství. Pracovnice dětského 
oddělení připravila pro rodiče a jejich děti do 2 let tři dopolední akce v knihovně (hry, zpívánky, 
básničky, pohádky, opičí dráhy). 

Tradiční Noc s Andersenem se vzhledem k nepříznivé epidemiologické situaci v roce 
2021 nekonala. 
         Na letní prázdniny připravila městská knihovna oblíbenou hru na hrdiny pro čtenáře do 
12 let Dračí doupě, dále probíhala letní soutěž pro děti pořádaná ve spolupráci s vlastivědným 
muzeem k výročí 150 let od narození Františka Kupky.  
 Od června do listopadu probíhal v dětském oddělení další ročník čtenářské hry pro děti 
od 6 do 15 let Lovci perel. V průběhu hry děti četly speciálně označené knihy, tzv. „perlorodky“ 
a vyplňovaly k nim pracovní listy, kde odpovídaly na povinné i speciální nepovinné otázky, a 
rozvíjely tak svoje kreativní myšlení. Za to byly odměněny nejenom krásnými perlami, které 
byly vyvěšené v knihovně po celou dobu trvání soutěže, ale také speciálními virtuálními 
penízky-Moriony. V prosinci pak proběhl bohatý jarmark, ve kterém děti mohly utrácet získané 
Moriony a třeba vybrat i nějaké hezké dárečky na Vánoce. Nejlepší lovce perel čekaly skvělé 
odměny. 

V červnu také proběhlo Pasování prvňáčků na čtenáře.  
Tradiční každoměsíční akce pro předškoláky a malé školáky, Pohádkování, proběhla 

tentokrát pouze v měsících září až prosinec. Knihovnice dětem v úvodu přečetla pohádku, poté 
společně plnily nějaký úkol, na závěr následovalo oblíbené vyrábění.  

Během Svatováclavských slavností se knihovna prezentovala ve vlastním stánku, 
umístěném na náměstí F. L. Věka v rámci řemeslného jarmarku. Knihovnice tam mimo jiné 
prodávaly knihy a časopisy vyřazené z fondu knihovny. Akce měla opět velký úspěch! 
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V rámci celostátního Týdne knihoven uspořádala městská knihovna jako každoročně 
burzu vyřazených knih a časopisů, po celý týden probíhala amnestie sankčních poplatků na 
obou odděleních. 

V rámci listopadového festivalu Den poezie připravila knihovnice opět pro žáky ZŠ 
poetický program. Čtvrté ročníky strávily v knihovně jednu vyučovací hodinu hraním si s verši 
na téma Hledá se…básnička! 

V prosinci se konal Den pro dětskou knihu, program byl zaměřen na rodiny s dětmi a 
jim bylo věnováno jedno sobotní odpoledne v knihovně. Rodiče s dětmi zhlédli divadelní 
představení, poté si mohli společně vyrobit vánoční ozdoby a dekorace a společně hráli deskové 
hry.  
  
Kulturní dům 

Loňský rok 2021 byl ve velké míře ovlivněn epidemiologickou situací, která zasáhla 
veškeré kulturní akce, které se mohly uskutečňovat až o letních prázdninách. Začátkem roku 
probíhaly v Kulturním domě veškeré kontroly a revize (plynová kotelna, revize kotlů, čidel, 
vzduchových nádrží, komínů, vzduchotechniky, hasicích přístrojů či bezpečnosti práce). V té 
době bylo také v Kulturním domě nainstalováno nové nouzové osvětlení, které odpovídá 
současným bezpečnostním normám v plném rozsahu. Další větší investicí byl nátěr plechové 
střechy s obroušením za celkovou cenu 68 740 Kč. 

Kulturní akce začaly probíhat o prázdninách tradiční akcí Dobrušské letní muzicírování 
(červenec, srpen) zakončené poslední srpnovou neděli koncertem Michaela Foreta a skupinou 
Memory. Účast diváků byla opět hojná, v průměru cca 200, akce probíhá bez vstupného. 
Vystoupily tyto kapely: 4. července LAZY BRASS (pop-rock), 11. července NEŠLAPETO 
(staropražské), 18. července RELAX (country), 25. července LAGRIMA (latinsko-americké), 
1. srpna SONG (pop-rock), 8. srpna ANTARES BIG BEAT (big beat), 15. srpna DECHOVÝ 
ORCHESTR VČE (dechovka), 22. srpna OLD HORSES (rock) a 29. srpna MICHAEL FORET 
(pop) a MEMORY (pop-rock). 

Od 4. září začaly probíhat Taneční pro začátečníky, které byly v roce 2020 po pěti 
lekcích z důvodu vládních nařízení přerušeny. Proto byly přidány dvě opakovací lekce a dále 
pokračováno v osmi nedokončených lekcích. Z původních 39 párů taneční kurz dokončilo 29 
párů. Taneční byly zakončeny Věnečkem v místí sokolovně 6. prosince 2021 za přísných 
epidemiologických podmínek.  

Největší akcí bylo uskutečnění Svatováclavských slavností ve dnech 24. a 25. září 
na náměstí F. L. Věka v Dobrušce. Po oba dva dny byla velká účast s bohatým programem – 
jarmark historických řemesel, koncerty David Koller a Band, Legendy se vrací a další kapely. 
V Archlebových sedech u Kulturního domu se usídlila na 2 dny skupina historického šermu 
Foltest, která zde doplnila program Svatováclavských slavností svými ukázkami historického 
šermu.   

Také se v této složité době podařilo uskutečnit tři koncerty v podzimní sezóně. V říjnu 
Jan Hrubý-Trio a koncert Marcela Zmožka se skupinou. V listopadu proběhl v komornějším 
prostředí koncert Václava Koubka. 
 
Informační centrum  

V roce 2021 chod informačního centra v Dobrušce zajišťovaly 2 pracovnice – Ing. 
Pavlína Šolcová a Kristýna Konieczná. 

Během roku pracovnice zpracovávaly a zajišťovaly propagaci města Dobrušky a akcí 
pořádaných ve městě. Informace o dění ve městě a v okolních obcích a městech každý měsíc 
zpracovávaly do Dobrušského zpravodaje. 

Průběžně během roku bylo informačním centrem aktualizováno a zpracováváno 
aktuální dění ve městě pro webové stránky města Dobrušky; kontakty a informace o spolcích 
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ve městě, firmách, službách a turistických cílech ve městě a v okolí. Dále informace o 
kulturním, sportovním a společenském dění ve městě.  

Informační centrum pokračovalo v prezentaci a propagaci městských kulturních akcí na 
sociální síti – Facebook, která je velmi využívaným zdrojem informací. Pracovnice 
informačního centra vytvářely v grafickém programu plakáty a vstupenky na nejrůznější 
dobrušské kulturní, sportovní a společenské akce, zprostředkovávaly prostřednictvím svých 
služeb zasílání emailových zpráv o plánovaných odstávkách vody a elektřiny v Dobrušce, dále 
informace o plánovaných kulturních, společenských a sportovních akcích. Po celý rok 
informační centrum informovalo širokou veřejnost o kulturních akcích prostřednictvím 
obrazovky ve výloze informačního centra a v budově Krytého bazénu v Dobrušce. 

Ke standardním službám, které má informační centrum ve své nabídce, patří i nadále 
kopírování, tisk, laminování, skenování, on-line prodej vstupenek Společenského centra – Kina 
70 v Dobrušce. 

V průběhu roku informační centrum pořizovalo nejrůznější nové zboží – pohledy na 
zimní i letní turistickou sezónu, různé průvodce Orlickými horami, knihy, magnetky apod. 
  Od 1. ledna do 9. května 2021 bylo informační centrum zcela uzavřeno kvůli vládním 
nařízením a epidemiologické situaci v zemi spojené s šířením Covid-19. Znovu otevřeno bylo 
od 10. května 2021. I přesto, že bylo v tomto dlouhém období zavřeno, pracovnice 
informačního centra nadále vyřizovaly telefonické a emailové požadavky klientů, 
spolupracovníků a kolegů, připravovaly podklady a aktuální informace pro zahájení letní 
turistické sezóny. Ověřovaly aktuální kontakty a otevírací dobu nejbližších významných 
turistických cílů v naší oblasti Orlických hor a toto připravovaly do svých turistických 
propagačních materiálů pro návštěvníky informačního centra.  
  Letní turistickou sezónu od června do září s otevírací dobou od pondělí do neděle 
pomohly zajišťovat brigádnice Aneta Moravcová, Eliška Hynková a Kateřina Koblásová, které 
se velmi osvědčily i v letech minulých. 

 V červenci roku 2021 proběhla kontrola certifikace dobrušského informačního centra 
Asociací turistických informačních center ČR, jejíž je členem. Tato kontrola proběhla bez 
jakýchkoliv připomínek a byla udělena certifikace kategorie B. 

I v roce 2021 Česká televize vyhlásila možnost spolupráce s informačními centry při 
zajišťování dětské soutěže o letních prázdninách. Informační centrum v Dobrušce se přihlásilo 
a bylo vybráno jako spolupracující s Českou televizí v letní soutěži Zastav nečas 2021 pro děti, 
kdy se stalo výdejním místem soutěžních kódů o letních prázdninách. Tato soutěž byla pro 
informační centrum opět velkým přínosem, protože výrazně zvýšila návštěvnost v tomto 
období. 

Další spolupráce během měsíců červen až září byla nabídnuta při soutěži Křížem krážem 
létem – Cyklopecky Východní Čechy 2021, kterou pořádá Královéhradecký a Pardubický kraj. 
Informační centrum v Dobrušce bylo vybráno jako jedno z kontaktních a razítkovacích míst 
v této soutěži. 

Během letních prázdnin v informačním centru probíhala ve spolupráci s dobrušským 
Vlastivědným muzeem a Městskou knihovnou soutěž Dobruškou za Františkem Kupkou, která 
byla velmi úspěšná mezi našimi malými návštěvníky.  
  Pro rok 2021 byla podána žádost o dotaci na podporu turistických informačních center 
od Královéhradeckého kraje, kterou informační centrum získalo. Peněžní prostředky byly 
využity na zaplacení členského poplatku Asociaci turistických informačních center a na mzdy 
sezónním pracovníkům. 

Celková návštěvnost informačního centra v Dobrušce během roku 2021, i přes 
dlouhodobé uzavření, přesáhla 13 700 osob. Roční obrat, včetně prodeje zboží, vstupenek za 
kino v Dobrušce činil 400 407 Kč. 
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Vlastivědné muzeum 
Rok 2021 se krom daných omezení nesl zejména ve znamení významných výročí 150 

let od narození světoznámého malíře Františka Kupky a 60 let od úmrtí malířky Věry Jičínské. 
Další kapitolou, kterou jsme chtěli lidem připomínat, bylo 80 let od zesílení perzekucí Židů a v 
neposlední řadě 90 let od založení dobrušského muzea. Program se sice v návaznosti na 
aktuálně platná opatření musel několikrát měnit a přesouvat, ale jeho ústřední body zajišťovalo 
dobrušské muzeum zejména v září, kdy byla otevřena nová expozice muzea nazvaná Dům 
Františka Kupky. 

Další velmi podařenou akcí bylo přizvání Legiovlaku na dobrušské nádraží a výtvarná 
soutěž pro děti na téma František Kupka – malíř světa společně s výstavou přihlášených prací.  
Po celý rok 2021 platila pro vstup do expozic muzea i na akce přísná opatření, která se 
podepsala na snížení návštěvnosti v některých obdobích či expozicích. Přesto se podařilo 
uspořádat vše, co jsme plánovali a doufáme, že si dobrušské muzeum uchovalo pověst instituce, 
která i v náročných podmínkách nejen chrání své sbírky, ale také se podílí na kultuře a vědě v 
regionu.  

Podařilo se nám pokračovat v úspěšné spolupráci s Fakultou restaurování Univerzity 
Pardubice a dokončili jsme restaurování vybrané části obrazové sbírky. Každý rok bychom 
takto chtěli restaurovat podle finančních možností alespoň 10 ks obrazů. Dále byla realizována 
další etapa likvidace náletových dřevin na židovském hřbitově, a to formou dobrovolné činnosti 
zaměstnanců města Dobruška a skautských oddílů. Všem patří velký dík za odvedenou práci.  

I přes jistá omezení se akce pořádané v hlavní sezoně těšily zájmu návštěvníků. V 
červnu a srpnu ke Dni dětí a na závěr školních prázdnin jsme opět využili dvorek rodného 
domku F. Vl. Heka-F. L. Věka pro hraní loutkového divadélka, tentokrát byl přizván soubor 
divadla BODI Jaroměř a akce se těšila velkému zájmu malých i velkých diváků. Dne 1. září 
byla veřejnosti slavnostně otevřena výstava Věra Jičínská / doma v Dobrušce. Její hlavní 
součástí byly restaurované obrazy z dotačního programu Podpora muzeí a galerií 
Královéhradeckého kraje. Během vernisáže byla také pokřtěna stejnojmenná publikace.  

Za hudebního doprovodu Jaroslava Čížka se v sobotu 11. září v 17.00 otevřela nová 
expozice Dům Františka Kupky v čp. 323, kde Fr. Kupka strávil své mládí (popis výše u 
expozic). K oslavám byl také vytvořen doprovodný program ve spolupráci s jeho rodným 
městem Opočnem.  

Expozice Dům Františka Kupky v ulici Františka Kupky čp. 323 vznikla v roce 2021 
při příležitosti 150. výročí narození světoznámého malíře. Skládá se ze dvou autentických 
místností, kde Kupkova rodina žila v letech 1882–1892 a připravena je ve spolupráci s pražskou 
Galerií KODL. První místnost přiblíží život Františka Kupky v Opočně a Dobrušce, studia v 
Jaroměři, v Praze a ve Vídni a cestu do Paříže, kde nadále rozvíjel svůj kreslířský talent. 
Unikátním exponátem je originál obrazu Skály v Bretani, akvarel z roku 1905. Druhá místnost 
je věnována dosud nepříliš známé Kupkově tvorbě během první světové války, jeho aktivitám 
v legiích a účasti na vzniku samostatného Československa. Závěr instalace náleží Kupkovu 
vrcholnému období, přechodu k abstraktní tvorbě, kde se řadí mezi její světové průkopníky. 
Výstavní panely jsou doplněny dobovými časopisy a předměty dokumentujícími Kupkovo dílo. 
V poslední ze tří místností je umístěna zábavně-vzdělávací zóna. Je to prostor pro relaxaci, ale 
zároveň aktivní interakci s životem i dílem Františka Kupky jak pro děti, tak pro dospělé a její 
hlavní autorkou je externí spolupracovnice města Dobrušky Patricie Kaválková. Projekt vznikl 
za podpory mikroregionu Rodný kraj Františka Kupky, Královéhradeckého kraje, Ministerstva 
kultury ČR a ŠKODA AUTO, a. s.  

V rámci oslav 150. výročí narození Františka Kupky byla připomenuta i jeho 
legionářská minulost. Světoznámý malíř, který vyrostl v Dobrušce, žil v době vypuknutí 1. 
světové války v klidu pařížského předměstí. I v pokročilém věku u něj ale převážil odpor k 
monarchii a vyhlídka na samostatnost rodné země a s dalšími stovkami Čechů žijícími ve 
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Francii se přihlásil do cizinecké legie, kde vytvořili rotu. Podle známého pozdravu si říkali Rota 
Nazdar.  

Legionářský vlak se samozřejmě dotýká čs. legií v Rusku, v nichž ale Dobrušťáci 
bojovali. Legiovlak je ambiciózní projekt Československé obce legionářské, který si předsevzal 
vytvořit věrnou repliku legionářského vlaku z období let 1918–1920, kdy na Transsibiřské 
magistrále v Rusku probíhaly válečné operace čs. legií. Vlak křižuje od května 2015 celou 
Českou republiku. Legiovlak pomáhá veřejnosti, především mládeži, obnovovat povědomí o 
čs. legiích a jejich zásluhách na vzniku samostatného československého státu. V Dobrušce 
navštívilo Legiovlak na 3 300 osob. 

Z dalších výstav stojí za připomenutí výstava obrazů Adély Rúčkové Krajinou v sobě, 
která se uskutečnila v srpnu a září v synagoze. V srpnu proběhla výstava aranžmá jiřin manželů 
Kolenových v netradičním prostoru historického sklepa doplněná panely J. Macha a P. Skalické 
o dějinách dobrušského muzea, kterou navštívilo na 450 osob. V rámci prohlídky rodného 
domku F. V. Heka (F. L. Věka) byla v září instalována v jeho sklepě panelová výstava k 90. 
výročí založení Vlastivědného musea pro Dobrušsko a Opočensko, dnešního Vlastivědného 
muzea Dobruška. V září byla v malém sále Společenského centra-Kina 70 výstava obrazů Věry 
Jičínské s dobrušskou tématikou spojená s křtem publikace o této malířce. Rovněž v září byla 
v hotelu Dobruška roll-upová výstava Československé legie ve Francii ke 150. výročí narození 
Františka Kupky. Na přelomu září a října proběhla v synagoze tradiční výstava Hrátky z látky. 

Za účasti studentů střední průmyslové školy, historika Jiřího Macha, obou vnuků p. 
Arnošta Tomského (jedné z obětí holokaustu z domu čp. 186 na Novoměstské ulici), 
představitelů města a za hudebního doprovodu Dobrušského žesťového sdružení byl 19. června 
odhalen památník Kameny zmizelých, upomínající na nejtragičtější období dějin. Po odhalení 
kamenů byl pro pozvané hosty uspořádán koncert žáků Základní umělecké školy.  

Komentovaná prohlídka židovského hřbitova pro veřejnost proběhla 24. června. 
Vlastivědné muzeum navštívilo v roce 2021 celkem 10 448 osob, z toho radniční věž 2 742, 
expozici Vojenská geografie 965, historické expozice v hlavní muzejní budově 1 346, Hekův 
domek 4 930 a Dům Františka Kupky 465 osob. 

Největším bohatstvím každého muzea a jeho nejdůležitější součástí jsou jeho sbírky. 
Sbírkový fond dobrušského muzea představuje dnes přes 15 000 položek, dokumentujících 
vývoj města a spádového regionu. Jde zvláště o sbírky charakteru etnografického, historického 
a uměleckého. S rozvojem elektronizace došlo i ke kvalitativním změnám v evidenci sbírek. 
Dnes jsou veškeré muzejní sbírky vedle fyzické formy vedeny i ve formě elektronické, v 
programu DEMUS, vytvořeném Moravským zemským muzeem v Brně, který používá většina 
českých a moravských muzeí. Průběžně jsou tak zapisovány přírůstky nové, a to jak v I., tak i 
ve II. stupni. Dalším kvalitativním stupněm zpracování sbírkových fondů je jejich zpracování 
vědecké, většinou příslušným odborníkem v dané oblasti.  

Zvýšená pozornost byla v roce 2020 věnována stabilizaci depozitárního režimu sbírky, 
zejména pak v depozitáři v Domašíně, kde je mimo jiné uložena obrazová sbírka. Pozornost 
byla zaměřena zejména na ochranu děl v depozitáři a zlepšení klimatických podmínek snížením 
vlhkosti. Objekt byl zaplynován desinsekčními dýmovnicemi, z dotace bylo nakoupeno 6 
odvlhčovačů, které automaticky spínají, pokud vlhkost v místnostech přesáhne 50 %. Celá 
budova depozitáře byla nově vybavena bezpečnostním zámkem a byla vystavena objednávka 
na připojení k pultu centrální ochrany, které proběhlo v prvních dnech roku 2021. 

V rámci záchrany byla také všechna obrazová díla Věry Jičínské a Prokopa Laichtera 
zhodnocena odbornými pracovníky Fakulty restaurování Univerzity Pardubice a základně 
očištěna od prachu a dalších částic. Stav mnohých prací po odborném posouzení vyžaduje 
náročné restaurování, jehož náklady převyšují finanční možnosti města. Do dalších let bude 
restaurování obrazové sbírky jednou z priorit muzea a pro jeho realizaci bude žádáno o 
prostředky z dotačních programů jednak KHK, jednak Ministerstva kultury ČR.  
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V roce 2021 bylo k restaurování převezeno na základě předávacího protokolu celkem 
16 obrazů Věry Jičínské. Restaurovány byly i další předměty, například kresby Jana Zrzavého 
nebo akvarel Františka Kupky. Restaurování provádí pracoviště Fakulty restaurování v 
Litomyšli Univerzity Pardubice pod vedením restaurátora s oprávněním Ministerstva kultury 
ČR. 

Muzeum na počátku března 2021 navázalo spolupráci s panem Ing. Tomášem Kynclem, 
naším předním odborníkem na dendrochronologii, který provedl výzkum střešní konstrukce 
v Hekově domku. Všechny odebrané dendrochronologické vzorky z krovu a stropu ukázaly 
dobu kácení smrků a jedlí v létě roku 1806, tedy po velkém požáru města. 

Pracovníci muzea téměř každý měsíc přispívali do Dobrušského zpravodaje. Dále byli 
autory nebo spoluautory následujících knih: Dobrušský vlastivědný almanach, ročník IV., 
Mach, Jiří a kol.: Letopisy divadla ochotnického v Dobrušce, Skalická, Pavla: Věra Jičínská / 
doma v Dobrušce, 2021. 
 
Péče o památky  

V městské památkové zóně Dobruška byly v roce 2021 s podporou Ministerstva kultury 
ČR v Programu regenerace městské památkové zóny Dobruška opraveny dvě kulturní památky, 
které se nacházejí ve vlastnictví města Dobrušky. Péče byla věnována rodnému domku F. Vl. 
Heka-F. L. Věka čp. 185 a objektu bývalé synagogy čp. 646. U domku F. Vl. Heka-F. L. Věka 
byla v jihovýchodní části fasády truhláři Vladimírem Potočkem a Vladimírem Pavlíčkem 
z Domašína provedena výměna vnějších okenních křídel u pěti oken, dále výměna venkovních 
parapetů, oprava vnitřních parapetů, oprava rámu, špalet a výměna dožilých vrat do dvora za 
nová v přesné kopii podle původních. Nová šestitabulková okenní křídla z dřevěného masivu 
byla opatřena novým jednoduchým zasklením a zakováním. Nové osazené dřevěné konstrukce 
byly sjednoceny v odstínu tmavě hnědém matovém.   

U objektu synagogy na Šubertově náměstí byly provedeny obnovující nátěry všech 
vnějších okenních křídel a vstupních dveří. Okna v materiálu Meranti byla šetrně obroušena 
včetně dřevěných okapniček, zbavena nečistot a opatřena novým lazurovacím nátěrem ve 
stejném matovém odstínu. Práce provedl Ladislav Petr, malíř a natěrač z Opočna. U sousedního 
domu čp. 45, v němž sídlí muzeum, byly stejným zhotovitelem provedeny obnovující nátěry na 
vstupních dveřích. Proveden byl také nový nátěr na střeše synagogy. Falcovaná plechová 
krytina byla odrezena, zbavena nečistot, odmaštěna a opatřena novým nátěrem. Opravou oken 
a střechy, společně s obnovou a nátěrem fasády v roce 2020, se objekt dostal do velmi dobrého 
technického stavu, jaký měl po generální opravě v roce 2010.  

Na městském hřbitově došlo u hrobky č. 91 Emila Vopršálka, která je památkou 
místního významu, k demontáži pískovcového kříže, který byl v havarijním stavu. V plánu je 
provedení celkové opravy hrobky a po opravě kříže jeho zpětné osazení na místo. Demotáž a 
transfer kříže do své kamenosochařské dílny v Opočně provedl Ing. Josef Holanec z Dobrušky.  
 
Dobrušský zpravodaj 

Navzdory pandemii covid-19, která zapříčinila zrušení řady kulturních, společenských 
a sportovních akcí, se podařilo udržet rozsah i obsahovou rozmanitost na úrovni minulých let. 
Zpravodaj vychází v nákladu 3 300 výtisků a je zdarma distribuován do všech dobrušských 
domácností. Šéfredaktorem je Mgr. Leoš Dragúň, redakční rada pracovala ve složení Bc. Dana 
Ehlová, Mgr. Josef Frýda, Ing. Zdeňka Hanousková, Mgr. Taťána Klapková, Mgr. Jiří Mach a 
JUDr. Jan Šťastný. V listopadu byla jmenována členkou rady Ing. Jana Hedvičáková, která 
nahradila Mgr. Taťánu Klapkovou. V roce 2021 mělo deset vydání čtyřicet stran, dvě čísla 
(únor a březen) pak šestatřicet stran.  

V únorovém vydání byla vložena šestistránková příloha nových odjezdů autobusů 
z Dobrušky. Obsah jednotlivých čísel tvořily tradiční rubriky: Zprávy z radnice, Aktuality 
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z města, Z historie, Z kultury, Ze škol, Ze života spolků, Ze sportu, Z dobrušských firem, Na 
návštěvě u sousedů, Kulturní a společenský kaleidoskop, Křížovka a Inzerce. Řada článků byla 
také věnována významným událostem, akcím a výročím roku 2021. 

 
Zahradní koncert v Mělčanech 

Již osmý ročník koncertu na zahradě svého domu v Mělčanech uspořádala paní učitelka 
MgA. Eva Tomášová. Koncert, který se konal poslední červnový pátek, se skládal ze tří částí. 
V první účinkovali tři hosté: Marek Černík (keybord), Vít Petr (harmonika) a Zuzana Marešová 
(zpěv). V druhé části programu Zahradní koncert v Mělčanech následovala vystoupení žáků 
Evy Tomášové, které učí na hudební škole v Opočně. Divákům se představili Oliver Kejval, 
Monika Skálová, Eliška Tomková, Veronika Marešová, Jan Marek a Anežka Michlová. Každý 
z vystupujících zahrál jednu až dvě sólové skladby, které pro ně upravil Ladislav Přibyl. 
Zároveň tyto úpravy použili k doprovodu účinkujících tak, že sám hrál na housle a hostitelka 
na violu.  

Vyvrcholením programu byla třetí část koncertu. V podání houslového souboru, k 
němuž se připojila i Klára Michlová, zazněly čtyři skladby. Pro toto seskupení je napsal a 
aranžoval také Ladislav Přibyl.  

Mladé interprety přišlo podpořit na padesát posluchačů, někteří z nich poseděli v 
příjemném prostředí déle. Nechybělo ani skromné občerstvení, které s pomocí sousedů 
připravili hostitelé.  
 
5. Školství  
 
Mateřská škola Jana Amose Komenského 

Školní rok 2020/2021 byl zahájen 27. srpna 2020 pedagogickou a provozní poradou, 
zároveň učitelky absolvovaly školení s názvem “Komunikace s rodiči”. S dětmi zahájily školní 
rok v úterý 1. září, a to v deseti třídách. 
 Pokračovaly v práci podle školního vzdělávacího plánu s názvem Děti, dívejte se, který 
se v průběhu roku upravoval a doplňoval. Učitelky ve třídách pracovaly podle TVP, který byl 
rovněž upravován dle potřeb a zájmu dětí. 
 Již začátek školníku roku byl ovlivněn pandemií Covid-19. Předškolákům byl hned  
v září zrušen předplavecký výcvik. Zrušena byla také tradiční divadelní představení a veškeré 
kulturní akce. 6.října 2020 byl v zemi vyhlášen nouzový stav. 14. října pak byly zavřeny 
všechny školy kromě mateřských. 4. prosince byla za přísných hygienických podmínek 
zorganizována Mikulášská nadílka. Vánoční besídky proběhly formou krátkých video 
pozdravů. 
 Ani nový kalendářní rok 2021 nepřinesl dobré vyhlídky pro běžné fungování mateřské 
školy. 1. března byly znovu uzavřeny školy včetně těch mateřských. Otevřen byl pouze provoz 
v budově Komenského, a to pro děti rodičů zapojených v integrovaném záchranném systému. 
Učitelky předškoláků pravidelně chystaly pro děti distanční výuku. Zároveň všechny učitelky 
pracovaly na projektech, které řádně odevzdaly. Odborné práce slouží jako inspirativní materiál 
pro práci s dětmi. 
 12. dubna 2021 došlo k znovuotevření mateřské školy pro předškoláky a děti rodičů 
zapojených v integrovaném záchranném systému. Začalo se také s testováním antigenními testy 
– děti a pedagogové 2x týdně, provozní zaměstnanci 1x týdně.  Od 26. dubna mohla být 
mateřská škola otevřena pro všechny děti. Pedagogové se testovali již jen 1x týdně, děti byly 
bez testování. V květnu proběhly zápisy do mateřské školy bez přítomnosti rodičů a dětí. 
 V červnu vláda začala rozvolňovat protiepidemická opatření, a tak mohly být 
organizovány školní výlety. Tentokrát děti zavítaly do Častolovic, kde si užily prohlídku zámku 
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a návštěvu minizoo. Konec školního roku proběhl ve znamení loučení  
s předškoláky. Děti si užily tradiční svatojánskou noc v mateřské škole. 
 Začátkem letních prázdnin začaly rozsáhlé opravy sociálních zařízení v 1. a 6. třídě Za 
univerzitou.    
 
Základní škola Františka Kupky  

Základní škola Františka Kupky je největší školou ve městě. Je také školou spádovou. 
Má 21 kmenových tříd. Kapacita školy je 770 žáků. Třídy se naplňují do počtu 30 žáků. 
Výjimečně do počtu 34 žáků se svolením zřizovatele. Od 1. května 2021 byla ke škole připojena 
školní jídelna. 

Sportovní činnost probíhá ve dvou tělocvičnách školy, dále je využíváno venkovní 
sportoviště přímo v areálu školy. Pro žáky je pravidelně zajišťován sportovní den, lyžařský a 
plavecký výcvik, vodácký kurz. Žáci a pedagogové mají přístup do Google učebny. Ve škole 
pracuje Školní parlament a škola vydává školní časopis.  
 V roce 2020/2021 byly do výuky začleněny závěrečné práce žáků devátých ročníků, 
kteří volí dle zájmu témata a pod vedením vedoucích prací zpracovávají závěrečnou práci, 
kterou následně prezentují před hodnotící komisí. 

Mimořádné dny školního roku jsou pravidelně v termínovém kalendáři a znamenají 
oživení školního života, mimořádný program je poslední školní den, loučení s deváťáky, 
výchovně vzdělávací programy, návštěvy divadelních představení, dny otevřených dveří, 
velikonoční program pro žáky, Den dětí a další akce připravované ve spolupráci žáků, učitelů 
a rodičů. 

Pro žáky jsou pořádány projektové dny, přednášky zajišťované policií ČR a 
v neposlední řádě nácvik evakuace školy za mimořádných událostí ve spolupráci s Hasičským 
záchranným sborem. 

Tak jako v předchozích letech byl ve výuce kladen důraz na environmentální, etickou, 
mravní, multikulturní, tělesnou a pracovní výchovu, dále na funkční a finanční gramotnost i na 
komunikativní dovednosti žáků. Velká pozornost byla věnována ochraně a bezpečnosti 
obyvatelstva za zvláštních a mimořádných situací, prevenci šikany, prevenci sociálně 
patologických jevů. V době on-line výuky škola využívala Google učebnu. Pozornost byla 
věnována bezpečnému pohybu žáků v on-line prostoru. 

Vybavení školy učebnicemi a učebními pomůckami je na dobré úrovni. Počty učebnic 
odpovídají počtu žáků, jsou obnovovány, jejich obnova závisí na přidělených finančních 
prostředcích. Obnovena byla učebna fyziky za finanční podpory města Dobrušky a Irop.  

Po havárii byly obnoveny učebny na 1. stupni, chodby a WC. V části budovy byla 
obnovena dlažba a opraveny omítky, které byly poškozeny vodou. 

Škola má k dispozici dvě učebny informatiky. Učebnu multimediální, hudební sál, 
odbornou učebnu chemie, cvičnou kuchyňku a dílny. Škola používá dvě tělocvičny se zázemím. 
Součástí tělocvičny jsou šatny a sociální zařízení. 

V areálu školy se nachází hřiště a sportoviště, travnatá plocha, pingpongové stoly, 
lavičky, kde mohou žáci relaxovat. Byla vybudována relaxační zóna s lavičkami.  

Od září nastoupilo do školy 32 prvňáčků, kteří se učí ve dvou třídách. Jedenácti dětem 
byl povolen odklad školní docházky. 

Ve škole pracuje 42 učitelů, 5 vychovatelek, 14 provozních zaměstnanců, 6 asistentů 
pedagoga, jeden školní asistent, psycholog a speciální pedagog. 

Ke studiu na víceletých gymnáziích bylo z pátého ročníku přijato osm dětí, z devátých 
tříd bylo přijato na gymnázia sedm žáků, na jiné střední školy 48 žáků a na střední odborné 
školy 9 žáků. 

Ve školním roce byly školy uzavřeny z nařízení vlády. Škola přešla na dálkovou výuku, 
k níž využívala Google učebnu a pro komunikaci s rodiči systém Bakaláři. Výuka pro žáky byla 
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zachována dle rozvrhu. Výchovné předměty byly učeny v režimu off-line. Jazyky, matematika, 
fyzika v nich probíhala výuka dle rozvrhu. Podle potřeb a možností školy byla žákům zapůjčena 
technika. Učitelé pro podporu výuky využívali různé platformy, vizualizéry, pořádali pro žáky 
besedy, naučné stezky, soutěže. V průběhu května se přešlo na rotační výuku a 17. 05. 2021 se 
žáci vrátili do školy za dodržování hygienických pravidel. Pro žáky 9. ročníků byly pořádány 
kurzy přípravy k přijímacím zkouškám.  

Žákům 9. ročníků a jejich zákonným zástupcům bylo uspořádáno slavnostní zakončení 
školního roku ve Společenském centru-Kině 70 Dobruška.  

Škola má zpracovaný plán environmentálního vzdělávání. Spolupracuje s rodinou, 
městem, DDM Dobruška. Podílí se na sběru papíru, třídí odpad, pořádá exkurze do 
průmyslových podniků. Organizuje Den Země. Žáky zapojuje do soutěží. Pořádá vzdělávací 
vycházky. Škola je vybavena brožurami a publikacemi zahrnujícími tuto problematiku. 

O činnosti školy jsou průběžně podávány informace veřejnosti prostřednictvím 
regionálního a místního tisku (Orlický týdeník, Dobrušský zpravodaj). Dále škola informuje 
veřejnost a zákonné zástupce o dění ve škole na webových stránkách a vývěsce budovy školy. 
 
Základní škola v Pulické ulici  
 Rok 2021 byl opět poznamenán covidem. Kromě izolací, karantén, roušek a respirátorů 
přinesl také testování a nové způsoby výuky – distanční a hybridní. 
 Druhým rokem byla ředitelkou Mgr. Michaela Petráčková. Na pozici její zástupkyně 
pracovala nadále Mgr. Petra Poulová a ve funkci výchovného poradce působila Mgr. Hana 
Novotná. V září 2021pracovali ve škole další učitelé: Jan Sedláček, Mgr. Božena Moravcová, 
Mgr. Blanka Maixnerová, Mgr. Markéta Schmoranzová, Mgr. Jan Macek, Mgr. Jiřina 
Pultarová, Mgr. Jarmila Kučerová, Mgr. Lidmila Netíková, Mgr. Martina Hepnarová, Mgr. 
Petra Fialová, Mgr. Renata Váradiová a na snížený úvazek Mgr. Alois Žďárek, Mgr. Jarmila 
Matyasiková, Mgr. Václav Hlavsa a Mgr. Josef Frýda. Od září posílily sbor Mgr. Marcela 
Bílková a Mgr. Pavla Škraňková, učitelky na 1. stupni. Do stálého pracovního poměru, byť 
kráceného, nastoupil Jan Chmelař, který ještě dokončoval studium oboru dějepis – tělocvik.  

V březnu 2021 měla škola 266 žáků a 7 žáků v zahraničí. V září 2021 nastoupilo do 
školy celkem 283 žáků (nárůst 9), kteří byli rozděleni do dvanácti tříd v devíti ročnících. 
V šestém, sedmém a devátém ročníku byly od září 2021 dvě paralelní třídy. Dalších sedm žáků 
plnilo povinnou školní docházku podle §38 školského zákona v zahraničí (Řecko, Polsko, 2x 
Anglie, 3x Belgie). Ve škole byl pátým rokem jeden žák vietnamské národnosti s částečnou 
znalostí českého jazyka. V září byl udělen jeden dodatečný odklad povinné školní docházky. 
75 žáků do školy na konci roku 2021 dojíždělo ze 16 okolních obcí (nejvíce Pohoří – 18, 
Podbřezí – 13, Ohnišova – 9, Českého Meziříčí – 5, Nového Města nad Metují - 5, Semechnic 
– 4, Přepych – 3, Opočna – 3, Bohuslavic – 3, Bohdašína - 3 a Trnova – 3). Školní družina měla 
v září 2021 tři oddělení a tzv. ranní družinu. V září 2021 byly otevřeny tři kroužky: dvě skupiny 
fléten, 3 skupiny keramiky a jedna skupina robotiky. 

Škola spolupracuje s pedagogickou poradnou v Rychnově nad Kněžnou, s vybranými 
třídními kolektivy pravidelně pracovala Mgr. Ženatová. Podpůrná opatření byla od září 2021 
poskytována 38 žákům, 27 jich bylo zařazeno do 8 reedukačních skupin, šest žáků mělo ve 
všech hodinách asistenta pedagoga (celkem ve 4 třídách). 9 žáků mělo IVP, 9 žáků mělo 
opatření v rámci běžné výuky a jeden žák měl ještě úpravu výuky českého jazyka.  

Tři hodiny týdně se žáci 3. až 9. třídy učili anglickému jazyku (232 žáků), žáci 7. až 9. 
ročníku si volili jako druhý cizí jazyk ruštinu (61 žáků), nebo němčinu (56 žáků) s dotací dvě 
hodiny týdně.  

Od 5. do 9. ročníku měli žáci hodinu informatiky týdně. Jako nepovinný předmět se 
vyučovala dopravní výchova, náboženství nebylo možné z epidemiologických důvodů ve šk. 
roce 2021/2022 otevřít. 
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Z devátého ročníku vyšlo v červnu 2020 27 žáků, z toho 2 byli přijati na gymnázium, 
23 žáků na střední odborné školy a 2 žáci na střední odborná učiliště. Jeden žák byl přijat do 
primy gymnázia (hlásilo se 9 žáků).  

Zápis se konal v době mimořádných hygienických opatření koronavirové pandemie, kdy 
škola byla žákům uzavřená na příkaz ministra zdravotnictví. Zápisu se účastnili pouze rodiče 
bez přítomnosti budoucích prvňáčků v době 1. až 30. dubna 2021. K zápisu se dostavilo 32 dětí 
(z toho 6 po odkladu). Bylo vyhověno 8 žádostem o odklad, v září byl udělen jeden dodatečný 
odklad. Jeden žák nastoupil po zápise na jinou školu, takže v září bylo v první třídě 22 dětí. 

Znovu musely být rozšířeny šatny pro 2. stupeň, zakoupeny byly další 4 skříňky. 
Učitelům jsou k dispozici čtyři kopírky, jedna dosluhuje, proto bylo na konci roku zakoupeno 
nové barevné kopírovací zařízení. Každý pedagogický pracovník má přidělen notebook a 
služební telefon.  

V souvislosti s distanční výukou bylo třeba vyměnit dataprojektory u tří tabulí 
Activboard a byl zakoupen nový interaktivní dotykový panel místo nejstarší interaktivní tabule 
v učebně dějepisu.  

Přes prázdniny byla provedena revitalizace učebny 4. A – byla pořízena nová 
interaktivní tabule a nábytek. Nové skříně se pořídily také do učebny 5. A – celý 1. stupeň tak 
má ve třídách nový nábytek. Ve všech učebnách 2. stupně jsou již nové učitelské stoly.  

Byl zřízen nový kabinet asistentů 2. stupně. Na podlahy byly zakoupeny polepy. Pro 
výuku byla upravena učebna HV – místo poloviny židlí sem byly přesunuty nevyužité žákovské 
lavice se židlemi, vznikla zde klasická učebna pro 14 žáků. Pravidelně jsou nakupovány nové 
knížky do školní knihovny.  

Pokračovalo se v projektech Ovoce do škol (všichni žáci školy 1x týdně dostávají 
zdarma ovoce) a Mléko do škol (žáci dostávají jednou týdně mléko zdarma). 

Škola byla až do dubna 2021 zapojena do projektu Šablony 2, od února 2021 jsme 
využívali finance z projektu Šablony 3 (doučování, školní asistent). Od září jsme se zapojili do 
Národního plánu obnovy, ze kterého bylo žákům hrazeno doučování. 

Nadále přetrvávaly problémy v zajištění efektivní výuky tělesné výchovy, neboť jsme 
stále neměli vlastní tělocvičnu a museli jsme využívat různé pronájmy (gymnázium, sokolovna, 
průmyslovka). Výuka byla doplňována dalšími sportovními činnostmi: plavání (kurzu plavání 
se na podzim účastnili žáci 2., 3. a 4. ročníku), bruslení ani lyžařský výcvik tento rok 
neproběhly. Cyklovýlet pro 8. ročník byl realizován až v prvním zářijovém týdnu pro obě 
devítky, turistický výlet do Českého ráje s rafty pro 9. ročník v červnu musel být zrušen. 

Na jaře 2021 se započalo s výstavbou haly. Škole začal náročný rok – žáci museli o 
velké přestávce zůstávat v budově školy. Upravit se musely také hodiny tělocviku, na které se 
chodilo ven na pozemek školy. Naštěstí mohla družina odpoledne využívat travnaté hřiště za 
gymnáziem. 

Většina porad a třídních schůzek proběhla online. Sportovních soutěží se škola 
neúčastnila, na podzim 2020 měli prodloužený tělocvik na stadionu žáci 2. stupně. Z 
vícedenních akcí se uskutečnil v září 2020 dvoudenní adaptační kurz pro žáky 6. ročníku na 
Jurášce v Olešnici v O. h.  

Z projektových dnů se uskutečnil projekt Grilování a stolování 9. ročníku v září 2020 a 
Chceme mít zdravé zuby (1. a 2. třída) v září. Za Babičkou do Ratibořic vyrazily třídy 3., 4., 5. 
a 9. hned na začátku září, na úřad práce do Rychnova n. Kn. jela 9. A koncem září. Na podzim 
se ještě podařilo ve spolupráci s dobrušským muzeem uspořádat projekty k 700 letům Dobrušky 
v 3. až 9. třídě. Mikulášská nadílka proběhla ve formě online vstupu Mikuláše, anděla a čerta 
do tříd 1. stupně, pro 2. stupeň byl nahrán mikulášský pozdrav. Kalendářní rok byl zakončen 
besídkami, při kterých se všechny třídy v 10 hodin propojily na jednom meetu – ať už byli žáci 
ve škole či doma. Místo tradičního Zpívání na schodech zazněla píseň Půlnoční. Vánoční 
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prázdniny byly ministerským nařízením prodlouženy o dva dny volna.  V dubnu ještě byly 
zrealizovány projekty Bezpečně na internetu i do školy pro žáky 1. až 4. třídy. 

Většina vlastivědných poznávacích exkurzí na konci školního roku byla zrušena, pouze 
1. – 3. třída vyrazila do hradeckého Tonga. Akce Praha byla v tomto roce zrušena. V posledním 
červnovém týdnu vyrazili žáci do okolí v rámci branně poznávacího dne – 6. a 7. ročník do 
Pohoří, 4. a 5. ročník do Ohnišova, 1. až 3. ročník do Semechnic, 8. ročník do Opočna. Některé 
třídy využily i projekty zaměřené na architekturu a židovský hřbitov v Dobrušce. 

Z kulturně vzdělávacích akcí se podařilo uskutečnit pouze Pasování prvňáčků na 
čtenáře, které proběhlo pro 2. A v září a pro 1. A v červnu. Vješák v září navštívili všichni žáci 
druhého stupně. Žáci 9. třídy připravovali po celý školní rok své závěrečné práce, které 8. a 9. 
června prezentovali před spolužáky z 8. tříd.  

Z dalších akcí lze uvést besedu 8. ročníku s Jiřím Machem na téma Národní obrození a 
fotografování tříd (v rouškách). Karneval byl zrušen. Proběhly dva sběry papíru a den 
otevřených dveří pro předškoláky a jejich rodiče. 

Závěr školního roku patřil vždy tradičnímu vystoupení žáků deváté třídy v sále školy, 
kterým se rozloučili se školou a učiteli. Jednoduché rozloučení se plánovalo i v tomto roce, 
mělo být ale určeno pouze žákům a učitelům. Na poslední chvíli (den předem) byla umožněna 
účast také rodičům, kteří toho hojně využili. Slavnostní předání vysvědčení a rozloučení se 
školou proběhlo ve středu 30.  června. 

Během celého roku pokračovalo i vydávání školního časopisu – poslední ročník nesl 
název Exvirus a vyšlo celkem 5 celobarevných čísel, první bylo dvojčíslo. V soutěži Školní 
časopis roku 2021 obsadil 1. místo v krajském kole a 14. místo v celostátním finále. 

Školská rada projednala 15. 2. 2021 výroční zprávu o hospodaření. Dne 15. 4 .2021 byly 
vyhlášeny volby v náhradním termínu po ukončení nouzového stavu. Volby proběhly 
prostřednictvím anonymní ankety ve školní aplikaci Bakaláři. Mandát stávající radě skončil 3 
měsíce po ukončení nouzového stavu. Za pedagogy byla ve volbách znovu zvolena Petra 
Poulová, za rodiče Ester Horáková. Stávající rada na poslední schůzce projednala výsledky 
voleb a poděkovala paní Hornofové za práci pro školu. Všechny informace (třídní důvěrníci, 
přehled bodů projednávaných radou na schůzkách i informace k volbám) byly zveřejňovány na 
stránkách školy. Nová školská rada ve složení Petr Sadovský, Ester Horáková a Petra Poulová 
se sešla poprvé v říjnu 2021. 

Škola umožnila žákům účast v celostátních srovnávacích testech agentury SCIO 
(Národní testování – 9. ročník, 6. ročník). Rodičům je již několik let k dispozici přístup 
k osobním údajům, známkám a třídní knize přes internet v rámci programu Bakaláři. Již devátý 
rok byla třídní kniha vedena v elektronické podobě. Pro distanční výuku byla zvolena platforma 
Google (učebna, meet) – žáci od 3. ročníku mají školní účty. Na pravidelně aktualizovaných 
webových stránkách školy se mohou zájemci seznamovat s celoroční činností školy. 
 
Základní škola v Opočenské ulici  

Základní školu v Opočenské ulici navštěvovalo celkem 26 (od listopadu 27) žáků ve 
čtyřech třídách. Věnovalo se jim šest vyučujících, dvě vychovatelky, sedm asistentů pedagoga, 
jedna osobní asistentka a na částečný úvazek čtyři nepedagogičtí pracovníci. Ředitelkou školy 
je Mgr. Andrea Stonjeková. Ve škole je zřízena Školská rada, která byla nově zvolena v počtu 
tří členů – Mgr. Petra Czubová, Miroslav Sixta a Jitka Sušánková. 

Ve spolupráci se Spolkem přátel Naší školy pracují tři zájmové útvary: taneční, 
keramický, dílenský, výtvarný a rukodělný. Jejich činnost omezila pandemická situace. 
Vedoucími kroužků jsou členové Spolku přátel Naší školy, nečlenové, asistentky pedagoga, 
pedagogové. Jsou to lidé, kteří se sami zvolenému oboru činnosti věnují a mají tedy hodně 
znalostí a zkušeností, které se snaží dětem předat. Všichni pracují bez nároku na jakoukoli 
odměnu, ochotně a rádi věnují dětem svůj volný čas. Spolek přátel Naší školy pomáhá 
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s finančním zajištěním výtvarných a pracovních pomůcek pro žáky, různých akcí, školních 
výletů apod. Veškeré akce byly ovlivněny epidemiologickou situací a z ní vyplývajícími 
nařízeními vlády. 

Každoročně je zpracován plán prevence rizikového chování a krizový plán. Metodik 
prevence důsledně spolupracuje s výchovným poradcem. Veškeré rizikové chování je okamžitě 
řešeno na úrovni metodiků, výchovného poradce, ve spolupráci s třídními učiteli a ředitelkou 
školy. Škola úzce spolupracuje s OSPOD Dobruška a Nové Město nad Metují. V rámci této 
spolupráce výrazně klesl počet zameškaných a neomluvených hodin. 

Minimální preventivní program byl v tomto školním roce zaměřen na rozvoj sociálních 
dovedností žáků v rámci prevence rizikového chování, navázali jsme na minulý školní rok 
v oblasti prevence kyberšikany, pokračovali jsme v orientaci na zdravý životní styl a etické 
chování, pokračujeme v prevenci rizikového chování v oblasti dopravy. 

Pravidelná komunikace s rodiči probíhá prostřednictvím třídních učitelů. Rodičům 
nabízíme konzultace jak s metodikem prevence, tak s výchovným poradcem. Rozvinutá je 
dlouhodobá spolupráce s PPP Rychnov nad Kněžnou, okresní metodičkou. 

Metodik prevence a výchovný poradce řeší aktuální problémy průběžně a dle potřeby. 
Každý pátek v době velké přestávky mají žáci možnost individuálních konzultací. Pravidelně 
čtyřikrát v měsíci dochází do školy klinická logopedka a pracuje se žáky s narušenou 
komunikační schopností. 

Během letních prázdnin došlo k dokončení investiční akce rekonstrukce rozvodů vody 
a sociálních zařízení. Dále došlo k realizaci neinvestiční akce oprava podlahy v dílnách.  
 
Gymnázium 

Dobrušské gymnázium v roce 2021 navštěvovalo 334 studentů a vyučovalo zde 26 
interních a 1 externí učitel. 

Téměř pět jarních měsíců roku 2021 bylo ovlivněno výskytem onemocnění koronavirem 
Covid-19, jež nabralo na síle epidemie, a proto byly školy nadále uzavřeny. Bylo pokračováno 
v distanční výuce. Učitelé gymnázia praktikovali hodiny ve virtuálním prostoru a vyučovali on-
line formou přes počítače na platformě MS Teams. Vyučování nebylo ideální a přinášelo obtíže 
při připojení nebo při snaze začlenit děti ze sociálně slabšího prostředí (škola zapůjčovala školní 
notebooky žákům), ale časem byl propracován velice efektivní systém, a je třeba konstatovat, 
že kantoři toto náročné období obdivuhodně zvládli. Byli donuceni k velice rychlé a zásadní 
změně režimu, a přesto se dokázali s nově nastavenými podmínkami velice dobře vyrovnat. 
Zároveň si na gymnáziu ale ověřili, že role učitele a jeho komunikace se žáky ve třídě není 
nahraditelná ani při použití nejlepších technologických novinek při distanční výuce.  

V závěru školního roku se děti do škol zase vrátily a normálně začal i nový školní rok 
od září 2021. Výpadek sociálních kontaktů ale s sebou přinesl u mnoha žáků pocity frustrace  
a zmaru, mnozí začali trpět sociálními fobiemi, u jednotlivců se objevilo sebepoškozování a 
mnoho žáků začalo navštěvovat psychologickou terapii. Distanční výuka poškodila i standardně 
nastavené morálně volní vlastnosti, a proto museli učitelé daleko častěji bojovat s nechutí žáků 
pracovat a učit se cokoliv nového. Jednotlivci doplatili na distanční výuku také v podobě 
výrazného nárůstu hmotnosti a snížení pohybových schopností. Tento nepříznivý vývoj nebude 
možné eliminovat v krátkodobém časovém horizontu a v některých věkových kategoriích se 
možná nestihne vyrovnat vůbec. 

V letošní obtížné době je třeba zmínit, že významného úspěchu dosáhly zaměstnankyně 
školní jídelny, která při gymnáziu funguje. Přes všechny obtíže a za dodržování přísných 
hygienických opatření se podařilo udržet školní kuchyni v provozu po většinu roku (výpadek 
pouze 2 dny) a mohla tak sloužit žákům, vlastním zaměstnancům i ostatním pedagogům 
Dobrušky a v neposlední řadě také široké veřejnosti (výdejové okénko). Poskytovala stravu i 
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dětem zaměstnanců ze sociální sféry nebo z IZS v našem regionu, aby tito lidé mohli standardně 
chodit do zaměstnání a sloužit všem.   

Zásadním výstupem práce školy jsou vždy maturitní zkoušky. Letošní maturita skončila 
velice solidním skóre. Písemné zkoušky státní části byly pro žáky většinově úspěšné (1x nezdar 
v matematice) stejně tak jako i zkoušky části profilové. Pouze jedna žákyně ze zdravotních 
důvodů odstoupila od ústních zkoušek ze základů společenských věd a německého jazyka, které 
potom zvládla v podzimním termínu. Smutné bylo, že  
pro nepříznivou epidemiologickou situaci nemohla být maturitní vysvědčení předána 
standardním způsobem při setkání se žáky a rodiči v Kině 70. Předávání vysvědčení pod 
modrou oblohou v upraveném atriu bylo však důstojnou alternativou. 

Škola se stále snaží vylepšovat studijní podmínky pro žáky a pracovní prostředí pro 
zaměstnance. Z tohoto důvodu byly letos vybaveny novým nábytkem dva kabinety a podařilo 
se osadit část tříd novými LED svítidly. Do žákovských šaten byly instalovány nové skříňky. 

Rok 2021 byl pro gymnázium rokem, kdy se všichni snažili i přes nepříznivou 
epidemiologickou situaci udržet školu v provozu a zajistit žákům co nejběžnější režim. I tento 
jednoduchý model představoval pro personál neuvěřitelné úsilí, jež však přes veškerou snahu 
nebylo korunováno stoprocentním výsledkem. Snad se podaří časem vrátit ke stavu před 
korona-krizí. 
 
Střední průmyslová škola elektrotechniky a informačních technologií 
        Školní rok 2020-21 byl zahájen v úterý dne 1. 9. 2020. Slavnostní byl pouze pro první 
ročníky v Kulturním domě, ostatní se vzhledem k pandemii nemoci COVID-19 sešli 
v prostorách školy. Do tohoto školního roku nastoupilo k řádnému studiu 329 studentů, do 13 
tříd. Z toho tvořily 4 třídy oboru Elektrotechnika a 9 tříd oboru Informační technologie. Ve 
škole působilo 33 učitelů a v domově mládeže 3 vychovatelé. 

Školní výuka probíhala v tomto školním roce následovně, do 12. října 2020 standardně. 
Od 12. října vzhledem k epidemiologické situaci byla výuka převedena do distanční /online/ 
formy. Takto to probíhalo do 25. listopadu, tehdy nastoupily čtvrté ročníky v upraveném režimu 
ke konzultacím. Od 7. prosince nastoupili studenti 1. až 3 ročníků, ostatní studenti rotačně, tzn. 
jednotlivé třídy se střídají v intervalu ob týden. Od 4. ledna 2021 byly školy opět uzavřeny, aby 
výuka byla obnovena až 24. května. Maturanti tak do školy poprvé v roce 2021 nastoupili až 
k maturitním zkouškám.   

Pokud se konala výuka, byla prováděna v přísných hygienických pravidlech, mimo jiné 
stálé nošení roušek, pravidelné testování. 

Ve školním roce 2020/21 oslavila škola 75 let své existence. Vzhledem k celosvětové 
situaci, která nepřála setkání lidí, byly všechny oslavy ohledně tohoto významného výročí 
zrušeny. Významnou historii si mohli alespoň připomenout během výstavy Sedm století, kde 
byly vystaveny banery s popisem historie a současnosti školy. 

Jediné exkurze, které byly pro studenty v tomto roce uspořádány, byly na počátku října 
pro první ročníky do Hradce Králové do elektrárny Hučák, studenti čtvrtých ročníků ještě stihli 
navštívit vodní dílo Dalešice a jadernou elektrárnu Dukovany a byli nadlouho posledními 
návštěvníky v těchto prostorech.    

Z projektů a soutěží byl online dokončen projekt Příběhy našich sousedů, kde byli 
studenti velmi dobře hodnoceni. Jedna ze studentek se zúčastnila výtvarné soutěže František 
Kupka, malíř světa, kterou uspořádalo město Dobruška spolu s místním muzeem a stala se 
vítězkou ve své kategorii středních škol. 

Studenti a zaměstnanci SPŠel.it Dobruška měli možnost vystavovat vlastní fotografie 
v Domově důchodců ve Dvoře Králové nad Labem. Výstavu nazvali Spojujeme generace.  
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Do vybavení školy, zejména multimediálního oboru, přibyla další tiskárna schopná 
tisknout velkoformátový tisk A0. Poděkování za ni patří spřízněné firmě FOMEI Hradec 
Králové. 

Na konci června se studenti zapojili také do iniciativy Kameny zmizelých v Dobrušce a 
byli osobně přítomni u položení prvních čtyř kamenů v Dobrušce.  

Závěrečné slavnostní ukončení školního roku 2020-21 proběhlo na školní zahradě a bylo 
velmi vydařené. Přispělo k tomu nejen vystoupení žáků ZUŠ pod vedením pana učitele 
Tošovského, ale i překrásné počasí s tropickými třiceti stupni. Předání maturitních vysvědčení 
vzhledem k pandemické situaci proběhlo v prostorách školní zahrady a bylo velmi slavnostní, 
ale i emotivní vzhledem k tomu, co všichni prožili v předchozích měsících. Na SPŠel·it 
v Dobrušce letos v jarním termínu úspěšně završilo studium 65 žáků ve třech maturitních 
třídách, z toho 13 dokonce s vyznamenáním. V září pak prospělo v opravném termínu 14 z 16 
žáků. 
 
Střední škola – Podorlické vzdělávací centrum  

Ani Střední škola-Podorlické vzdělávací centrum se v pandemickém roce neobešla bez 
problémů. Na základě protiepidemických opatření se neuskutečnil tradiční ples školy 
plánovaný na 15. ledna 2021. 

Dle usnesení vlády probíhala od 4. ledna 2021 výuka pro všechny žáky (včetně 
dálkového studia) pouze distančním způsobem. Domov mládeže byl uzavřen. 

V dubnu proběhlo přijímací řízení.  Do prvního ročníku bylo celkem přijato 91 žáků na 
studijní (maturitní) obory a 28 žáků na tříleté učební obory. 

Maturitní zkoušky absolvovalo v měsíci červnu 49 žáků. Prospělo celkem 41 žáků a 8 
konalo opravné zkoušky v podzimním termínu. Závěrečné (učňovské zkoušky) vykonalo 19 
žáků a všichni úspěšně. 

31. srpna byl dodržen termín kolaudace nové budovy a nákupu nových výukových strojů 
a zařízení o celkovém objemu 84 mil. Kč. Zastavěná plocha objektu pak je 1 292,31 m2, délka 
budovy 52 m, šířka 25 m a výška 14 m. Škola je plně bezbariérová, z přízemí do 1. patra vede 
prosklený výtah. 

Už od roku 2014 hodnotí Královéhradecký kraj a Krajská hospodářská komora 
spolupráci středních škol a zaměstnavatelů a na základě pravidel je oceňuje. Uděluje je školám, 
které nabízejí stále kvalitnější vzdělání, drží krok s nejmodernějšími výrobními procesy a 
moderní technikou. A to v současné době, kdy klepe na dveře čtvrtá průmyslová revoluce, není 
možné bez spolupráce s firmami. Ty škole umožnují využít jejich moderní technologie, dílny, 
ale i spolupráci na společných projektech, a hlavně zajišťují praxe pro samotné studenty a 
odborné stáže pro učitele odborných předmětů. Úspěšní absolventi pak často také nacházejí 
práci v těchto firmách v tak potřebných technických profesích. A dobrušská škola letos již po 
šesté získala toto tradiční poděkování rady Královéhradeckého kraje a Krajské hospodářské 
komory v nominaci společně s firmou Progrestech, s.r.o., za významnou spolupráci a podporu 
při vzdělávání a odborné přípravě žáků. 

V rámci projektu ERASMUS + absolvovali čtyři učitelé v říjnu čtrnáctidenní školení v 
mezinárodním školicím středisku na Maltě s cílem vylepšit svoji jazykovou úroveň, a tím 
samozřejmě také jazykovou úroveň studentů. Jde o obecnou i technickou angličtinu. Učitelé 
technických předmětů mají zájem o nové metody výuky a zároveň chápou nutnost dobré 
jazykové vybavenosti. 

Již pravidelně se studenti zúčastňují soutěže „Talenty pro firmy“, která je součástí 
Prezentace středních škol a zaměstnavatelů. Konala se v měsíci říjnu v Rychnově nad Kněžnou. 
Soutěž pořádá Krajská hospodářská komora Královéhradeckého kraje a jejím cílem je 
zvyšování zájmu mladé generace o tak potřebné technické profese. A také navázání spolupráce 
mezi žáky základních škol, studenty středních škol a zaměstnavateli. Soutěžily smíšené 
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osmičlenné týmy tvořené čtyřmi žáky základní školy, třemi studenty střední školy, jedním 
zástupcem firmy a jedním pedagogickým pracovníkem. Cílem každého týmu je v daném 
časovém limitu ze stavebnice Merkur sestavit funkční zařízení, které je schopné zvládat 
všechny úkony a funkce, které mu tým určí podle daného zadání. Zástupce firmy je kapitánem 
družstva a koordinuje činnost všech členů týmu, pedagogický pracovník dohlíží na postupy 
práce, zařízení sestavují samotní žáci a studenti.  Dobrušská škola do soutěže zapojila dva týmy 
i s pedagogickými pracovníky, kterými byli učitelé odborného výcviku. A oba týmy se v 
samotné soutěži vůbec neztratily, obsadily krásné 2. a 3. místo.  

9. až 24. října proběhl ve členských zemích EU další ročník akce CodeWeek, která je 
zaměřena na popularizaci programování a digitální gramotnosti. Do letošního ročníku této akce 
se zapojili i studenti 1. - 3. ročníku oboru Informační technologie. Společně se svými spolužáky 
ze školy v italské Pomezii se zapojili do online lekcí zaměřených na úvod do programovacího 
jazyka Python, programování v jazyce CSHARP a programování mikropočítačů Arduino.   

Také v roce 2021 v zemích Evropské unie proběhl Evropský týden programování, do 
kterého se aktivně zapojili studenti 1. – 3. ročníku oboru Informační technologie. Cílem celé 
akce bylo zpopularizování programování a digitální gramotnosti mezi mladými lidmi. Studenti 
online komunikovali a společně programovali s italskými spolužáky z města Pomezie. Studenti 
1. ročníku ještě zažili hodinu základů elektrotechniky, kdy jim přednášel italský učitel v 
angličtině. A že to byly hodiny náročné, o tom svědčil klid ve třídách, kdy bylo slyšet jenom 
hlas italského učitele. Studenti si tak nejen osvěžili angličtinu, ale zároveň poznali způsob 
výuky v italské škole.  

Od pondělí 1. listopadu patřil malý sál Společenského centra–Kina 70 nové školní 
budově. Barevné fotografie z její výstavby se staly dominantou výstavy, která byla přístupná 
veřejnosti po celý měsíc listopad vždy v provozních hodinách kina.  

8. až 10. listopadu se žáci 1. a 2. ročníku učebních oborů zúčastnili adaptačního kurzu 
na chatě Radost na Plasnicích v Orlických horách. Třídenní kurz byl plně hrazen MŠMT ČR v 
rámci projektu „Spolu po covidu“. Pobyt v horách byl hlavně zaměřený na společně strávený 
čas v kolektivu třídy a také na společné prožitky při různých sportovních i kulturních aktivitách. 
Hned první den všichni ve skupinách absolvovali náročnou procházku v okolí Plasnic, a pak 
přednášku dobrovolných hasičů z Domašína u Dobrušky o hasičské technice, a hlavně o tom, 
jak správně poskytnout první pomoc při drobných a středně těžkých úrazech. Druhý den opět 
začínal skupinovou přednáškou, a to se zástupcem Policie ČR. Odpoledne pak pohledem do 
středověku návštěvou skanzenu Villa Nova v Uhřínově pod Deštnou. Z poutavého výkladu 
Bohumíra Dragouna se žáci dozvěděli zajímavé informace o životě a zvycích středověku.  

22. listopadu škola úspěšně obhájila certifikát ČSN EN ISO 9001, který je dokladem 
kvality vzdělávání a výchovy při přípravě na povolání v technických studijních a učebních 
oborech, který škola získala již v roce 2013. 

Tradiční Den otevřených dveří se konal 3. a 4. prosince. Již v pátek před druhou 
hodinou, kdy oficiálně Dny otevřených dveří začaly, se v areálu školy objevovaly první hloučky 
nedočkavých návštěvníků, mezi kterými nechyběli ani budoucí studenti této školy. Jejich kroky 
směřovaly k bílým dveřím, za kterými bylo již vše připraveno k prvnímu opravdovému křtu 
této nové modré školní „krásky“. První, co zvědavé návštěvníky v budově upoutalo, byl 
vláknový laser v největší laboratoři v přízemí, který s lehkostí vyřezával 
z několikamilimetrového plechu zadané obrazce. Společnost tomuto desetitunovému obrovi 
pak ve vedlejší laboratoři dělali další kovoví obři, a to roboti KUKA, kteří se stali po oba dny 
hitem prohlídky. S graciézností totiž přesouvali papírové krabičky z jednoho rohu laboratoře 
do druhého. A každému pak zatančili na rozloučenou. Posledním místem v přízemí, kam stálo 
za to nahlédnout, byla nová moderní svařovna. V prvním patře návštěvníky pohltil ruch deseti 
odborných učeben, ve kterých si zájemci prohlédli 3D tiskárny, novou výpočetní techniku, 
tiskárnu, robotické stavebnice a odborné učebny pro strojírenské obory.  
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Základní umělecká škola  

Základní umělecká škola v Dobrušce poskytuje základy vzdělání v jednotlivých 
uměleckých oborech a připravuje žáky pro studium učebních a studijních oborů na středních a 
vysokých školách uměleckého zaměření. Cílová kapacita školy je 450 žáků. Ve školním roce 
2020-2021 navštěvovalo školu celkem 443 žáků: hudební obor - 282 žáků, výtvarný obor - 89 
žáků, taneční obor - 51 žáků a literárně dramatický obor - 21 žáků. Ve školním roce 2020-2021 
pracovalo na škole celkem 27 pedagogických pracovníků, z toho 20 žen, z tohoto počtu má 96 
% pracovníků příslušnou aprobaci. Při škole působí Spolek rodičů a přátel ZUŠ v Dobrušce. 
Výbor SRP ZUŠ má 5 členů a je tvořen zástupci rodičů žáků všech oborů. SRP ZUŠ výraznou 
měrou pomáhá škole při organizaci mimoškolních i školních akcí (koncerty, výstavy). 

Postupové zkoušky školní rok 2020/2021 proběhly v termínu od 29. května do 12. 
června 2021. Předvedené výkony odpovídaly požadavkům osnov a obsahu jednotlivých 
učebních plánů studijních zaměření ŠVP ZUŠ Dobruška s přihlédnutím k distanční výuce. 
Hodnocení provedl učitel hlavního studijního zaměření a bylo zapsáno do příslušných 
protokolů. Výtvarný obor: Postupové a závěrečné zkoušky byly nahrazeny veřejnou výstavou 
prací žáků všech ročníků v květnu 2021 v prostorách školy. Taneční obor: postupové a 
závěrečné zkoušky byly nahrazeny hodnocením v květnových a červnových hodinách 
tanečního oboru. Literárně dramatický obor: postupové a závěrečné zkoušky byly nahrazeny 
veřejným vystoupením ve škole v červnu 2021. Ve školním roce 2020/2021 žáci nesoutěžili v 
soutěžích Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy, protože se soutěže nekonaly. Škola 
však spolupracovala s ostatními kulturními subjekty v Dobrušce. Proběhlo 13 veřejných online 
vystoupení (youtube-ZUŠ), koncerty, výstavy a divadelní představení Hrobka s vyhlídkou. 

Pro život školy bylo důležité uskutečnění půdní vestavby v objektu školy, kterou 
zajistilo město Dobruška. V nově získaných prostorách bude probíhat vyučování výtvarného a 
literárně dramatického oboru. 

Paní učitelce Petře Žďánské přišel radostný mail z Ministerstva vnitra, kde jí oznámili, 
že komise odboru tisku a public relations Ministerstva vnitra ČR vybrala mezi oceněná díla 17. 
ročníku dětské soutěže Svět očima dětí práce našich žáků, a to Dominiky Raškové (10 let) a 
Anežky Špůrové (12 let). Dominika Rašková získala ve své kategorii 1. místo, Anežka Špůrová 
3. místo. Pro tvůrce nejlepších prací byly připraveny hodnotné ceny a diplomy podepsané 
ministrem vnitra Janem Hamáčkem. Vzhledem k epidemiologické situaci se letos nekonalo 
slavnostní vyhlášení soutěže. 

Památník Terezín vyhlásil výsledky Memoriálu Hany Greenfieldové. 26. ročník literární 
a 24. ročník výtvarné soutěže pro školáky a studenty navzdory koronavirové epidemii nezůstal 
bez odezvy. Vítěze porota vybírala z téměř čtyř stovek prací. Dorota Švorčíková získala skvělé 
1. místo v 2. soutěžní kategorii a Anna Kárníková 2. místo ve 3. soutěžní kategorii. Děvčata se 
slavnostního vyhlášení nezúčastnila, ceny jim dorazily přímo do školy, a to nejenom diplomy, 
ale také zajímavé knihy. 

Česká lékařská komora ocenila všechny zúčastněné ve výtvarné soutěži Naděje v 
medicíně. Ač nebylo nic z našich děl vybráno na obal nové knihy, přišlo nám 45 doporučených 
dopisů pro jednotlivé soutěžící s krásnou knížkou Proměny zvířat. Adélce Ambrožové přišel 
krásný kalendář Lidice 2021, do kterého byla pro ilustraci v 52. týdnu vybrána její krásná sova. 
Spolu s kalendářem přišel i zvací letáček k účasti ve 48. ročníku této výtvarné soutěže. 
Bohúňova paleta 2020 byla mezinárodní výtvarná soutěž, jejího 23. ročníku se úspěšně 
účastnilo 5 dobrušských žáků. V kresbě Lucie Zelená získala zlaté pásmo a Anna Vacková 
stříbrné pásmo a čestné uznání. V grafice získala Anna Kárníková bronzové pásmo a Josef Šeda 
čestné uznání. V malbě získala Julie Matulová bronzové pásmo. Všem přišly nejenom diplomy, 
ale i pexesa s obrázky ze soutěže a brožurou o celé soutěži. 
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Středisko volného času Bájo Česká Skalice vyhodnotilo výtvarnou soutěž Pohádky 
Boženy Němcové. Hlavní cenu získaly ve spolupráci naše Kateřina Zelená a Lucie Dušánková. 
Výtvarná soutěž byla vyhlášena Chvalským zámkem v září 2020 a ukončena 30. prosince 2020. 
Děti a studenti malovali na téma Není skřítek jako skřítek. Do soutěže zaslalo svá díla celkem 
137 dětí a studentů ve věku od 3 do 14 let, především z Prahy, ale také z dalších míst Čech a 
Moravy. Soutěžilo se ve 4 věkových kategoriích. Skvělé 2. místo patřilo Karolíně 
Skočdopolové (ve III. kategorii) a Lence Juráskové (ve IV. kategorii). Vítězná díla byla 
vystavena na Chvalském zámku od 10. dubna do 15. srpna 2021 společně s výstavou 
Pohádkový svět Vítězslavy Klimtové. Všechny ostatní výtvarné práce byly k nahlédnutí v 
prostorách zámku. Již v říjnu 2020 byla vyhodnocena Neviditelná výstava. Kvůli vládním 
nařízením spojeným s pandemií bylo slavnostní vyhlášení nejprve odsunuto, a nakonec úplně 
zrušeno. Vernisáž děl byla připravena na Neviditelné výstavě, která však byla nedlouho po 
otevření také uzavřena. Hlavní cenu získal Kristian Jánský za skvělé Letadlo a čestné uznání 
Lucas Urbášek za Balón. 

Po znovuotevření školy se mohly děti představit veřejnosti. A tak toho využil i pan učitel 
Holek a 21. června 2021 pozval rodiče svých mladších žáků a v krásných nových prostorách 
LDO v půdní vestavbě předvedli rodičům, co se zvládli naučit i v tomto zvláštním školním roce. 
Hudební obor uspořádal 23. června benefiční koncert v kostele sv. Václava. 
 
Dům dětí a mládeže  

Od 1. září 2020 školního roku 2020-2021 zařízení Domu dětí a mládeže v Dobrušce 
rozšířilo nabídku o nové kluby, projektové dny v DDM i mimo DDM a komunitní setkání, které 
byly realizovány a hrazeny z projektu Tým-technika-tolerance a pro účastníky vzdělávání byly 
zdarma.  Z důvodu vládního nařízení však DDM nestihlo všechny plánované akce zrealizovat. 
Požádal tedy o maximální prodloužení projektu a bude pokračovat v plánovaných aktivitách i 
ve školním roce 2021/2022 . 

Pravidelnou zájmovou činnost zahájil Dům dětí a mládeže 21. září 2020. Ve 46 
kroužcích bylo přihlášeno 483 účastníků. Největší zájem byl tradičně o taneční kroužky. 

Od 9. října 2020 se dle nařízení vlády nedaly realizovat žádné kroužky ani oblíbené 
kurzy pro dospělé zájemce. Činnost pravidelné zájmové činnosti byla povolena na 2 týdny 
v prosinci, pak opět až od poloviny května do konce června s omezeným počtem účastníků a 
negativním testem. Proto se některé zájmové kroužky ani nepovedlo znovu otevřít.  

V době koronaviru se interní pracovnice se zapojily se se svými příspěvky na web 
„mitkamjit“. Tato webová stránka sloužila jako inspirace dětem, které si chtěly ukrátit volný 
čas různým vyráběním, tancem, vařením nebo jen tak sledovat různé pokusy. Vedle toho 
pracovníci DDM připravili pro děti z Dobrušky a okolí různé výtvarné výzvy a soutěže, 
putování městem spojené s plněním různých úkolů a kvízů. Děti své výrobky nosily do DDM 
a řešení kvízů posílaly elektronickou poštou. 

Nepravidelná zájmová činnost zahrnující akce vzdělávacího a kulturního charakteru pro 
děti a dospělé byla z důvodu uzavření DDM od 9. října 2020 velmi ovlivněna. Velká část 
plánovaných akcí nebyla uskutečněna, neproběhly ani projektové dny v DDM plánované 
v rámci Šablon II, výtvarné dílny o pololetních, jarních a velikonočních prázdninách ani další 
kurzy. Další plánované akce na květen a červen se nemohly konat z důvodu omezení v počtu 
účastníků – taneční soutěže, Pohádkový les. Některé akce proběhly alespoň distanční formou. 
Přes všechna omezení bylo uskutečněno 19 akcí s 1617 účastníky. 

Dne 14. dubna 2021 město Dobruška obdrželo oznámení Ing. Jaroslavy Šafářové o 
vzdání se funkce ředitelky zařízení a statutárního orgánu příspěvkové organizace Domu dětí a 
mládeže v Dobrušce.  

Dne 21. června 2021 proběhlo konkursní řízení, na základě jeho výsledků rada města 
jmenovala Bc. Petru Čečetkovou ředitelkou Domu dětí a mládeže s účinností od 1. září 2021. 
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O letních prázdninách se Domu dětí mládeže podařilo za přísných hygienických 
podmínek uskutečnit stanový tábor v Mělčanech, taneční tábor na chatě Radost v Plasnicích 
v Orlických horách i víkendové soustředění řezbářů. 
 
6. Církve  
 
Církev římskokatolická   

Významnou akcí dobrušské farnosti je každoroční Tříkrálová sbírka. Ta v roce 2021 
byla jiná. Chyběli malí králové v bílých pláštích v ulicích, nebylo slyšet radostné zpívání 
tříkrálové koledy, nikdo nezvonil u dveří domácností. Chyběla setkávání, která činí sbírku tak 
lidsky výjimečnou a jedinečnou. Díky pátému stupni PES nebylo možno vyjít 9. ledna ani 
v posunutém termínu 23. ledna do ulic, proto byla použita připravená varianta se statickými 
stojany a kasičkami. Tento nápad nabídl pan Ladislav Horčička už v prosinci, a přestože jeho 
firma měla v závěru roku mnoho práce, vyrobila 50 kusů unikátních kartonových stojanů, které 
nikdo jiný v republice neměl. Tyto stojany s kasičkou měly také přihrádky s kalendáříky, 
cukříky a informačními letáčky a byly rozmístěny do všech obcí a měst. Byly v obchodech, na 
obecních úřadech, v lékárnách, v kostelích, v knihovnách apod. Kasičky byly zapečetěny stejně 
jako klasické tříkrálové pokladničky. Celý výtěžek 274 530 Kč byl hlavně díky těmto stojanům. 
Menší část tvoří darování online, a to 73 745 Kč. Letošní výtěžek se zdaleka nepřibližuje k 
výtěžkům z minulých let, ale vzhledem k tomu, že mnozí prožívají těžké časy v osobním i 
pracovním životě, je výtěžek velmi povzbudivý a radostný. 

Celkem se sešla částka 348 275 Kč. On-line část sbírky pokračovala do 30. dubna. 
V roce 2020 se v České republice vykoledovalo 133 milionů Kč, v roce 2021 je to 78 milionů 
Kč. V Dobrušce byl v roce 2020 výtěžek 802 000 Kč.  

Tříkrálová sbírka je pro činnost Charity velmi důležitá, pomáhá zajistit služby, pro které 
se nedaří zajistit finance z jiných zdrojů. I když je letošní výtěžek nižší, Farní charita se musí s 
aktuální situací vyrovnat a zvládnout ji.  

Výtěžek pro Dobrušsko je určený pro sociální službu osobní asistence, na nákup dalších 
pomůcek do půjčovny a na pomoc lidem v nouzi. Dobrušská charita obdrží 65 % z celkového 
vykoledovaného výtěžku v místě. Pět procent je určeno pro realizaci humanitárních projektů 
v Indii a Hondurasu. Tři procenta tvoří krizový fond charit pro rychlou pomoc při mimořádných 
událostech (např. při povodních). Třetina výtěžku je určena na humanitární pomoc Charity 
Česká republika v zahraničí i u nás a na další charitní projekty na pomoc lidem v nouzi. 

Týden modliteb za jednotu křesťanů letos proběhl od 18. do 25. ledna 2021. Během 
postní doby se 12. února konaly pobožnosti křížové cesty v kostele sv. Václava. Zároveň 
probíhala Křížová cesta pro rodiny s dětmi. Děti s rodiči hledaly v Dobrušce a okolí ukrytá 
jednotlivá zastavení. 

Mladí lidé se 27. března společně setkali v kostele sv. Václava v Dobrušce. Šlo o součást 
celodiecézního setkání mládeže. Další vikariátní setkání mládeže se v Dobrušce uskutečnilo 15. 
října. 

Konala se poutní mše svatá 8. května na Studánce u Chábor, 23. května poutní mše svatá 
v kostele Svatého Ducha v Dobrušce a 29. května poutní mše svatá v Domašíně. Tradiční Noc 
kostelů se uskutečnila 28. května. Při ní bylo možné navštívit kostel sv. Václava. 

V květnu vyhlásila Diecézní charita Hradec Králové veřejnou sbírku, do které se 
zapojila i farnost Dobruška. Výtěžek sbírky byl určen na pomoc strádajícím rodinám v Indii. 
Rozsáhlá byla i charitativní činnost farnosti. Farníci se zapojili do projektu Taška. Dobrovolnice 
háčkovaly čtverce 10x10 cm libovolnou technikou. Z těchto čtverců se vyrobí tašky a peníze 
z adopcí těchto tašek se použily na psychoterapii potřebným lidem. Farnost se zapojila do 
„Poutě rodin ke svatému Josefovi“, která se uskutečnila v Šedivinách. Farní charita Dobruška 
organizovala jarní dobročinný bazárek v Pastoračním centru v Dobrušce. Další dobročinný 
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bazárek se uskutečnil v listopadu. Ve spolupráci se ZUŠ a římskokatolickou farností 
zorganizovala charita benefiční koncert v kostele sv. Václava. Program připravili žáci ZUŠ 
Dobruška. Výtěžek byl věnován rodinám a rodičům samoživitelům, které postihla koronakrize. 
V červnu se farnost Dobruška zapojila do veřejné sbírky, kterou vyhlásila Diecézní charita Brno 
na pomoc lidem zasaženým tornádem na Hodonínsku a Břeclavsku. Lidé mohli přispět také na 
náměstí v Dobrušce během koncertu Novoměstské filharmonie. 

Dobrušská farnost se podílela i na kulturním životě města. 29.července otevřel 
pastorační asistent Mgr. Pavol Dominik Solár svou výstavu Biblická křížová cesta v městském 
lapidáriu. V kostele sv. Václava se uskutečnily dva koncerty Mezinárodního hudebního 
festivalu F. L. Věka. V pastoračním centru se 5. listopadu uskutečnila přednáška o Hondurasu 
a setkání s misionářem P. Janem Jančekem. V prosinci byla umístěna na plotě před kostelem 
sv. Václava putovní výstava příběhů z Indie Za naše úspěchy vděčíme Vám. Je k vidění až do 
14. února 2022. Diecézní charita Hradec Králové tímto způsobem vypráví příběhy úspěšných 
absolventů projektu Adopce na dálku. 

Na slavnost sv. Václava, hlavního patrona českého národa a patrona dobrušského 
děkanského kostela, se 28. září konal farní den, který začal poutní mši svatou v kostele sv. 
Václava v Dobrušce. Hlavním celebrantem byl P. Filip Foltán, administrátor farnosti v 
děkanství Opočno. Po mši svaté bylo v pastoračním centru farní posezení s drobným 
občerstvením. 

Jako vzpomínka na 32. výročí pádu komunistického režimu a vykročení do svobodné 
společnosti se 17. listopadu v 17 hodin na několik minut symbolicky rozezněly kostelní zvony. 

Při mších svatých 21. listopadu byly žehnány adventní věnce. Duchovní správce farnosti 
se zúčastnil rozsvěcení vánočního stromu na náměstí v Dobrušce. V kostele sv. Václava 
v Dobrušce se 6. prosince konalo setkání dětí se sv. Mikulášem. V období svátků vánočních 
mohla dobrušská veřejnost zhlédnout betlém, který patří k největším českým kostelním 
betlémům. 
 
Církev bratrská  

Rok 2021 byl stejně jako rok 2020 silně poznamenán pandemií koronaviru, takže mnohé 
aktivity byly po velkou část roku pozastaveny. Některé se nestihly ani během letního uvolnění 
obnovit. 

Až do května se kvůli lockdownu scházelo společenství online na Zoomu. V tomto 
online prostředí probíhaly kromě bohoslužeb i následující aktivity: setkání pro děti před 
bohoslužbou - tzv. legobesídka, biblické studium, hra Kartografové a skupinky triád. Od 
začátku března do konce lockdownu byly také vysílány na YouTube páteční večery chval.  

Po lockdownu se sbor k bohoslužbám začal scházet v polovině května. První dvě setkání 
proběhla ještě improvizovaně v areálu firmy Gestra CZ v Tisu. V dobrušském kině, kde se 
obvykle bohoslužby konají, se poprvé uskutečnily 30. května. Tuto neděli kázal jako host 
bývalý kazatel bysterského sboru Roman Toušek.  

Po tak dlouhé době, kdy musel sbor fungovat online, se změnily některé okolnosti, které 
bylo třeba řešit. Hlavně šlo o potřebu zajištění hudebního doprovodu při bohoslužbách. V 
současné době máme k dispozici sedm uskupení, která se podle možností střídají ve vedení 
chval. 

Společenství ke konci roku 2021 mělo 35 členů a 23 dětí. Průměrná účast na 
bohoslužbách v roce 2021 byla 25 dospělých osob. Při bohoslužbách pravidelně slouží slovem 
kazatel Štěpán Vašíček. Během roku 2021 posloužili i následující hosté: 30. května Roman 
Toušek, 12. září Pavel Světlík, 14. listopadu Jakub Prouza z Úpice, 28. listopadu Antonín Šeda 
z Letovic a 5. prosince Pavol Dominik Solár. Během pravidelných bohoslužeb probíhají v 
Dobrušce obvykle dvě setkání pro děti, a to malá a velká besídka. 



 35

Mimo pravidelné bohoslužby se v roce 2021 uskutečnily tyto akce: 20. června výlet na 
kolech, 3. až 5. září cyklovýlet velké besídky do Kosteleckých Horek, od 15. do 22. srpna 
společná dovolená, 21. listopadu společné odpoledne.  

Výraznou akcí v roce 2021 byl příměstský tábor v Dobrušce pro zhruba 20 dětí (23. až 
27. srpna), na který byl návazně vytvořen klub Royal Rangers v Dobrušce, který se schází v 
úterý v pastoračním centru římskokatolické církve. V těchto prostorách se tedy nyní schází v 
pondělí Awana a v úterý Royal Rangers. Na organizaci klubů se podílí obě společenství, Bystré 
i Dobruška. Na začátku srpna pořádal Royal Rangers příměstský tábor i v Bystrém. Oba tábory 
proběhly za podpory Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy a pro děti byly zdarma. 
Kromě her si děti užily různé vyrábění, šifry a agentská pátrání nebo exkurzi ve firmě 
SERVISBAL OBALY s.r.o. Absolvovaly také výlet do Deštného v Orlických horách, který byl 
završen discgolfovým turnajem. Děti byly nadšené a na konci týdne jim bylo líto, že tábor 
končí. Dobrušský klub Royal Rangers patří pod bysterský, na schůzkách se schází zpravidla 
okolo deseti dětí, zatím děvčat. 

Od 15. do 22. srpna proběhla společná sborová dovolená, tentokrát kousek od Tanvaldu. 
Příjemné bylo to, že šlo o budovu bývalé školy, která nyní slouží i jako modlitebna Církve 
adventistů sedmého dne. 
 
Jednota bratrská  

Rok 2021 byl, stejně jako v celé společnosti, ve Sboru Jednoty bratrské v Dobrušce 
ovlivněn pandemií a z toho vyplývajícími omezeními a nařízeními. Stejně jako školy a mnohá 
další zařízení i aktivity sboru zůstaly začátkem roku buď zavřené úplně nebo se přesunuly do 
on-line prostoru.  

Stále se počítalo s provozem rodinného centra Sedmikráska a volnočasových klubů 
Vješák a Vješáček, nicméně osobní potkávání nebylo možné. Začátkem roku byly jednou z mála 
možností povolených aktivit procházky, v určité době dokonce limitované okruhem obce, proto 
rodinné centrum Sedmikráska připravilo v rámci Dobrušky okruh pro rodiče s dětmi nazvaný 
Cesta po sedmikráskách. Děti plnily úkoly a na konci si přede dveřmi rodinného centra mohly 
vyzvednout odměnu za svoji snahu. Uskutečnilo se také několik přednášek pro rodiče, které 
v prvních měsících roku musely proběhnout také on-line. Volnočasový klub Vješák 
experimentoval s hraním stolních her on-line, osobní setkání to samozřejmě nahrazovalo pouze 
zčásti. 

O to větší radost působilo postupné uvolňování zákazů s přicházejícím létem. Maminky 
s dětmi opět navštěvovaly rodinné centrum, které se přesunulo na zahradu domu čp. 103. 
Vješáček, klub určený pro děti z prvního stupně, také mohl začít pracovat a rovnou využil toho, 
že počasí přeje, a fungoval na zahradě. 

Na léto byly připravené dva tábory, Narnie a putovní tábor. Narnie byla určená pro děti 
z prvního stupně a konala se jako každoročně na chatě Juráška v Olešnici v Orlických horách. 
Putovní tábor byl výzvou pro odvážné kluky z druhého stupně. Vyrazili spolu s vedoucími do 
okolí Chocně, kde fungovali bez wi-fi a mobilů, zato společně jako parta. 

Po prázdninách se začal plánovat nový školní rok, s mnohými otazníky, jak se bude 
situace ve společnosti vyvíjet. To jsme ještě netušili, že více než pandemická situace nás 
zasáhne odhalení morálního selhání vedoucích sboru Pavla a Ivy Horákových. Koncem září 
byla ukončena jejich služba, spolu s tím i rodinné centrum Sedmikráska. 

Pro Sbor Jednoty bratrské v Dobrušce začalo hledání, co dál. Stávající prostory 
v prvním patře čp. 24 na náměstí F. L. Věka bylo potřeba vyměnit za menší a levnější prostory, 
protože s ukončením rodinného centra bylo ukončeno i financování z dotací na tuto činnost. 
Také bude do budoucna potřeba najít nového správce sboru, prozatímním statutárním 
zástupcem je Pavel Matouš, administrátor sboru. 
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V průběhu října bylo rozhodnuto, že se sbor i veškerá jeho zůstávající činnost přesunou 
do domu čp. 103, kde už sborová firma provozuje prodej zmrzliny. V listopadu se začalo 
s přípravami na stěhování, které vyvrcholí na konci ledna příštího roku odstěhováním všeho ze 
stávajících prostor. 
 
Církev československá husitská 

Také život a aktivity Církve československé husitské byly poznamenány pandemií. 
Situace se zhoršovala už od září a na podzim 2020 byly bohoslužby zakázány s výjimkou 
Vánoc. Platil také zákaz zpěvu. To byly poslední bohoslužby, které na dlouhou dobu několika 
měsíců v Husově sboru zazněly.   

Bohoslužebná shromáždění sice povolena byla, ale vše se podmínilo pouhou desetinou 
kapacity prostoru, aby nedocházelo k šíření infekce. V posledních letech probíhají v zimním 
období bohoslužby v modlitebně, kde je kapacita pouze cca 40 míst. Bez kněze se tedy mohli 
sejít maximálně čtyři lidé. Kvůli tomu, a také protože se lidé opravdu velmi báli nákazy, se sbor 
nescházel. Farářka rozesílala psané pobožnosti a ve stejnou chvíli se věřící modlili.  

První bohoslužba po delší době se sloužila v dubnu a probíhala poměrně v obtížných 
podmínkách, s respirátory a obavami, aby se účastníci vzájemně nenakazili. S příchodem tepla, 
delších dnů a hlavně díky rostoucí proočkovanosti, se situace lepšila, respirátory se odkládaly 
a tíže z lidí odpadávala. Celý rok tím však byl poznamenán. Ještě v létě se nekonaly žádné 
kulturní akce a až během podzimu se ve sboru odehrál varhanní koncert v rámci Festivalu F. L. 
Věka. V listopadu proběhla Noc literatury a v prosinci Vánoční koncert dobrušských Vlastiček 
a poté Zdeňka Svědíka.  

I během tohoto roku se křtilo a oddávalo. V srpnu ve sboru oslavili osmdesáté 
narozeniny sestry Zuzany Zahálkové. Příjemné odpoledne po hladové a prázdné půlce roku 
těšilo přítomné o to víc, že se účastnil i její manžel Josef, kterému bylo devadesát sedm let. 
 
7. Spolky a spolkový život 
 
Sbor dobrovolných hasičů Dobruška 

Na začátku roku měl být uspořádán tradiční hasičský ples, ale bohužel vzhledem 
k vládním opatřením tato akce nebyla povolena. 

V průběhu roku se členové SDH zúčastňovali školení a výcviku, i když také v omezené 
míře, v některých měsících měli dokonce zakázaný vstup do hasičské zbrojnice. Povolen byl 
pouze v případě výjezdu a členové museli mít negativní testy.  Strojníci absolvovali pravidelné 
kondiční jízdy. 

11. září byl uspořádán za sokolovnou Den s hasiči, kde byla vystavena hasičská technika 
a probíhaly soutěže pro děti, například střelba ze vzduchovky, stříkání džberovou stříkačkou, 
spojování hadic, skákaní v pytli atd. Profesionální hasiči předvedli vyproštění osoby 
z havarovaného auta. Den se povedl a pro pořadatele pak bylo připraveno opékání.   

V dubnu členové SDH prošli tok Zlatého potoka od Chábor až po soutok s Brtvou, kde 
kontrolovali stav toku. Odstranili některé větve a další nedostatky nahlásili na Povodí Labe. 

V roce 2021 měla jednotka celkem 15 výjezdů. Dále se její členové podíleli na 
dezinfekci veřejných prostor proti výskytu nemoci covid. Dva členové byli pomáhat na 
likvidaci škod způsobených tornádem na jižní Moravě. 

V prosinci se bohužel nemohla sejít ani výroční valná hromada, která byla z důvodu 
vládních opatření zrušena. 
 
Skaut-Junák  

Organizace Junák – český skaut v Dobrušce působí již více než 100 let. Ačkoli činnost 
byla v různých částech roku různě omezována vládními opatřeními souvisejícími s pandemií 
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koronaviru, středisko Dobruška svou činnost nezastavilo a pokračovalo v přípravě programů 
pro děti a mládež i nadále ať už v online formě, nebo naživo na schůzkách, výpravách a 
táborech. Registrováno v tomto roce bylo celkem 255 členů z toho 146 tvoří děti a mládež do 
patnácti let.  
 Ačkoliv se mnoho velkých akcí, které skauti často ve spolupráci s městem Dobruška 
pořádají, uskutečnit nemohlo, povedlo se v tomto roce zrealizovat alespoň některé z nich, a to 
převážně v letních měsících. Všechny dětské oddíly se například v červnu zúčastnily velkého 
úklidu města, kdy děti celý den sbíraly odpadky v Dobrušce a jejím nejbližším okolí. Skauti 
také tradičně připravili a na náměstí postavili májku. Navazující průvod a pálení čarodějnic 
však již kvůli zmiňovaným omezením proběhnout nemohlo. Netradičně začátkem září také 
proběhl skautský ples, který nebylo možné realizovat klasicky v únoru. Konal se v Přírodním 
divadle Val a nesl typicky letní prázdninové téma „Na táboře“.  Celé léto také probíhaly dětské 
tábory na tradičních tábořištích na Trčkově v Orlických horách a v Mastech u Bílého Újezda.  
 Dětské oddíly svou činnost realizovaly částečně v online prostoru, ale pokud to bylo 
jenom trochu možné, snažili se všichni scházet a prožívat společná dobrodružství. Ve většině 
roku však nebylo doporučené podnikat výpravy s přespáváním, proto se děti se svými 
vedoucími scházely především na celodenních výletech po okolí a na schůzkách, které se 
konaly nejčastěji ve venkovních prostorách. V tomto ohledu se všichni velmi těší, že v roce 
dalším budou moci po téměř dvouleté pauze podnikat opět celovíkendové výpravy a objevovat 
nová místa i ve vzdálenějších částech naší republiky. Do nového roku vstoupili skauti s nadějí, 
že se budou moci vídat už jen prezenčně a k monitorům počítačů už se nebudou muset vracet.  
 
 
 
Pionýrská skupina Dobruška 

Pionýrská skupina měla celkem 86 členů, z toho 19 do devíti let, 27 od deseti do 
patnácti, 13 od 16 do 26 a 27 členů na 27 let. Z důvodu dodržování bezpečnostních opatření 
vlády v rámci Covid opatření docházelo k nepravidelné aktivitě všech oddílů a skupiny. 
V důsledku toho došlo ke snížení členské základny. Především jde o věkové skupiny do 15 let.  

Předsedou pionýrské skupiny byl Marek Kulich, hospodářkou Lenka Hušková, 
vedoucím oddílu Osma Martin Hejda, jeho zástupkyní Vendula Morávková. Vedoucím oddílu 
Skaláci byl Marek Kulich, zástupkyní Jana Křepelová, oddíl Hodka vedl rovněž Marek Kulich 
a jeho zástupcem byl Jan Dyntar. Funkci správce táborové základny Suchý Důl byl Aleš Hájek, 
táborové základny Příměšťák Jan Hušek a správcem klubovny Marek Týfa. 

Rada pionýrské skupiny pracovala ve složení Marek Kulich, Marek Týfa, Aleš Hájek, 
Radek Mataj, Vendula Morávková a Karel Brázdil. V pětičlenném vedení byli Marek Kulich, 
Lenka Hušková, Aleš Hájek, Jan Marek a Marek Týfa.  

Oddíl Osma připravil a zrealizoval dva letní tábory na základně Suchý Důl pod vedením 
hlavních vedoucích Veroniky Bímové a Radka Mataje, drakiádu pro členy a veřejnost a 
víkedovou akci Afterdenka. Někteří členové se aktivně podíleli na rekonstrukci a údržbě 
táborových základen na Suchém Dole a Příměšták. 

Oddíl Skaláci se v zimním období pravidelně scházel v tělocvičně gymnázia v Dobrušce 
tak, jak dovolila protipandemická omezení. Oddíl v roce 2021 realizoval jednodenní akce na 
Suchém Vrchu, Bludných skalách, lezecké závody na umělé stěně Bouldermánii a sjíždění řeky 
Úpy, víkendové akce Afterdenka a Víkend strachu a letní Piditábor (téma Dobývání hory K2). 
Akce byly pořádány jak pro členy skupiny, tak i pro neregistrované děti a mládež.   

Oddíl Hodka se scházel pravidelně dvakrát týdně v tělocvičně dobrušského gymnázia. 
Oddíl se primárně zaměřoval na problematiku lezení a pohybu v přírodě. Uskutečnil dva 
lezecké víkendy na přírodních skalách a využil základnu Suchý Důl. Členové se velmi aktivně 
podíleli na rekonstrukci táborové základny Příměšťák.  
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 V táborové základně Suchý Důl probíhala po celý rok oprava stanových podsad a 
podlážek. Na Příměšťáku byla opravována kuchyň. Veškeré práce byly prováděny svépomoci 
členy pionýrské skupiny. V první fázi byla provedeno odpláštění vnitřních a vnějších stěn a 
stropu. Byl odvezen kontejner zaschlého bahna a staré znehodnocené izolace po povodních z 
roku 1998. Byly objeveny shnilé nosné trámy v obvodové stěně a ve stropě, které byly 
vyměněny za nové. Dále byl kompletně vytrhán starý hliníkový elektrický rozvod elektrické 
energie. Následné práce: rozvod nové elektroinstalace, zateplení stěn a stropu budovy, nové 
opláštění vnějších a vnitřních stěn budovy, zbroušení podlahy a natření ochrannou zátěžovou 
barvou, olištování rohů, natření oken a vnějšího opláštění budovy. Rekonstrukcí se zkvalitnil 
prostor, který umožňuje využívání budovy v průběhu celého roku.   

V okolí klubovny došlo ke kácení náletových porostů, aplikoval se postřik proti plevelu. 
Bohužel při výkopových pracích pro instalaci nového elektrického vedení došlo 
k znehodnocení příjezdové cesty ke klubovně. V prostoru klubovny byla vybudována nová 
boulderová stěna, určená pro zpestření činností oddílových schůzek. 

 
Dobrušský patchwork 

Také činnost spolku dobrušských patchworkářek poznamenala opatření proti pandemii 
Covid-19. Scházet se mohly pouze nahodile a jedinou velkou akcí, kterou uspořádaly, byla 
výstava Hrátky z látky. Ta se konala už po osmnácté. Byla v podstatě jednou z mála akcí, kterou 
bylo možné uspořádat, samozřejmě za dodržení všech platných hygienických opatření. Klub 
dobrušských patchworkářek ji připravil ve spolupráci s Vlastivědným muzeem v opět již 
tradičních důstojných prostorách synagogy. Výstava se konala od 25. září do 3. října a její 
návštěvnost byla tentokrát nižší než v jiných letech, opět v důsledku pandemie. Zhlédlo ji 606 
návštěvníků, kteří byli s vystavenými výtvory spokojeni, o čemž svědčí mj. pochvalné zápisy 
v návštěvní knize. 
 
Kynologové  

Přes omezený začátek kolektivního výcviku (duben 2021) dokázali psovodi ze Základní 
kynologické organizace Dobruška v minulém roce úspěšně složit dvanáct zkoušek podle 
Mezinárodního zkušebního řádu a Národního zkušebního řádu. V dobrušské organizaci 
pořádali zkoušky třikrát – v květnu (rozhodčí Ševčík), v červnu (Vyčítal) a v říjnu (Nekvapil). 
A to nejen pro své členy, ale i psovody ze ZKO Opočno, Rychnov a Praha.   

Krásných výsledků dosáhli ze ZKO Dobruška (ze 100 možných bodů): Sobotka FPr1 - 
91 b., FPr2 - 91 b., Kurlandová FPr1 - 88 b., FPr2 - 98 b., Lepš IFH2 - 94 b., Moravec IFH2 - 
95 b., IFH2 - 90 b., Brožová IFHV - 87 bodů., za ZKO Opočno - Karolína Pinková FPr3 - 80 
bodů, IFH2 - 98 bodů. Jedná se o zkoušky stopařské, podle Mezinárodního zkušebního řádu 
(MZŘ). Zkoušky z poslušnosti složil Sobotka IGP1, Petr ZZO, BH-VT a Bílek BH-VT.   

Ve školičce (kurzech) pro začínající pejskaře se vystřídalo 26 zájemců o výcvik. Je 
dobrou vizitkou, že zdejší základní kynologickou organizaci vyhledávají lidé nejen z Dobrušky, 
ale i z okolí. Několik z nich se již zaměřilo vyloženě na sportovní kynologii, chtějí se svými 
psy také skládat všestranné zkoušky či jezdit po závodech.  

Závody v roce 2021 byly kvůli covidu-19 ještě hodně omezeny. Dva psovodi se 
zúčastnili závodů v Náchodě O pohár 28. října. V kategorii ZZO1 obsadili - 3. místo (Brožová) 
a 6. místo (Novotný). Psovod Josef Moravec se probojoval až do celostátní Výběrové soutěže 
stopařů v Bochovicích.  

Klubové závody ZKO Dobruška v roce 2020 museli kynologové vynechat, tak velmi 
rádi 18. září 2021 opět navázali na tradici a psovodi si vyzkoušeli, jak se jim výcvik daří. Jejich 
výkony posuzoval rozhodčí Kubeš, který upozornil na chyby a poradil, jak se psy lépe pracovat. 
Zvítězil Martin Novotný se Sendy, druhá skončila Markéta Sobotková s Granny a třetí místo 
obsadil Mgr. Andrej Kovár s Indianem  
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Klub českých turistů 

Dobrušský Klub českých turistů měl ke konci roku 2021 80 členů. Kvůli pandemii 
začala jeho činnost v roce 2021 vycházkami až v květnu. První vycházka byla 10. května a 
zaměřila se pouze na pěší turistiku. Klub uskutečnil celkem 52 akcí, jichž se zúčastnilo 445 
osob, které ušly celkem 5182 km. Ve spolupráci s CHKO Orlické hory se uskutečnily dvě 
brigády na hořečkové louce v Olešnici. Zúčastnilo se jich celkem 13 členů, kteří odpracovali 
50 hodin. Po dvouleté přestávce se podařilo uskutečnit Silvestrovský pochod, na který přišlo 
97 účastníků. 
 
8. Sportovní život  
 
Sportovní zařízení města Dobrušky  

Organizační složka Sportovní zařízení města Dobrušky zajišťuje provoz a provádí 
údržbu a běžné opravy areálu sokolovny a pronajímá prostory sokolovny. Rovněž provádí 
údržbu a běžné opravy, pronajímá prostory pro sportovní a kulturní činnost a poskytuje 
ubytovací služby v turistické ubytovně a chatkách. 

V první polovině roku byl provoz opět výrazně ovlivněn pandemií COVID – 19, která 
způsobila pokles návštěvnosti a příjmů ze sportovní a kulturní činnosti. Ubytovací činnost i 
přes pandemii zaznamenala v roce 2021 nárůst příjmů, jelikož při částečném vládním 
rozvolnění (červenec a srpen) se povedlo naplnit ubytovací kapacitu vícedenními letními 
soustředěními sportovních oddílů. Větší měrou přispěl i místní sportovní oddíl TJ Sokol 
Dobruška, který využil ubytovací kapacity pro účastníky republikových turnajů a oddílových 
soustředění. 

Kvůli nestabilní situaci v důsledku vládních opatření nebylo možné nabízet ubytovací 
služby v maximálním možném rozsahu a tím zařízení přišlo o celou řadu klientů, kteří 
pravidelně navštěvovali místní akce nebo historické památky města. I přesto ubytovací zařízení 
využilo 692 hostů z celé ČR (v roce 2020 využilo ubytovací zařízení 611 hostů).  

Velký a malý sál nebyl v první polovině roku 2021 z důvodů pandemie využíván vůbec, 
což se projevilo na významném poklesu příjmů.  

V období od března do srpna 2021 proběhla rozsáhlá rekonstrukce nevyhovujících 
dámských WC. Financování bylo zajištěno z dotačního programu Královéhradeckého kraje, 
investiční dotací z rozpočtu města Dobrušky a z rozpočtu TJ Sokol Dobruška.  

Byla dokončena výměna postelí na dvou pokojích. Dále byla provedena oprava 
latexových nátěrů stěn a nátěry zárubní v přízemí u šaten. TJ Sokol Dobruška zajistil odbornou 
firmu na zdravotní prořez lip v areálu za sokolovnou.  

Z plánovaných akcí byl v roce 2021 kvůli protipandemickým opatřením zrušeny ples 
města Dobrušky, taneční soutěž Dobrušské sluníčko, sportovní karneval a závody v moderní 
gymnastice. Uskutečnily se pouze turnaj v národní házené – Mistrovství České republiky 
v národní házené žákyň, Memoriál Miloše Linharta v národní házené a závěrečný věneček 
kurzu tance. 

Organizační složka provozuje také Městský stadion Václava Šperla. Na něm provádí 
údržbu a běžné opravy, odbornou údržbu sportovišť (cca 38 000 m2) a pronajímá prostory pro 
sportovní a kulturní činnost. V roce 2021 byl sportovní areál využíván především pro sportovní 
činnost neziskovými organizacemi, školskými zařízeními a veřejností. Bohužel provoz byl 
v první polovině roku opět výrazně ovlivněn pandemií, která způsobila pokles návštěvnosti a 
příjmů ze sportovní činnosti. V dopoledních hodinách zde probíhala tělesná výchova 
(Podorlické vzdělávací centrum Dobruška, SPŠelit Dobruška, Gymnázium Dobruška, ZŠ 
Pulická Dobruška). V odpoledních hodinách byla kapacita obsazena tréninky sportovních 
oddílů a veřejností (SK Dobruška – fotbal, atletika, workout, tenis; FCS Dobruška – futsal; FBC 
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Dobruška – florbal, kondiční příprava; TJ Sokol Deštné – kondiční příprava; ZKO Dobruška – 
kynologie; veřejnost – fotbal, kondiční posilování, extrémní golf, relaxace). 

V únoru 2022 byla dokončena II. etapa obnovy topolové aleje podél ul. Mělčanské.  
Bylo pokáceno 54 ks topolu černého pyramidálního. Následně byla zahájena III. a závěrečná 
etapa, kdy bylo v první fázi vysazeno 33 ks habru obecného. Celkové náklady na výsadbu činily 
cca 150.000 Kč. 

Byla prováděna pravidelná údržba antukových kurtů (výměna antuky) a odborná údržba 
travnatých ploch futsalu a hřiště č. 1 a 2 (vyčesání stařiny, hnojení, pravidelné sekání, ochranné 
postřiky proti chorobám a plevelu). 

Z důvodů pandemie musely být zrušeny téměř všechny sportovní akce, které se na 
stadionu měly konat. 
 
Krytý bazén a koupaliště 

Pracovníci krytého bazénu zajišťovali provoz a údržbu krytého plaveckého bazénu, 
koupaliště, přilehlých prostor a sauny. Vedoucím bazénu je Robert Franc, provozní Jaroslava 
Králíčková. 

Poskytovaly se sportovní a rekreační služby dle provozního a lázeňského řádu a 
platných smluv. Bazén byl dále využíván k následujícím aktivitám. Plavecká výuka školních 
dětí (Plavecká škola DORKA – p. Slezák), tréninky členů plaveckých oddílů Kajman Dobruška, 
PONMM, z.s., Nové Město nad Metují, Martina Jungová a Mgr. Andrea Kulichová, tréninky 
členů klubu sportovního potápění (KSP – Dobruška, z.s.), sportovní a rekreační potápění (p. 
Hojný), příležitostné pronájmy různým spolkům a organizacím (HZS, Policie, Sdružení 
zdravotně postižených Dobruška, z.s., p. M. Matuška, MAVERA s.r.o., apod.). 

Krytý bazén mimo obvyklý návštěvní provoz pro veřejnost nabízel cvičební hodiny 
aquaerobiku (2x týdně pod vedením M. Baškové a B. Bartoňové) a spinningu (4 dny v týdnu 
pod vedením L. Hájka, A. Pleslové a J. Slavíka). Služby v budově bazénu nabízí fitness New 
Start a masáže (p. Machač).  

Také v roce 2021 proběhla pravidelná letní odstávka provozu krytého bazénu. 
Vypuštění a čištění van malého a velkého bazénu, čištění přepadových kanálků a generální 
úklid veškerých provozních prostor. Čištění bazénové vody se provádí průběžně za pomocí 
bazénového vysavače a pravidelně každou sobotu provádí KSP Dobruška mechanické čištění 
spár. 

Při pravidelných kontrolách pracovníky Krajské hygienické stanice Královéhradeckého 
kraje a pravidelných odběrech kvality vody Zdravotním ústavem bylo v roce 2021 zjištěno 
několik drobných nedostatků. Převážně se jednalo o provoz vířivky, který je z hlediska našeho 
provozu nevyhovující (jedná se o domácí vířivku). Nedostatky se následně řešily a neprodleně 
byly napravovány. 

V srpnu se v Krytém bazénu Dobruška konalo týdenní plavecké soustředění plavců 
z PONMM, z.s., Nové Město nad Metují. Nařízením Vlády ČR byl bazén uzavřen do května 
2021. Od 1. června bylo otevřeno koupaliště, krytý bazén byl otevřen pouze pro organizace.  

Bazén v rámci kvalitnější a efektivnější nabídky nabízel slevy návštěvníkům v rámci 
následujících programů: Klub pevného zdraví Všeobecné zdravotní pojišťovny, rodinné pasy, 
přijímání poukázek společností Edenred a SODEXO, Zaměstnanecká pojišťovna Škoda (úterní 
a nedělní plavání od 16:00 – 18:00 pro pojištěnce zdarma), ZP MV ČR (prodloužení návštěvní 
doby krytého plaveckého bazénu o ½ hodiny nad standardní návštěvní časy). 

Provoz krytého bazénu a koupaliště probíhal nestandardním způsobem v rámci 
lázeňského a provozního řádu a koronavirových opatřeních. Příjem v hotovosti byl dle 
plánovaného rozpočtu cílen na 1.421.000 Kč, ve skutečnosti činil příjem na pokladně 591.861 
Kč tj. 41,65 % plánovaného rozpočtu. Provoz krytého bazénu vykazoval v roce 2021 strmý 
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pokles stavu návštěvníků. Převážnou část roku byl v důsledku protiepidemických opatření 
omezen provoz, což se negativně projevilo na návštěvnosti a tržbách. 
 
Florbal  

Rok 2021 začal smutně, skrz trvající pandemii koronaviru nemohli florbalisté trénovat 
ani hrát. Snažili se alespoň trénovat s dětmi on-line prostřednictvím zadávání tréninků. 

V květnu se opatření částečně rozvolnila, tak se začalo trénovat alespoň venku na 
zrekonstruovaném hřišti při gymnáziu v Dobrušce. Pandemie ale odvála spousty dětí. V létě 
ještě v důsledku vládních opatření nebyl možné podruhé uspořádat turnaj Open Air Cup. 

O prázdninách alespoň proběhla soustředění mládeže, nejprve dorostenců a juniorů 
v České Třebové, juniorek a žen ve Skutči a také veškeré mládeže na počátku září v dobrušské 
sokolovně. V září se konečně rozběhly ligové soutěže, do kterých se přihlásilo dvanáct 
dobrušských družstev – přípravka, elévové, elévky, mladší žáci, mladší žákyně, starší žáci, 
dorostenci, juniorky, junioři, ženy A, ženy B a muži A. Neregistrovanou soutěž hrají nadále 
muži B v Předměřicích. Na podzim se uskutečnilo prázdninové soustředění v Krkonoších – 
Florbalové Krkonoše na Pomezkách v Horní Malé Úpě, kterého se zúčastnilo přes třicet 
nejmladších z klubu.  

Rok zakončila vánoční besídka v sokolovně pro všechny kategorie. Konec roku byl opět 
smutný; na připravovaný turnaj do Švédska měly odjet juniorky. Nicméně turnaj byl dva týdny 
před svým zahájením zrušen. 
 
Národní házená 

Házenkáři měli zahájit rok tradičním plesem, který se však kvůli protiepidemickým 
opatřením nekonal. Pravidelně pracoval výbor pod vedením předsedy Jiřího Bednáře. Členy 
výboru dále byli Pavel Holada, Jiří Sychrovský, Ing. Jitka Jelenová, Tomáš Lenfeld a Jana 
Králíčková.  

Kvůli pokračující pandemii Covid-19 a s tím souvisejícími vládními restriktivními 
opatřeními zavedenými v zájmu omezení šíření nákazy byly v souladu s ustanovením 
Soutěžního řádu Svazu národní házené čl. 14/d všechny ligové soutěže dospělých ročníku 
2020/21 rozhodnutím Výkonného výboru Svazu národní házené ze dne 9. dubna 
2021 předčasně ukončeny a tyto soutěže byly anulovány bez vyhlášení pořadí. 

Z důvodu pokračující pandemie onemocnění Covid-19 a s tím souvisejících vládních 
restriktivních opatření zavedených v zájmu omezení šíření nákazy nebyly v roce 
2021 odehrány soutěže Českého poháru dospělých. Podařilo se však rozehrát podzimní část 
soutěžního ročníku 2021-2022. 

V rámci programu mezizemských utkání Čechy – Morava 2021 byly rovněž vyhlášeny 
výsledky ankety ligových trenérů o nejlepší národní házenkářku a házenkáře za desetiletí 2010–
2019 a výsledky diváckého hlasování o hráčské osobnosti desetiletí 2010–2019. Ze Sokola 
Dobruška se mezi nejlepšími ženami umístila Petra Vošlajerová, která se stala nejlepší hráčkou 
národní házené uplynulého desetiletí. 

 
Skiboby 
 Covid-19 ochromil i činnost skibobistů. Za krásných zimních podmínek a s dostatečným 
množstvím přírodního sněhu bylo naplánováno osm domácích závodů započítávaných do 
Českého poháru a Mistrovství České republiky. V mezinárodním kalendáři se počítalo s osmi 
závody Světového poháru. Na rok 2021 připadalo pořadatelství Mistrovství světa Českému 
svazu skibobistů. Vzhledem k pandemii se však neodjel ani jeden z plánovaných závodů. 
 Z celé činnosti skibobistů tak zůstaly jen brigády při údržbě majetku Skibob klubu 
v Deštném v Orl. h. a malé posezení k 55. výročí skibobového sportu v Dobrušce. Alespoň 
malou náplastí se stalo vyhodnocení nejúspěšnějších sportovců desetiletí Královéhradeckého 
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kraje, které se uskutečnilo v Kongresovém centru Aldis 21. září. Z dobrušských skibobistů byli 
v kategorii neolympijských sportů vyhodnoceni Stanislava Preclíková (2. místo v kategorii 
dospělých, Dominik Harnach (2. místo v kategorii mládeže) a Karel Baláček (1. místo 
v kategorii dobrovolných trenérů). 
 
Tri Club 

Dobrušský Tri Club má 24 členů. Jeho předsedou je Jiří Novák, členy výboru Jana 
Burýšková, Oldřich Hofman, Václav Rašek a Ladislav Zahradníček. Dále je činných šest 
přidružených členů. 

Tri Club Dobruška vyhlásil a uspořádal již 28. ročník devítidílného amatérského 
cyklistického Dobrušského poháru 2021 - memoriál Martina Hockého, opět za finanční 
podpory Královéhradeckého kraje. Akci finančně podpořil Královéhradecký kraj. Finančně 
podporou přispělo také město Dobruška. I přes nepříznivou situaci způsobenou koronavirem se 
podařilo uspořádat většinu akcí. Z devíti závodů musely být nakonec zrušeny dva v úvodu 
sezóny. Jeden závod se podařilo přesunout na pozdější datum. Uskutečnily se tak dvě silniční 
časovky, dva závody na horských kolech a tři hromadné silniční závody. Tradičně s pořádáním 
Poháru pomohli kolegové z Indigo Cycling teamu Rychnov nad Kněžnou a také Libor Mojžíš 
ze Žernova. Nižší počet závodů měl vliv na nižší účast oproti loňskému roku. I přes tyto 
podmínky se Dobrušského poháru 2021 zúčastnilo ve všech jedenácti kategoriích 270 
závodníků a závodnic – bylo to 544 startujících v sedmi závodech, což vychází průměrně 78 
lidí na závod. 

Tri Club opět převzal záštitu za uspořádání Středečního triatlonového poháru-
memoriálu Míly Holcmana, který se konal v rámci Středečního poháru 2021. Tri Club přímo 
pořádal dva závody z tohoto poháru, Triatlon Opočno, který se konal dne 23. června tradičně 
na opočenském koupališti. Druhý závod byl finálový Duatlon Pohoří, který se konal 22. srpna. 
Po vyhlášení výsledků závodu proběhlo i slavnostní vyhlášení celkových výsledků Memoriálu 
Míly Holcmana. Celkem se Středečního triatlonového poháru 2021 zúčastnilo ve všech 
šestnácti kategoriích 223 závodníků a závodnic. Celkem to bylo 296 startujících v pěti 
závodech. Účast byla velmi podobná jako v předcházejícím roce 2020, což je potěšitelné. 

V roce 2021 byly také uspořádány dva běžecké závody – jubilejní 20. ročník 
Kounovského krosu dne 5. června a 8. ročník Mělčanského krosu, jehož termín musel být 
přeložen na 24. července. Oba závody byly zařazeny do 33. ročníku Velké ceny východních 
Čech v bězích. V Kounově se účastí 64 závodníků skoro vyrovnala loňské rekordní účasti (65 
běžců a běžkyň). V Mělčanech se v prázdninovém termínu sešlo celkem 23 závodníků. Byl také 
uspořádán již 16. ročník dětského závodu horských kol v Dobrušce. Závod se musel konat v 
náhradním termínu 17. června, ale počasí přálo, a nakonec se zúčastnilo celkem 52 dětí. 

Konec roku patřil tradičnímu zakončení sezóny Silvestrovským během. Nově se běžel 
cca 10 km okruh po Dobrušce a okolí a byl zakončen na dobrušském náměstí. 
 
Fotbal   

Výbor fotbalového klubu SK Dobruška pracoval v roce 2021 ve složení Vl. Gütler, 
Zdeněk Zounar, Lukáš Petr, Martin Eimann, Tomáš Krahulec a Oldřich Hulc. Ve funkcích 
pořadatelů působili Jaroslav Macek, Josef Flégl, Oldřich Hulc a Milan Jirásek. 
V mládežnických kategoriích spolupracuje SK Dobruška se Spartakem Opočno. Na podzim 
2021 měl SK Dobruška 118 členů. 

Na jaře 2021 byly všechny krajské soutěže v květnu 2021 předčasně ukončeny. 
Výsledky anulovány, sestupy a postupy v soutěžích se nekonaly. Důvodem ukončení byl 
Coronavirus. 
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Dne 28. srpna 2021 před zahájením soutěží uspořádal SK Dobruška tradiční Rampušák 
Cup pro mladší přípravky. Turnaje se zúčastnilo osm mužstev. Zvítězilo mužstvo FC Žamberk, 
před FC Hradec Králové. Mužstvo SK Dobruška/Spartak Opočno skončilo na 4. místě. 

Do podzimní sezóny ročníku 2021/2022 má fotbalový oddíl SK Dobruška k dispozici 
91 hráčů v následujících kategoriích (včetně vedoucích a trenérů). Předpřípravka – okresní 
přebor – Václav Serbousek, Jiří Škraněk, Zbyněk Zácný; mladší přípravka - okresní přebor - 
Zdeněk Zounar, Milan Bláha; starší přípravka - okresní přebor - Pavel Franc, Jiří Chválek; 
mladší  žáci -  krajský přebor - Tomáš Ludvík, Tomáš Krahulec; starší žáci - okresní přebor - 
Miroslav Horák, Tomáš Krahulec; mladší dorost - krajský přebor - Miroslav Horák, Petr Zilvar, 
Lukáš Lhotský; B mužstvo okresní přebor II. třídy - trenér Vladimír Zrzavý, vedoucí Josef 
Kárník; A mužstvo krajský přebor - trenér  Petr Jánský, vedoucí Zdeněk Zounar. 
 
Atletika 

Oddíl atletiky s celkovým počtem 211 členů (z toho 168 členů mladších dvaceti let) se 
účastnil v soutěžích družstev Královéhradeckého kraje: přípravka dvě družstva dívek a chlapců, 
mladší a starší žactvo po jednom družstvu dívek i chlapců, po dlouhých letech postavil družstva 
dorostu, a také soutěžil v krajském přeboru družstev mužů i žen, kde muži obsadili druhé a ženy 
čtvrté místo. Nejlepším výsledkem sezóny 2021 bylo druhé místo v krajském přeboru družstev 
přípravky dívek. Mimo týmové úspěchy zaznamenal oddíl i bohatou nadílku individuálních 
úspěchů v podobě krajských přeborníků, nespočet umístění v top 5 Královéhradeckého kraje.  

Oddíl atletiky měl ke konci roku 2021 vyškoleno 20 trenérů napříč všemi stupni. Dále 
oddíl disponuje pěti vyškolenými rozhodčími. Rozhodčí se podíleli na organizaci domácích 
závodů v podobě krajského přeboru přípravek (dvě kola) a již tradičně bylo dobrušským 
atletům svěřeno samotné krajské finále soutěže přípravek. Oddíl také pořádal jedno kolo 
mladšího žactva. Dále řídil Krajskou soutěž přípravek skupiny B a působil také jako řídící 
soutěže I. ligy mužů nebo společných Krajských přeborů juniorů a juniorek. 

Oddíl uspořádal v roce 2021 pro členy závodních družstev dva běhy letního soustředění 
v prostorách Městského stadionu (zúčastnilo se cca 60 dětí všech věkových kategorií) a 
podzimní víkendové soustředění (na Chatě Jedlová v Deštném).  
 
Moderní gymnastika 

V roce 2021 má oddíl SK moderní gymnastiky Dobruška registrováno 58 děvčat ve 
věku 5-17 let, 5 trenérek a 7 rozhodčích. Začátek roku 2021 neumožnil sportování dětí, jak by 
bylo potřebné. Z důvodu pokračující pandemie COVID 19 došlo k pozastavení sportování v 
tělocvičnách. V období leden až květen přešlo cvičení do on-line domácího prostředí. Děvčata 
cvičila 2x týdně pod vedením zkušených trenérek. Náplní společného cvičení byla rozcvička, 
protažení, základní cvičení s náčiním a posilování. Od června se vrátila sportovní činnost. 
Vládní nařízení dovolilo vstup na vnitřní sportoviště při dodržení mimořádných opatření (testy, 
očkování) a dodržení hygienických opatření (dezinfekce a roušky). 

Trénink byl obnoven ve třech skupinách. 1. přípravka pod vedením trenérky Jany 
Martinkové, 2. skupina pod vedením Lenky Faitové a 3. skupina pod vedením Vlasty Bajerové 
a Sabiny Hajdúchové. Děvčata trénovala 2x až 3x týdně v tělocvičně Základní školy Pulická 
Dobruška a SPŠel-it Dobruška. 

O prázdninách v měsíci srpnu se mohlo konat letní soustředění v horském prostředí 
Pomezní boudy a Jurášky. Děvčata zvyšovala fyzickou kondici pohybem a hrou, cvičila 
techniku bez náčiní i s náčiním a nacvičila nové sestavy. Po prázdninách bylo možné opět 
zahájit činnost oddílu, pravidelné tréninky probíhaly do konce roku. 

Děvčata, která v krátkém čase zvládla nácvik nových sestav a docvičit sestavy 
s náčiním, závodila na pohárovém závodě v Hradci Králové a Chrudimi.  
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Dále závodila na přeboru Východočeské oblasti v Hradci Králové a v Dobrušce. 
Z dobrušského oddílu byla na 1. místě v kategorii mladších Adéla Polová a v kategorii žen 
Eliška Piskorová, která patří mezi nejúspěšnější sportovkyně oddílu. Na přeborech vybojovaly 
2. místo gymnastky Tereza Ficencová a Nicol Kujalová. Na 2.místě skončily také Michaela 
Faitová, Lucie Smažíková a na 3. místě Magdaléna Petrová. 

Čtyři děvčata dobrušského oddílu závodila na MČR, které se konalo 20.–22. listopadu 
v Dubňanech.  

Děvčata i trenérky odvedly velký kus práce, do přípravy i do tréninků daly vše, za což 
jim patří velké poděkování. 
  
Badminton 

Badmintonové soutěže v první polovině roku 2021 byly výrazně ovlivněny další vlnou 
covidové epidemie, kdy byla veškerá sportovní činnost z nařízení vlády zastavena. K tréninkům 
se badmintonisté postupně vrátili od druhé poloviny května a turnaje se začaly rozehrávat 
v červnu. Hned prvním turnajem byl Oblastní přebor kategorie U15 v Pardubicích. 
Nejúspěšnějším dobrušským hráčem na přeboru se stal Lukáš Patzák, který vybojoval zlatou 
medaili ve dvouhře a k tomu přidal stříbro ve čtyřhře s Matyášem Slavíkem a bronz v mixu 
s Jindřiškou Andělovou.  

V druhém prázdninovém měsíci proběhlo tradiční oddílové soustředění. Konalo se opět 
v Harrachově, kde je možnost k tréninkům mimo výběhů do kopců využít i zrekonstruovanou 
sportovní halu základní školy. V září se odehrál ve sportovním areálu Hamr Sport Štěrboholy 
jeden z nejdůležitějších turnajů domácí sezóny, Mistrovství České republiky dospělých 2021. 
Na mistrovství oddíl reprezentovali Veronika Kubečková ve dvouhře a spolu s Matějem 
Švábem ve smíšené čtyřhře. Ve sportovní hale u stadionu v Novém Městě nad Metují uspořádal 
dobrušský oddíl Oblastní turnaj GPC starších žáků.  

Hráči s trenérem Václavem Drašnarem předvedli při slavnostním otevření sportovního 
areálu v Trnově závodní badminton a nově se rozšiřující Air badminton pro hru ve venkovním 
prostředí. Skupina starších žáků Lukáš Patzák, Matyáš Slavík, Jindřiška Andělová, Adéla 
Vrzáčková, Markéta Kuncová se pravidelně zúčastňuje oblastních i národních turnajů, Lukáš 
Patzák byl nominován do širšího reprezentačního výběru. Hráči také byli sbírat mezinárodní 
zkušenosti na turnaji Adria Youth International 2021 v chorvatské Opatiji. Po zářijovém náboru 
hráčů se rozšířil počet členů v přípravce. Při vyhlášení nejlepších sportovců města Dobrušky za 
rok 2021 byl oceněn i zástupce oddílu Lukáš Patzák. 

V soutěžní sezóně 2020/21 se z důvodu covidových opatření neodehrály soutěže 
smíšených družstev dospělých. V listopadu ale byly rozehrány soutěže sezóny 2021/22. 
Dobrušské družstvo startující v I. lize východní skupiny odehrálo první kolo v Pardubicích, kde 
zvítězilo ve všech třech utkáních s TJ Sokol Polabiny Pardubice 5-2, BaC Kladno 5-2 a BK 
Králův Dvůr 7-0. Ve druhém kole se utkalo s hráči TJ Sokol Klimkovice a TJ Slavoj Český 
Těšín. Obě utkání skončila také vítězstvím Dobrušky poměrem 6-1. Po podzimní části se tak 
dobrušský tým usadil na prvním místě průběžné tabulky. Družstvo hrálo ve složení Ondřej 
Kopřiva, Matěj Šváb, Marek Bureš, Andrej Antoška, Jakub Horák, Veronika Kubečková, 
Veronika Jarošová a Eliška Smejkalová. Vedoucí družstva je Miroslav Skočdopole.   
  
Futsal 

Rok 2021 byl u futsalu jako všude jinde velmi ovlivněn pandemickou situací. Futsalová 
sezóna 2020/2021 byla kompletně zrušena, ani se nezačalo hrát. S pořádáním futsalového 
turnaje Dobrušský pohár ve futsalu 2021 se čekalo do poslední možné chvíle, ale nakonec se 
organizátoři rozhodli 31. ročník Dobrušského poháru úplně zrušit. Proticovidová opatření byli 
taková, že by bylo příliš složité a nerealizovatelné kontrolovat očkování apod. Na podzim byla 
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rozehrána nová sezóna přeboru Královéhradeckého kraje ve futsalu. Po podzimní části byl 
dobrušský oddíl na 5. místě.  
 
Běh areálem zdraví na Cháborách 

Na start jubilejního 40. ročníku přespolního běhu areálem zdraví Chábory o putovní 
pohár SH ČMS-Sboru dobrovolných hasičů se v neděli 13. června postavilo sto dvanáct běžců. 
Suverénním vítězem hlavního závodu na 10 000 metrů se stal Pavel Jelen. Člen Běžeckého 
klubu Náchod dosáhl času 36:39,6 a po zásluze převzal putovní pohár pro absolutního vítěze. 
Není bez zajímavosti, že dvacetiletý vytrvalec ovládl již čtvrtý závod letošního 33. ročníku 
Velké ceny východních Čech v bězích. Na druhém místě skončil František Buřil z Vidochova 
(41:28,7) a pro bronzovou příčku si doběhl Václav Krmaš z Rychnova nad Kněžnou (42:41,0). 
Závod na 3333 metrů nejrychleji zvládl Jan Šolc z BKL Machov. Nejrychlejší ženou byla 
Kateřina Colbum. Vítězný Pavel Jelen převzal putovní pohár od ředitele závodu Jaroslava 
Svědíka, starosty Dobrušky Petra Lžíčaře a starostky Podbřezí Ester Horákové.  

 
 

 
Nejlepší sportovci města  

Velký sál Společenského centra-Kina 70 ve středu 26. ledna patřil dobrušským 
sportovcům. Uskutečnilo se zde slavnostní vyhlášení nejlepších sportovců Dobrušky za rok 
2021 včetně zasloužilých trenérů a funkcionářů místních klubů a oddílů. Galavečerem provázel 
Jiří Rejman, sportovní komentátor České televize a moderátor zábavně-publicistického 
televizního pořadu Gejzír, který svým profesionálním výkonem přispěl k vysoké úrovní 
slavnostního večera. V doprovodném kulturním programu se představil zpěvák Tomáš Bartoš, 
jehož vystoupení ocenili diváci potleskem. Starosta Petr Lžíčař ve svém vystoupení poděkoval 
všem oceněným sportovcům, trenérům a funkcionářům za reprezentaci města, kraje a České 
republiky. Ocenil jejich kvalitní výkony jak na domácích, tak zahraničních sportovištích a 
popřál hodně sportovních úspěchů v letošním roce.  

Oceněni byli následující jednotlivci. SK DOBRUŠKA – ODDÍL ATLETIKY:  Kateřina 
Štětinová za 18. místo na MČR v běhu na 800 m, 2. místo v krajském přeboru v běhu na 800 
m, členka stříbrné štafety 4x300 m v krajském přeboru, členka bronzové štafety 4x60 m v 
krajském přeboru, 9. místo na Evropských atletických hrách v běhu na 1500 m., Martina 
Frejvaldová - držitelka krajského rekordu v hodu oštěpem 400 g mladších žákyň, krajská 
přebornice v hodu oštěpem 400 g, v běhu na 60 m překážek a v pětiboji, vítězka mezikrajového 
utkání mladšího žactva v hodu oštěpem, 2. místo v krajském přeboru v hodu oštěpem 500 g (v 
soutěži starších žákyň ještě jako mladší žákyně), 2. místo v krajském přeboru v hodu míčkem, 
členka stříbrné štafety 4x300 m v krajském přeboru, členka bronzové štafety 4x60 m v krajském 
přeboru starších žákyň, Magdaléna Ovčariková - krajská přebornice v běhu na 300 m a 1500 
m, 10. místo na Evropských atletických hrách v běhu na 800 m, Ondřej Čáp - 2. místo MČR 
veteránů v silničním běhu na 10 km, 3. místo MČR veteránů v běhu na 10 000 m na dráze, 4. 
místo MČR veteránů v půlmaratonu, 5. místo MČR veteránů v maratonu a 5. místo Memoriál 
Josefa Odložila v běhu na 1500 m.  

TJ SOKOL DOBRUŠKA – ODDÍL BADMINTONU: Lukáš Patzák - 9. místo ve 
dvouhře a smíšené čtyřhře a 5. místo ve čtyřhře na MČR v kategorii U15, oblastní přeborník ve 
dvouhře, stříbrný ve čtyřhře a bronzový ve smíšené čtyřhře, konečné 9. místo ve dvouhře i 
čtyřhře, 15. místo ve smíšené čtyřhře na žebříčcích GP 2021.  

SCARPA SKIALPINKLUB ORLICKÉ HORY: Jan Pochobradský - Letohradský 
triatlon - 1. místo, Decimuž Litomyšl, triatlon - 1. místo, Triatlon Ústí nad Orlicí - 1. místo, 
Jablomann triatlon - 3. místo, Pastvinský triatlon - 3. místo, Orlický Bloudil, závod dvojic 
MTBO - 3. místo, Říčkovský Golem, triatlon - 5. místo. Celkové hodnocení Středečního poháru 
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- 3. místo. Duatlon Žamberk MČR - 7. místo, Běh Dobruškou, běh 10 km - 4. místo, 
mezinárodní závody HS Jizerské hory, závody Horských služeb - 2. místo. 

KLUB ORIENTAČNÍHO BĚHU: Mikolaj Dutkowski - MČR na klasické trati – 15. 
místo, MČR na krátké trati – 31. místo. Martin Janda - MČR v nočním OB (kat. H40) – 2. 
místo, ČR na klasické trati (kat. H40) – 6. místo Lenka Stolinová - MČR rogaining (kategorie 
ženy) – 3. místo. 

TRICLUB DOBRUŠKA: Pavel Moravec Triatlon – 2. místo Pro každého Hradec, 2. 
místo Račický olympijský (1500, 40, 10), 7. místo Superprestige - MČR Brno (750, 20, 5). Běh 
– 2. místo Běh Dobruškou 5 km, 2. místo O pohár Sedloňova 10 km, 2. místo Velká cena Metuje 
10 km. 

Oceněné kolektivy. SK DOBRUŠKA - ODDÍL ATLETIKY Družstvo mužů ve složení: 
Petr Čáp, Slavomír Bílek, Lukáš Seidl, Ondřej Locker, Jiří Touc, Robert Kopecký, Ondřej Čáp, 
Robin Weiss, Jakub Pacina, Adam Ovčarik. Kapitán: Petr Čáp. 2. místo v krajském přeboru 
družstev KH kraje. Družstvo A přípravky žákyň ve složení: Lucie Odlová, Monika Skálová, 
Noemi Koďousková, Veronika Škopová, Karla Šanovcová, Adéla Hlávková, Sabina Hlávková, 
Natálie Drašnarová. Kapitánka: Monika Skálová. 2. místo v krajském přeboru družstev KH 
kraje. Štafeta 4x300 m starších žákyň ve složení: Kateřina Štětinová, Martina Frejvaldová, 
Pavlína Popová a Viktorie Fejová. Kapitánka: Pavlína Popová. 2. místo v krajském přeboru 
družstev KH kraje. 

T. J. SOKOL DOBRUŠKA - ODDÍL NÁRODNÍ HÁZENÉ Mladší žákyně - 1. místo v 
Oblastním přeboru a 2. místo v Poháru ČR. Kapitánka Magdaléna Čtvrtečková. 
 KUŽELKÁŘSKÝ KLUB DOBRUŠKA Senior tým - vítězné družstvo jubilejního 10. ročníku 
Senior ligy Královéhradeckého kraje 2021 v konkurenci 11 týmů, před Draky Trutnov a 
Kumpány Vrchlabí. Dobrušský tým navázal na svá vítězství z let 2017 a 2019. Startoval ve 
složení: Jan Králíček, Vladimír Gütler, Marie Frydrychová a Jan Sedláček. 

Trenéři a cvičitelé. SK DOBRUŠKA - ODDÍL ATLETIKY Luboš Dyntera - trenér 
družstva přípravky, které se umístilo na 2. místě v krajském přeboru družstev.  

SK DOBRUŠKA - ODDÍL FOTBALU Vladimír Zrzavý - dlouholeté a příkladné 
působení v trenérské pozici u mládežnických kategorií od mladších žáků až po starší dorost 
fotbalového oddílu. Aktuálně působí na pozici hrajícího trenéra B-mužstva mužů, které je 
složené převážně z odchovanců, kteří prošli jeho rukama. 

T. J. SOKOL DOBRUŠKA - ODDÍL NÁRODNÍ HÁZENÉ Tomáš Lenfeld - trenér 
úspěšného družstva mladších žákyň - 1. místo v Oblastním přeboru a 2. místo v Poháru ČR.  

KČT DOBRUŠKA Ladislav Kubec - dlouholetá aktivní činnost v KČT při organizování 
vycházek a akcí pro turisty i širokou veřejnost.  

T. J. SOKOL DOBRUŠKA - ODDÍL NÁRODNÍ HÁZENÉ Miroslav Jelen - dlouholetá 
činnost a propagace národní házené, byl 20 let předsedou oddílu, mnoho let byl členem 
Výkonného výboru Svazu národní házené. Je to bývalý vynikající hráč, levoruký útočník, který 
několikrát reprezentoval oddíl jako hráč Výběru Čech v mezizemských utkáních Čechy-
Morava. Několik let jako trenér vedl družstvo „A” mužů v 1. lize a 2. lize, s nimi získal doposud 
nejlepší umístění pro Dobrušku v 1. lize - 4. místo v soutěžním ročníku 2010/2011. Milan 
Dubský - dlouholetá činnost a propagace tohoto národního sportu v oddílu národní házené. Je 
to bývalý vynikající brankář. Několik let jako trenér vedl družstvo starších žáků a následně 
dorostenců, s kterými několikrát postoupil na Mistrovství ČR a Pohár ČR mládeže. 

Dvě sportovkyně obdržely zvláštní ceny. Petra Vošlajerová (roz. Laštovičková). Jelikož 
i na národní házenou měla vliv celosvětová koronavirová pandemie, ligové ročníky 2019 a 2020 
se anulovaly. V roce 2021 se vyhlašování nejlepších házenkářů roku změnilo. Byli oceněni 
nejlepší házenkáři a házenkářky desetiletí (2010 až 2019). Hodnocení hráčů probíhalo dle 
bodování jednotlivých ligových trenérů za uplynulou desetiletou éru. Dobrušská útočnice v 
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anketě zvítězila a stala se tak nejlepší národní házenkářskou České republiky uplynulého 
desetiletí.  

Marie Havlíčková, florbalová reprezentantka ČR, pocházející z Deštného v Orlických 
horách, která prošla oddílem FBC Dobruška. Přes Hradec Králové a pražský Chodov se 
prosadila do národního týmu a zahrála si na loňském světovém šampionátu dospělých ve 
Švédsku.  
 
9. Zajímavosti ze života a minulosti města 
 
Zemřel František Filip, čestný občan Dobrušky 

Druhý svátek vánoční, v sobotu 26. prosince 2020, oslavil významné životní jubileum 
90 let režisér František Filip, čestný občan Dobrušky. Legendární režisér během svého tvůrčího 
života stvořil na šest set dramatických, hudebních a zábavních televizních pořadů, včetně 
divácky oblíbených seriálů. A právě díky seriálu F. L. Věk je nerozlučně spojen s naším 
městem. Město Dobruška se připojilo k dlouhé řadě gratulantů. Starosta Petr Lžíčař zaslal panu 
režisérovi blahopřání a speciální pamětní medaili s věnováním. Uplynulo pouhých čtrnáct dnů 
od oslav devadesátin a všechny zasáhla smutná zpráva o úmrtí mistra televizní a filmové tvorby. 
V jeho osobě tak odešel také jediný žijící čestný občan našeho města. 

 
Zemřel Josef Ptáček 

Mezi nejvýznamnější regionální historiky se bezpochyby řadí Dr. Josef Ptáček. Narodil 
se 25. ledna 1945. Po absolvování dobrušské průmyslovky vystudoval učitelství se zaměřením 
na dějepis na Karlově Univerzitě, aby se pak vrátil do rodného kraje. Jako učitel působil 
v Kostelci nad Orlicí, Hradci Králové a dalších místech. Nikdy však neztratil kontakt se svou 
Dobruškou, které také věnoval podstatnou část své činnosti publikační. 

Jeho badatelskou činnost shrnují samostatné publikace a odborné články, které 
publikoval v regionálních periodikách – např. Kulturním kalendáři Dobruška, Městském 
zpravodaji Dobruška, Dobrušském zpravodaji, Dobrušském vlastivědném almanachu či 
vlastivědném sborníku Panorama (nakladatelství SEN Hlinné) a dalších. Své práce také 
publikoval ve vlastním vydavatelství Expedice F. L. Věka, které založil v roce 1991. 

Výčet jeho publikací a článků by zabral několik stránek. Jeho odborná produkce 
obsahuje na čtyři stovky článků a publikací, a tak si připomeňme alespoň některé z těch, které 
se týkají bezprostředně Dobrušky.  

V roce 2008 vychází v edici Zmizelé Čechy nakladatelství Paseka knížka Dobruška a 
Opočno, v níž seznamuje čtenáře s dějinami Dobrušky a Opočna. Textovou část doprovází 
téměř dvě stě unikátních archivních fotografií, které dokumentují proměny obou měst. U 
příležitosti stého výročí existence železničního spoje mezi Opočnem a Dobruškou vydává Josef 
Ptáček se spoluautory Jiřím Černým a Bohuslavem Škodou v roce 2008 publikaci 100 let 
železnice Dobruška – Opočno 1908–2008, která vedle textu, jenž mapuje historii existence této 
lokální dráhy, obsahuje i obrazový doprovod z dobových fotografií. Autor vydal publikaci ve 
vlastní Expedici F. L. Věka. 

V roce 2005 vychází u příležitosti 150. výročí vydání Babičky publikace Dva dobrušští 
občané v české krásné literatuře: literární život F. Vl. Heka (F. L. Věka) dle Aloise Jiráska a 
M. M. Čudové-Novotné (Babičky) dle Boženy Němcové ve světle jejich skutečných životních 
osudů, doložených archivními prameny. Jejím spoluautorem je Jaroslav Šůla. V knize jsou 
použity původní ilustrace k Babičce od Adolfa Kašpara. 

Historické téma industrializace Dobrušky najdeme v monografii Dobrušské 
pivovarnictví (1320-1991). Kapitoly z dějin dobrušského pivovarnictví v sedmi stoletích, kterou 
autor vydal v roce 1991 v Expedici F. L. Věka. Nejnovější prací z této oblasti je kapitola 
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Počátky industrializace a rozvoj podnikání, kterou Josef Ptáček připravil jako člen autorského 
kolektivu do rozsáhlé historické publikace Dobruška – příběh města (Město Dobruška, 2018). 

V roce 2014 vychází v Expedici F. L. Věka práce Zdeňky Kulhavé a Josefa Ptáčka Znak 
města Dobrušky a jeho heraldické památky. 

Svůj zájem o filokartii – sbírání a studium pohlednic, speciálně dobrušských, Ptáček 
využil při realizaci publikace Město Dobruška na starých pohlednicích a fotografiích: (1866-
1948), vydalo město Dobruška v Expedici F. L. Věka v roce 2002. 

Zákeřná nemoc bohužel další badatelské a publikační záměry Dr. Ptáčka zhatila. Zemřel 
25. listopadu 2021. Město Dobruška v něm přichází o jednoho ze svých letopisců. Jeho práce 
se vyznačovaly neobyčejnou badatelskou hloubkou a poctivostí. Byly také vždy 
charakteristické něčím novým, něčím, co před ním žádný ještě neprobádal a nepublikoval. Říká 
se, že člověk odchází, ale jeho dílo zůstává. Plně to platí i v případě Josefa Ptáčka. Jeho přínos 
k poznání minulosti našeho města a regionu má a navždy bude mít trvalou platnost a z jeho 
poznatků budou moci čerpat i mnohé další generace nejen historiků, ale všech, kdo se o 
regionální minulost zajímají. 
 
140 let pěveckého sboru Vlasta 

Ženský pěvecký sbor Vlasta oslavil v tomto roce 140 let od svého založení. Psal se rok 
1881. V Praze bylo poprvé otevřeno Národní divadlo a v Dobrušce se sešlo 66 žen, aby – jak 
píše tehdejší kronika – „po způsobu měst jiných založen byl spolek, a sice pěvecký spolek 
dívčí.“ Jeho cílem bylo „pěstovati dívčí zpěv sborový a podporovati dobročinné účely, pokud 
tomu stav pokladny dovoluje.“ V té době však činnou zpěvačkou mohla být pouze slečna, vdané 
paní byly jen přispěvatelkami. Naštěstí asi po dvou letech se i ony mohly stát zpěvačkami.  

A zpívaly opravdu nadšeně. Zkoušky měly dvakrát týdně a v nich se připravovaly na 
častá vystoupení. Organizovaly každoroční pěvecké akademie, zpívaly v kostele, na svatbách i 
pohřbech. Pořádaly různé zábavné večírky s přednáškami, cecilské zábavy, plesy i společné 
výlety s programem. V Dobrušce i okolí se staly známými. Zapojily se do Pěvecké župy 
severovýchodních Čech a spolu s dalšími sbory této oblasti se účastnily všech častých župních 
sjezdů, ve kterých vystupovalo na 300 zpěváků. Hezké vzpomínky měly na Mistra Aloise 
Jiráska – navštívily ho v Hronově, zúčastnily se oslav jeho 70. narozenin, přivítaly ho 
vystoupením při odhalení pamětní desky F. V. Hekovi na našem náměstí, zazpívaly mu i na 
pohřbu. Byly pozvány k otevření Masarykovy chaty na Šerlichu, účinkovaly při slavnostním 
zahájení provozu naší sokolovny. S velkým nadšením se podílely na provedení Škroupovy 
Fidlovačky a nastudování oper Byl lásky čas a V studni.  

Činnost sboru byla velmi bohatá a nebylo žádné významnější městské akce, kterou by 
neozdobily svým zpěvem. Roky ubíhaly. Své každodenní starosti si zpěvem obohacovaly celé 
generace, stovky dobrušských žen a dívek. Ve vedení sboru se za celou jeho historii vystřídalo 
dvanáct sbormistrů. Mezi nejvýznamnější patřili Josef Jiří Novotný, vynikající hudebník a 
skladatel, či MUDr. Josef Hirsch-Choltický, který stál v čele sboru dlouhých 36 let. V letech 
1974-2003 byl obětavým sbormistrem Vlasty Miroslav Drašner, od jehož úmrtí letos uběhlo 
deset let.  

Vlasta je dlouhodobě finančně podporována městem. Velký dík patří i základní 
umělecké škole, protože v jejích prostorách může Vlasta zkoušet. Vlasty jsou hrdé na to, že 
dokázaly udržet tradici sborového zpěvu v Dobrušce, určitě tak patří mezi nejstarší sbory v naší 
zemi. Členky se obměňují, starší odcházejí, občas přijdou i mladší posily. Přáním Vlast je, aby 
sborové zpívání v Dobrušce nezaniklo. 
 
90 let národní házené v Dobrušce 

První krůčky nového oddílu byly ještě nesmělé. Vznik házené v Dobrušce spadá do 
doby před 2. světovou válkou, hraje se od roku 1931 s přestávkami v letech 1938–1944 a 1951–
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1953. Některé archivy datují vznik házené v Dobrušce k roku 1944, kdy se žáci zúčastnili 
turnaje měšťanských škol v Novém Městě nad Metují a na podzim téhož roku již jako 
dorostenci sehráli utkání s Náchodem. O rok později již hrály ženy. Avšak před více než 10 lety 
byl nalezen dokument o vzniku dámské házené v Dobrušce s datem 16.  září 1931. Proto 
dobrušská házená si v letošním roce připomněla 90. výročí vzniku. 

Postupně se tvořila družstva ve všech kategoriích. Dorostenky v roce 1946 vyhrály 
soutěž Severovýchodočeské župy. Toto vítězství zapůsobilo na další činnost oddílu jako 
povzbudivá injekce. Roste členská základna, úspěchů na kontě dobrušských házenkářů a 
házenkářek přibývá. V roce 1957 se dostává Dobrušce cti hostit nejlepší házenkářky v tradičním 
utkání Čechy-Morava. V tom samém roce žákyně vítězí v krajském přeboru a postupují do 
finále ČSR, kde končí na 4. místě. O rok později jsou třetí. Od roku 1957 nastávají pro 
dobrušskou dívčí házenou „tučná“ léta. Každoročně bojují ve finále ČSR a v roce 1962 
získávají dorostenky ve finále ČSSR druhé místo. V 60. letech se stávají ženy nejúspěšnějším 
družstvem oddílu v celé jeho historii, což platí i dodnes. Od sezóny 1971/1972 se družstvo žen 
stává stálým účastníkem 1. ligy. V poválečném období se velmi zasloužili o rozvoj dobrušské 
házené bratři Antonín a Josef Meisnerovi. Česká historie zná přísloví „Běda mužům, kterým 
žena vládne“, které platí často i dnes – proto se muži házenkáři snaží přiblížit se v kvalitě soutěží 
ženám. Mužská družstva se pravidelně zúčastňují krajských přeborů a dosahují také výborných 
výsledků. Nelze zde uvést všechna medailové umístění jednotlivých družstev, zmíním zde jen 
několik. V soutěži 1958/1959 družstvo dorostenců získalo titul přeborníka kraje. V roce 
1963/1964 se dorostenci stali opět přeborníky kraje a postoupili do finále ČSR. Družstvo mužů 
hrálo střídavě krajský přebor a 2. ligu. Zásluhy o rozvoj mužské házené měli postupně v čase 
trenéři Miroslav Suk, Jaroslav Vacek, Václav Kučera a později také Václav Volhejn, který v 
ročníku 1972/1973 s družstvem mužů postoupil do 2. ligy. První postup do 1. ligy se povedl až 
v soutěžním ročníku 1986/1987, kdy v sezóně muže vedl Jiří Sychrovský, v kvalifikaci o postup 
do 1. ligy pak tým vedli Vladimír Flégl a Slávek Zahradníček. Bohužel, po jednom roce muži 
opět spadli do 2. ligy. Na další návrat mezi prvoligovou elitu si družstvo muselo počkat až do 
roku 2008/2009. 

V roce 1974 Dobruška pořádá další vrcholné klání, a to turnaj Čechy-Morava mužů. Na 
tuto akci se oddíl pečlivě připravil. Podařilo se hlinitopísčité hřiště změnit na nový povrch, což 
v té době nebylo vůbec jednoduché. Hřiště bylo pokryto asfaltovým kobercem, byly 
vybudovány záchytné sítě za brankami, nové lavičky pro diváky, kanalizace, celkem se 
odpracovalo 1700 brigádnických hodin, budovalo se tréninkové hřiště, které později sloužilo v 
zimě jako kluziště pro mládež. V té době oddíl sdružoval více než 120 členů. Velkou zásluhu 
na této modernizaci sportovního areálu za sokolovnou měli tehdejší předseda oddílu Vlastimil 
Novák a správce sokolovny Karel Baláček. V 70., 80. a 90. letech minulého století se o rozvoj 
dobrušské národní házené zasloužili zejména trenéři, kteří vedli mládežnická družstva a 
vychovali tak budoucí hráčky a hráče „A“ družstev žen a mužů. Byli to například trenéři Hana 
Vondráčková, Marie Zahradníčková, Josef Urban, Jaroslav Güttler, Zdeněk Černý st., Oldřich 
Hulc, Rudolf Lánský, Ladislav Nývlt, Karel Baláček, Václav Jiroud, František Jiroud a další. 
Jsou to jména, kterých si nesmírně vážíme a bez nich by nebyla národní házená v Dobrušce na 
takové úrovni jako je dnes. Postupně během let aktivity oddílu přibývají, zvyšuje se kvalifikace 
trenérů a rozhodčích, pořádají se semináře trenérů apod. Oddíl také nezapomíná na své bývalé 
hráče, kteří tvořili historii oddílu. Po několika letech, nepravidelně, většinou k výročí založení 
oddílu pořádá turnaj „Starých gard“, neboli přátelské setkání bývalých hráčů a hráček. K 
poslednímu setkání došlo v roce 2017.  

Ženy se stále více prosazovaly na celorepublikové úrovni, a to se projevilo ve 
výsledcích. Tým vedený Luďkem Víchem v roce 1979 získal první titul mistra republiky. Byl 
to obrovský úspěch! Kvalita hráček se projevovala i v následujících letech a můžeme 
konstatovat, že až do současnosti dobrušské ženy patří ke špičce v národní házené a jsou pýchou 
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dobrušské národní házené. V roce 1975 dochází ke změně na postu předsedy oddílu, po 
odstupujícím Vlastimilu Novákovi se předsedou stává Josef Urban. Zejména jeho zásluhou byla 
v areálu postavena nová tribuna, která nahradila starou dřevěnou. Budovala se postupně, 
nejdříve se přistavovala zděná část, později střecha s ocelovými sloupy a vzpěry. Zejména pro 
oddíl, jako technické zázemí a nové šatny, byla obrovským přínosem, ale také i pro veřejnost, 
neboť na hřišti se v té době konala Spartakiáda. 

Nejenom úspěchy si dobrušská házená procházela. V její historii jsou i temná místa. V 
roce 1984 po jednom odehraném utkání doma zkolaboval hráč Miloš Linhart. Po převozu do 
nemocnice však náhle umírá, bylo mu necelých 21 let. Odešel z našeho kolektivu kamarád a 
velmi dobrý hráč. Na jeho počest každý rok v srpnu pořádáme pro špičková prvoligová družstva 
žen a mužů turnaj Memoriál Miloše Linharta, v roce 2019 už to byl 32. ročník. 

Dne 7. 10. 1990 byl v Praze na valné hromadě zrušen Svaz národní házené ČÚV ČSTV 
a ustaven Svaz národní házené, jehož členem se stal i oddíl národní házené v Dobrušce. Dne 
28. 10. 1990 byla opětovně zřízena Tělocvičná jednota Sokol Dobruška, do které byl na základě 
historických tradic začleněn i oddíl národní házené. I když činnost České obce sokolské byla 
obnovena již v roce 1990, národní házená jako jediný národní sport se organizačně začlenila až 
v roce 1995, kdy byla ustanovena v rámci odboru sportu v Praze komise, jejímž cílem byla a je 
koordinace činnosti všech sokolských družstev. Po obnovení sokolské činnosti se ČOS vrátila 
k tradici pořádání všesokolských sletů a jeho přirozené součásti – sletovým sportovním 
soutěžím. Národní házená samozřejmě nezůstala stranou. Její komise při ČOS připravila pro 
sokolskou mládež u příležitosti XIII. (r. 2000) všesokolského sletu dvě významné soutěže – 
přebor ČOS pro mládež a Sletový pohár. První „svobodný“ soutěžní ročník 1990/1991 byl ještě 
odehrán pod hlavičkou Tělovýchovné jednoty, neboť v době „socialismu“ byla Sokolu 
pozastavena činnost. V roce 1991 postupně pak docházelo jako v celé republice u sokolských 
jednot k přeregistraci členů, a tak od nového soutěžního ročníku 1991/1992 už oddíl vystupuje 
pod novým názvem Oddíl národní házené Tělocvičné jednoty Sokol Dobruška. Se změnou 
začlenění oddílu přichází i změna na postu předsedy oddílu. Za odstupujícího Josefa Urbana, 
který oddíl vedl více jak 20 let, je na Valné hromadě v lednu 1991 zvolen Ing. Miroslav Jelen. 

S novodobou historií České republiky, která začala 1. 1. 1993, se oddíl se postupně 
rozrůstá a přibývá více členů. V roce 1992 měl oddíl 108 členů, v roce 2000: 95 aktivních hráčů, 
2020: 84 členů, 2003: 100 členů. Velmi důležitá vždy byla a je práce s mládeží, a to bylo vidět 
i na výsledcích, které se postupně začaly dostavovat. V letech 1990–1997 mládežnické 
kategorie se na Mistrovství České republiky nebo na Českém poháru žactva umisťovaly na 3. 
až 6. místě. Jakýsi zlom v úspěších nastal rokem 1998, kdy družstva dorostenců a starších žákyň 
vyhrála Český pohár mládeže. Dívčí složky se začaly čím dál více umisťovat na medailových 
místech Mistrovství České republiky, ani dorostenci nezaostávali. Díky systematičtější práci s 
mládeží, vyššímu počtu úspěchů v mimo oblastních soutěžích, došlo i k větší popularizaci 
národní házené a k úspěchům v dospělých složkách. 

V roce 2002 byla zřízena zimní liga mládeže, kde finále je považováno za halové 
mistrovství republiky. Hned v tomto roce jej vyhrála družstva starších žákyň, v roce 2005 
žákyně mladší. V roce 2010 přichází změna na postu předsedy oddílu. Za odstupujícího Ing. 
Miroslava Jelena, který oddíl vedl skoro 20 let, je na Valné hromadě 2. dubna 2010 zvolen Jiří 
Bednář, který s přestávkou v letech 2015-2016 (předseda Mgr. Radek Krčmář), vede oddíl do 
současnosti. 

Ženy oddílu národní házené T.J. Sokol Dobruška hrají 1. ligu a patří ke špičce v národní 
házené, pravidelně se umisťují na medailových pozicích. Jako jediné v republice nikdy 
nespadly z 1. ligy! Je to nejúspěšnější družstvo kolektivního sportu v Dobrušce. První titul 
mistra republiky získaly v roce 1979, dále v roce 1994, 2012 a naposledy v roce 2014. 
Několikrát byly druhé, třetí. Českého poháru se zúčastňují také pravidelně a jsou v něm neméně 
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úspěšné: vyhrály jej v roce 1979, 1984, 1989, 1991, 2003, 2010, 2012, 2013 a naposledy v roce 
2014. 

Muži jsou dnes účastníkem 2. ligy, tzv. východní skupiny B. Skupiny A i B mají 10 
účastníků, vítězové postupují do 1. ligy. Naši muži 1. ligu poprvé hráli v soutěžním ročníku 
1986/1987, dále v letech 2009/2010 až 2011/2012. V roce 2009/2010 se umístili na historicky 
nejlepším místě v 1. lize – 5. místě. V soutěžním ročníku 2011/2012 došlo vlivem generační 
výměny hráčů k sestupu do 2. ligy. Velmi blízko bylo družstvo k postupu do 1. ligy v letech 
1993/1994, kdy se skončilo na druhém nepostupovém místě. Největší úspěch v Českém poháru 
dospělých muži dosáhli v roce 1994 a 2001, kdy skončili čtvrtí! V roce 2002 muži sestoupili z 
druhé ligy do oblastní soutěže a v roce 2004 pod vedením trenéra Františka Jirouda opět 
vybojovali postup do 2. ligy 

V posledních 5 letech vede družstvo „A“ mužů jako hlavní trenér Ing. Josef Verner. 
Sestavil tým mladých hráčů a jejich hlavním cílem je postup do 1. ligy mužů. Naposledy byla 
velká šance v roce 2019, kdy družstvo ve skupině B 2. ligy skončilo druhé, bohužel na 
nepostupovém místě. V dalších dvou ročnících bylo vždy družstvo mužů po podzimu na 1. 
místě skupiny B, bohužel „covidová doba“ znemožnila dohrání ročníků 2019/2020 a 2020/2021 
a výsledky ligových soutěží byly rozhodnutím Svazu národní házené anulovány. 
Soutěže družstev se hrály do druhé světové války vylučovacím způsobem, pak jako zemská 
mistrovství s finále o přeborníka republiky. V roce 1941 se začaly hrát ligové soutěže mužů i 
žen a od té doby se hrají dodnes. Ligové soutěže tvoří stěžejní část celé herní sezóny (podzim-
jaro). Na nižší úrovni se hraji krajské (Oblastní) přebory. Dále se hraje Český pohár dospělých, 
jednotlivá kola a finále poháru vyplňují zimní přestávku a hrají se v halách. Vrcholem sezóny 
a svátkem národní házené jsou mezizemská utkání mužů a žen Čechy – Morava. 

Titul mistra republiky či vítěz poháru jsou jistě kvalitními vizitkami, dlouhodobá 
výkonnost, hráčské schopnosti či trenérská práce jsou oceňovány dalšími tituly. Jednou z 
nejvyšších poct pro hráče, ale i trenéra v sezóně, je vyhlášení nejlepšího házenkáře roku v celém 
národně házenkářském hnutí. Druhým obrovským oceněním je nominace za celek Čech v 
prestižním mezizemském utkání Čechy – Morava (naposledy Východ – Západ). V minulosti to 
byli např. Miloš Řehák, Ing. Miroslav Jelen (oba 1990, 1993), Dana Vacková (1990), Blanka 
(Bednářová) Jiroudová (1990-1992), Ing. Jitka (Matoušová) Jelenová (1991, 1998), Jana 
(Zeipeltová) Králíčková (1992-1993, 2001), Helena Rosendorfská (1994-1996), Lenka 
Kubcová (2003), Markéta Štěpánová (2003- 2005), v posledních 13 letech to byla Petra 
(Laštovičková) Vošlajerová, která zároveň byla vyhlášena čtyřikrát házenkářkou roku a byla 
několikanásobnou nejlepší střelkyní 1. ligy, dále Andrea Henclová, Dagmar (Peřinová) 
Drašnarová, Veronika (Červinská) Židová. A nejsou to jen hráči a hráčky, ale i několikanásobná 
nominace trenérky Boženy Laštovičkové, která každý rok v posledních více než dvaceti letech 
vede jako trenérka nejlepší házenkářky Čech proti výběru nejlepších házenkářek z Moravy. V 
letech 1991-1993 byl v mužích trenérem výběru Čech Miloš Řehák. Titul mistra republiky či 
vítěz poháru jsou jistě kvalitními vizitkami, dlouhodobá výkonnost, hráčské schopnosti či 
trenérská práce jsou oceňovány dalšími tituly. Jednou z nejvyšších poct pro hráče, ale i trenéra 
v sezóně, je vyhlášení nejlepšího házenkáře roku v celém národně házenkářském hnutí.  

(Zpracováno s využitím článku Jiřího Bednáře v Dobrušském zpravodaji) 
 
Historie dobrušského badmintonu 

Oddíl badmintonu byl založen na podnět tehdy velmi populární akce „Buď fit!“. Výboru 
TJ Sokol byl zaslán dopis z ustavující schůze oddílu 26. listopadu 1972. Zakládajícími členy, 
kteří se tehdy na popud Karla Tomka a Josefa Frýdy sešli v obývacím pokoji u Tomků, aby 
založili nový sportovní oddíl, byli Josef Nič, Miroslav Šenkýř, Karel Tomek a Josef Frýda. 
Badmintonisté zvolili první výbor ve složení: předseda Karel Tomek, jednatel Josef Frýda, 
pokladník a hospodář Miroslav Šenkýř, členové výboru Josef Nič a Václav Vrabec. První 
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tréninky probíhaly v tělocvičně základní školy Františka Kupky, kde před každým tréninkem 
místo rozcvičky hráči rozměřovali a křídou kreslili hřiště. Během prvního roku se počet členů 
oddílu rozrostl na dvacet a jejich domovem se stala dobrušská sokolovna se dvěma regulérními 
kurty a jedním tréninkovým na bývalém jevišti a posléze i nová hala SPŠE se čtyřmi kurty, kde 
družstvo dospělých hrálo zápasy krajského přeboru.  

Když se v dubnu roku 1973 oddíl oficiálně přihlašoval na okresní výbor České 
tělovýchovné organizace v Rychnově nad Kněžnou, vykazoval již dvanáct členů, z toho tři 
ženy, dva dorostence a jednu dorostenku. Na první oficiální turnaj - II. ročník Přeborníka města 
Pardubic - odjeli z Dobrušky Josef a Jaromír Ničovi, Karel Tomek, Josef Frýda, Miroslav 
Šenkýř, Pavel Grulich, Václav Vrabec, Vlastimil Mlynář a za ženy a dorostenky Hana 
Lomjanská, Vladimíra Tomková, Jana Šenkýřová. Zakrátko k nim přibyli i další hráči a hráčky 
– Jaroslav Voborník a Ladislav Nýč, Eva Hrubá, Blanka Nyžnyková, Blanka Březinová, 
Jaroslav Petřík a z vojny se vrátil Miloš Sazima.  

Dobrá práce se žáky a dorostenci přinesla své ovoce – družstvo dorostu ve složení Karel 
Čtvrtečka, Miroslav Škop, Petr a Jindřich Švábovi, Iveta Vachková, Eva Hrubá a Jaroslava 
Švorcová se v sezonách 1975–76 a 1976–77 probojovalo dvakrát do přeboru ČSR. Vůbec 
největšího úspěchu v 70. letech dosáhlo družstvo dospělých Karel Čtvrtečka, Miroslav Škop, 
Petr Šváb, Jindra Šváb a Marie Rešková, které získalo v roce 1979 titul přeborníka 
východočeského kraje. Zároveň se objevili další talentovaní hráči – žáci Tomáš Mračno, Petr 
Flégl a Irena Roubalová. Ti pak spolu s veterány Karlem Tomkem a Josefem Frýdou a 
kapitánem družstva Jindrou Švábem obsadili v krajském přeboru dospělých v roce 1983 druhé 
místo. Přelom 80. a 90. let znamená v existenci dobrušského badmintonu zásadní změnu. Po 
zániku jednotné tělovýchovy a rozštěpení sportovního hnutí vstupuje oddíl do místního Sokola 
a stává se členem České obce sokolské. Vedení se začalo věnovat především mládeži a tento 
krok se ukázal jako klíčový pro jeho další existenci. Nové družstvo dorostu ve složení Karel 
Tomek ml., Martin Frýda, Miroslav Skočdopole, Lenka Havránková a Petra Tomková vítězilo 
v kraji a postupovalo pod vedením Karla Tomka st. do přeborů ČR. V jeho šlépějích kráčelo 
úspěšně i žákovské družstvo Václav Drašnar, Jiří Skočdopole, Tomáš Vrátný, Jolana Frýdová 
a hostující Lucie Hradecká, které pod vedením Josefa Frýdy získalo stříbrné a bronzové medaile 
na přeboru ČR žáků a později i dorostu, když vrcholem byl dvojnásobný zisk titulu Mistr České 
republiky dorosteneckých družstev v letech 1998 a 1999, na němž se podíleli především Václav 
Drašnar, bratři Skočdopolovi, Tomáš Vrátný a Jolana Frýdová. Vedle těchto úspěchů v 
družstvech si mladí hráči odnesli bezpočet triumfů v individuálních soutěžích v rámci Grand 
Prix České republiky a zlatých, stříbrných a bronzových medailí z Mistrovství České republiky 
i přeborů ČOS. 

V roce 1997, kdy oddíl oslavoval pětadvacáté výročí své existence, dorostenecké 
družstvo ve složení Jiří a Miroslav Skočdopolovi, Václav Drašnar, Jolana Frýdová, Petra 
Tomková a s nimi zkušení Petr Šváb a Tomáš Mračno vybojovalo postup do II. ligy dospělých. 
Síla mladých hráčů se projevila i v tom, že toto bezkonkurenčně nejmladší družstvo po přestupu 
některých hráčů z Montasu Hradec Králové (Martin Herout, René Neděla, Pavla Křížková, 
Zuzana Kocourková) v roce 2000 II. ligu vyhrálo a postoupilo do nejvyšší soutěže. Hned první 
rok se podařilo vybojovat prvoligové bronzové medaile. Od té doby družstvo tento úspěch ještě 
dvakrát zopakovalo (2003 a 2004). V prvoligovém družstvu hostovaly i zahraniční posily – 
polští hráči Przemyslav Wacha, jeden z nejlepších evropských hráčů a účastník olympijských 
her a mistrovství světa, Rafal Hawel, Angelika Wegrzyn, nebo Slováci Ladislav Tomčko, 
Gábina Zabavníková, Květoslava Orlovská. „B“ družstvo se pak stalo pravidelným účastníkem 
II. ligy. Někteří mladí hráči odešli studovat na vysoké školy – Jiří Skočdopole a René Neděla 
získali i tituly akademických mistrů republiky, Jolana Frýdová v témže roce vybojovala na 
akademickém mistrovství České republiky tři bronzové medaile, ke kterým přidala v roce 2001 
s René Nedělou další čtyři cenné kovy.  
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V sezoně 2000–2001 je v Dobrušce zřízeno na základě rozhodnutí MŠMT a České obce 
sokolské jedno ze čtyř republikových Sportovních center mládeže. S ním přicházejí do oddílu 
noví mladí talentovaní hráči z východních Čech – bratři Šťovíkové, bratři Kopřivové, Marek 
Bureš a další, např. Šárka Křížková. Spolu s nimi výkonnostně rostou Michal a Matěj Švábovi 
či bratři Martin a Lukáš Koblásovi a Šárka Škrabalová. Mezi největší organizátorské a sportovní 
úspěchy řadí oddíl pořadatelství Mistrovství České republiky dospělých v letech 2000, 2001 a 
2002, která proběhla v Rychnově nad Kněžnou. 

Rok 2002 je spojen také s velkým individuálním triumfem dobrušského badmintonu, 
když dvojice Jiří Skočdopole – René Neděla získala republikový mistrovský titul (v roce 2003 
přidala v Brně stříbro) a René Neděla s Ivanou Vilímkovou bronz v mixu. Další medaile pak 
přidali dobrušští Martin Herout či Ivana Vilímková se spoluhráči jiných oddílů. Vrcholem 
organizační činnosti bylo 32. Mezinárodní mistrovství ČR roku 2003, jež oddíl uspořádal v 
Hradci Králové za účasti evropských i zámořských hráčů – např. z Japonska a Kanady, jako 
součást kvalifikace na olympijské hry 2004. Na konci první dekády 21. století dochází k 
postupnému omlazování družstva dospělých. Někteří hráči zanechávají z pracovních důvodů 
aktivní činnosti, jiní odcházejí zpět do oddílů, ze kterých kdysi jako žáci přišli do Dobrušky. 
Na soupiskách družstev dospělých se postupně objevují bratři Tomáš a Ondřej Kopřivové, 
Šárka Křížková a Petra Hofmanová z Hradce Králové a domácí odchovanci Matěj Šváb, 
Veronika Ostrá, Eliška Smejkalová a v poslední době i úspěšná Veronika Kubečková. 

V sezoně 2007 si úspěšně vedlo „B“ družstvo, které vyhrálo východní skupinu II. ligy. 
Nejúspěšnějším rokem tohoto období byla sezona 2008, kdy na MČR dorostu dobrušští 
dorostenci obsadili první místo a historickým úspěchem se stalo vítězství „A“ družstva 
dospělých v první lize a zisk titulu Mistři České republiky. To jim zajistilo postup do finálového 
turnaje Europa Cup-Poháru mistrů evropských zemí, který se uskutečnil v Moskvě. Ještě v roce 
2009 obsadilo družstvo v první lize druhé místo. V dalších letech se pak družstvo drží v nejvyšší 
soutěži se střídavými úspěchy, ale „poloprofesionalizace“ i tohoto sportu má nepříznivý dopad 
na dobrušský oddíl, kterému chybí silní sponzoři v regionu. 

Pro přílišnou finanční náročnost v době, kdy většina extraligových družstev disponuje 
zahraničními hráči, rozhoduje vedení oddílu v roce 2018 o rozpuštění extraligového družstva a 
odstoupení z nejvyšší soutěže, kde nepřetržitě působilo osmnáct let. Ve sportovní činnosti tak 
pokračuje „B“ družstvo, které je účastníkem druhé nejvyšší soutěže. Družstvo nastupuje 
zpravidla ve složení Ondřej Kopřiva, Marek Bureš, Matěj Šváb, Miroslav Skočdopole, 
Veronika Kubečková, Eliška Smejkalová a Veronika Ostrá. Oddíl má i zastoupení ve 
vrcholných sportovních orgánech – Karel Tomek je místopředsedou odboru sportu České obce 
sokolské v Praze, Josef Frýda byl dlouholetým členem výkonného výboru Českého 
badmintonového svazu a předsedou Východočeského badmintonového svazu. Tuto funkci dnes 
vykonává Václav Drašnar, který je zároveň starostou Tělocvičné jednoty Sokol v Dobrušce. 
Dlouholetým předsedou dobrušského oddílu, jehož je členem od žákovských let, je Petr Šváb. 

Stejně jako u všech sportů, tak byly i u badmintonu všechny soutěže poznamenány 
nástupem koronavirové epidemie. Část turnajů se stačila odehrát v prvních měsících lednu a 
únoru 2020 a následně v omezeném období druhé poloviny roku. V lednu se konal národní 
turnaj dospělých GPA Těšínský pohár, na kterém měl hráčské zastoupení i náš oddíl Veronikou 
Kubečkovou, Matějem Švábem a Markem Burešem. Výborného výsledku dosáhla Veronika se 
spoluhráčkou Lucií Krejčovou z Králova Dvora, když děvčata obsadila 3. místo ve čtyřhře. V 
Plzni se začátkem února 2020 odehrálo TOTAL MČR jednotlivců dospělých 2020. Náš oddíl 
na něm reprezentovala Veronika Kubečková ve dvouhře a čtyřhře. 

Vzhledem k tomu, že soutěže družstev dospělých se hrají systémem podzim – jaro, 
stačila se v lednu dohrát pouze základní část. Play off a play down již byly kvůli nákaze covid-
19 zrušeny a konečné pořadí bylo vyhlášeno dle pořadí družstev po základní části. Naše 
družstvo startující v I. lize - skupina východ si tak umístěním na třetím místě vybojovalo 
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bronzové medaile v druhé nejvyšší soutěži. Konečné pořadí na stupních vítězů: 1. TJ Sokol 
Klimkovice B 17 bodů, 2. TJ Orlová Lutyně 16 bodů, 3. TJ Sokol Dobruška 16 bodů (horší 
poměr zápasů). Družstvo Dobrušky reprezentovali hráči Ondřej Kopřiva, Matěj Šváb, Marek 
Bureš, Veronika Kubečková, Veronika Ostrá a Eliška Smejkalová a hostující slovenští hráči 
Petr Hrnčár, Andrej Antoška. Vedoucím družstva byl Miroslav Skočdopole. V září 2020 se v 
Dobřanech u Plzně odehrál Otevřený přebor ČOS a CZECH SOKOL CUP 2020. V kategorii 
starších žáků se turnaje zúčastnili Lukáš Rousek, Matyáš Slavík, Adéla Vrzáčková, Jindřiška 
Andělová, Markéta Kuncová a v mladším dorostu Kryštof Sedláček. Všichni hráči si z turnaje 
odvezli medaile, někteří z nich i titul přeborníka ČOS. Medaile si také přivezli naši hráči z MČR 
veteránů, které se odehrálo v Mostě. V kategorii 35+ vybojoval bronzovou medaili ve dvouhře 
Miroslav Skočdopole a stříbro přidal v kategorii 55+ Jaroslav Voborník Pandemická situace na 
konci roku minulého a na začátku roku letošního činnost prakticky utlumila. Zatím jedinou 
pozitivní zprávou je informace o přípravě stavby sportovní haly, jejíž realizace snad pomůže 
dalšímu rozvoji badmintonu a halových sportů ve městě. Na začátku roku 2021 má oddíl 19 
žáků, 23 dorostenců a 31 dospělých, celkem 73 členů. Hráči trénují, pokud to epidemiologická 
opatření dovolí, v tělocvičně průmyslové školy v Dobrušce a ve sportovní hale v Novém Městě 
nad Metují.  

(Zpracováno s využitím článku Josefa Frýdy v Dobrušském zpravodaji) 


